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Pogovor z ministrom za obrambo

očno deževje, ki je Slovenijo zajelo v začetku av-
gusta, je prizadelo skoraj vso državo, ponekod pa 
povzročilo pravo opustošenje. Take ujme v naši 
državi do zdaj nismo imeli, čeprav stroka opozarja, 
da se moramo na ekstremna vremenska dogajanja, 

ki lahko sprožijo različne krize, bolje in intenzivneje pripraviti. 
Tega se zelo dobro zaveda Marjan Šarec, ki je v vlogah gasilca, 
župana, predsednika vlade in zdaj obrambnega ministra doživel 
že številne ujme in ob njih ukrepal. Kot pravi, je sistem zaščite, 
reševanja in pomoči v Sloveniji zelo dober, ob izjemni srčnosti 
vojske gasilcev ter vseh drugih reševalnih sestavov. Vendar je za 
učinkovito odpravo posledic nesreč bistveno hitro in usklajeno 
ukrepanje, v katerem mora z moštvom ter specifično opremo od 
prvega trenutka sodelovati tudi Slovenska vojska. Ta je v prvih 
urah nesreče reševala življenja ljudi, jim zagotavljala osnov-
ne dobrine, nato pa imela pomembno vlogo pri vzpostavljanju 
osnovne infrastrukture. Minister Šarec pri tem poudarja, da je 
bila tudi pomoč drugih hitra in učinkovita, tako v okviru države 
kot širše. In prav solidarnost med ljudmi in narodi ob najhujših 
nesrečah je in mora biti temelj človeštva. Ob tem še izpostavlja, 
da so težki trenutki priložnost za ponovno vrednotenje, kaj v na-
šem življenju zares šteje.

 PRVI DAN POPLAV STE SE ŽE ZGODAJ ZJUTRAJ ZGLASILI V ŠTABU CIVILNE ZAŠČITE 
V KAMNIKU IN OD 4. AVGUSTA STE BILI VSAK DAN NA TERENU NA VSEH KONCIH SLOVE-
NIJE, KI SO JIH POPLAVE NAJBOLJ PRIZADELE. V ŽIVLJENJU STE V RAZLIČNIH VLOGAH 
– KOT GASILEC, ŽUPAN, PREDSEDNIK VLADE – DOŽIVELI ŽE KAR NEKAJ UJM. KAKO PA 
STE DOŽIVLJALI UJMO V ZAČETKU AVGUSTA, NAJVEČJO V ZGODOVINI SLOVENIJE?
Ko smo se lani spopadali z največjim požarom v zgodovini Slovenije, pri če-
mer nam je uspelo preprečiti najhujše – človeške žrtve, bi si verjetno težko 
predstavljali, da bo narava to poletje svojo moč pokazala tako grozovito. 
Že letošnjo pomlad so nas doleteli plazovi in neurja, ki jim kar ni bilo videti 
konca. Ko smo komaj čakali, da se razmere umirijo, so se zgodile poplave, 
kakršnih še nismo doživeli. Posledice uničenja so bile podobne vojni. Reke 
so odnašale vse pred seboj, mnogim ljudem so vzele vse. Ostali so tudi 
brez spominov, ki so jih skrbno hranili vse življenje. Tokrat se nam ni uspe-
lo izogniti niti izgubi življenj.
V četrtek, 3. avgusta, dan pred začetkom poplav, sem se z dopusta vrnil 
brez družine, kot bi nekako slutil, da bo šlo nekaj narobe. Ko so v petek ob 
4.30 zjutraj začeli zvoniti telefoni, sem se odpravil v kamniški štab Civilne 
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zaščite. Vse, kar je sledilo, se je zgodi-
lo bliskovito. V Stranjah smo se peljali 
čez most, ko smo čez deset minut prišli 
v Kamnik, so nam povedali, da mostu 
ni več. Posnetki, ki so prihajali tudi že z 
drugih koncev Slovenije, so bili grozljivi. 

 V KRIZNIH RAZMERAH, KAKRŠNE SO BILE 
OB NEDAVNIH POPLAVAH, SE VEDNO ZNOVA 
POKAŽE POMEN SLOVENSKE VOJSKE. ŽE OD 
LANSKEGA POŽARA NA KRASU JE VOJSKA TA-
KOJ AKTIVIRANA. TO ODLOČITEV SO DRŽAVLJA-
NI DOBRO SPREJELI. ZAUPANJE V SLOVENSKO 
VOJSKO PO JAVNOMNENJSKIH RAZISKAVAH 
RASTE. OPAŽATE TO TUDI NA TERENU?
Drži, ne upoštevamo več pravila po-
stopnosti, kot je to bilo prej, ko se je 
čakalo, da bo civilna zaščita aktivirala 
vojsko. Vojsko zdaj aktiviramo takoj, 
to smo storili že lani na Krasu, letošnjo 
pomlad, ko smo imeli plazove in dru-
ge nevšečnosti v okolici Šentilja, prav 
tako ob julijskih neurjih ter zadnjih 
poplavah. Pravzaprav bi bilo ob tako 
velikih intervencijah nesmiselno, da bi 
gasilci ali civilna zaščita imeli opremo, 
s katero razpolaga že vojska. Zato je 
pomembno, da v teh primerih vojska 
nastopi takoj ter s človeško silo, stroji 

in drugo opremo od prvega dne pomaga gasilcem in drugim interven-
cijskim službam pri reševanju ljudi ter njihovega premoženja. Pri tem bi 
rad izpostavil izjemno pomoč helikopterskih posadk Slovenske vojske in 
Policije, ki jim je v prvih urah uspelo rešiti več kot dvesto prizadetih ljudi 
tam, kjer je bila vodna ujma najhujša. Če ne bi bilo reševanje tako hitro 
in učinkovito, bi bilo verjetno veliko več žrtev.
Ob zadnjih poplavah so bile ob helikopterskih posadkah najbolj vključene 
inženirske enote s težko gradbeno mehanizacijo, tovornjaki, cisternami za 
prevoz pitne vode pa tudi druge enote Slovenske vojske, od sanitete do 
oklepno-mehaniziranih enot, ki so se z oklepnimi kolesnimi vozili prebile v 
najbolj odrezane kraje in ljudem prepeljale osnovna živila in zdravila ter tudi 
komunikacijska sredstva. Pripadnice in pripadniki so prizadetim v poplavah 
pomagali pri zaščiti in reševanju ljudi ter materialnih sredstev, zagotavljanju 
prevoza pitne vode in evakuaciji. Ljudje to vidijo, zagotovo, predvsem pa so 
ob zadnjih poplavah vse to tudi občutili. Spoznali so, da v tej stiski niso sami. 
Prepričan sem, da so hvaležnost ljudi na terenu najbolj občutili pripadnice in 
pripadniki Slovenske vojske. In prav je tako. 
Je pa treba ob tem poudariti, da sodobno opremljena vojska, ki je lahko 
dandanes kos različnim izzivom, tako vojaškim kot tistim s področja zašči-
te in reševanja, od nas zahteva veliko finančnih vložkov, in tega se dobro 
zavedamo. Že v Resoluciji o dolgoročnem programu razvoja in opremlja-
nja Slovenske vojske do leta 2040 smo napovedali, da povečujemo raven 
obrambnih izdatkov, pri posodobitvi Slovenske vojske in v razvoj njenih 
zmogljivosti pa vključujemo tudi domače znanje in gospodarstvo. Zelo ce-
nim podporo predsednika vlade.

 SLOVENIJA JE TAKOJ ZAPROSILA ZA MEDNARODNO POMOČ. NA DRUŽBENIH OMREŽ-
JIH STE ZAPISALI, DA V NESREČI ČLOVEK SPOZNA PRIJATELJA, ENAKO TUDI DRŽAVA. 
IMA SLOVENIJA POTEMTAKEM VELIKO PRIJATELJEV?

Da, po odzivu iz tujine ima Slovenija veliko prijateljev. Namreč, ko se zgo-
di tako obsežna ujma na tako velikem območju, nihče nima toliko svojih 
sredstev, da bi lahko sam vse uredil. Zato obstajata mehanizem pomoči v 
okviru Evropske unije in vojaški mehanizem pomoči znotraj Nata. Slovenija 
je zaradi ogromne škode Evropsko unijo in Nato takoj zaprosila za pomoč, 
oba mehanizma sta bila tudi nemudoma aktivirana. Za pomoč smo zapro-
sili tudi v okviru dvostranskih dogovorov z drugimi državami, pri čemer se 
je na primer Srbija takoj odzvala. V okviru teh mehanizmov je tudi Slove-
nija vedno pomagala drugim, denimo ob potresu v Turčiji, požaru v Make-
doniji, poplavah v Srbiji in Italiji ter v številnih drugih primerih. Tudi ko gre 
za pomoč vojska vojski, se prav v takih situacijah pokaže, kako pomembna 
sta vojaška solidarnost in partnersko sodelovanje vojsk pri obvladovanju 
naravnih katastrof ter tudi pozneje pri sanaciji razmer. Pri tem moram iz-
postaviti pomoč Ukrajine in njihove enote civilne zaščite. Prišli so iz dežele, 
ki že leto in pol ječi pod napadi ruske agresije. To, kar je našim ljudem z 
vremenskimi katastrofami povzročila narava, tam počne ruska vojska. Oni 
vedo, kaj je uničenje, izguba vsega, kar si imel. Najhujše pa so človeške 
žrtve. Vsak dan, brez izjeme. Vendar jih to ni ustavilo, da so se podali na 
dolgo in naporno pot. Dali so vse od sebe in nam pomagali v tej težki pre-
izkušnji. Prav tako so pomagali begunci iz Ukrajine, ki živijo pri nas. Delajo 
in ob tem poskušajo pozabiti na grozote vojne, ki divja v njihovi državi. In 
Slovenija jim je neizmerno hvaležna. Osebno sem se zahvalil vsem pristoj-
nim ministrom držav, ki so poslale pomoč. To je solidarnost, ki nima meja 
in daje upanje, da človeštvo vendarle ni obsojeno na propad. 

 EVROPSKI KOMISAR ZA KRIZNO UPRAVLJANJE JANEZ LENARČIČ JE OB NEDAVNEM 
OBISKU SLOVENIJE POHVALIL NAŠ SISTEM CIVILNE ZAŠČITE, KI JE V PRIMERJAVI Z 
DRUGIMI DRŽAVAMI EVROPSKE UNIJE EDINSTVEN PRAV ZARADI VELIKE VKLJUČENOSTI 
PROSTOVOLJNIH PRIPADNIKOV V SKORAJ VSEH ZAŠČITNO-REŠEVALNIH SLUŽBAH. KAKO 
VIDITE SLOVENSKO GASILSTVO? NAS LAHKO V ČASU INDIVIDUALIZMA SKRBI, DA BOSTA 
VREDNOTI, KOT STA SOLIDARNOST IN ENOTNOST, POTISNJENI NA STRAN?
Naša gasilska organizacija je na visoki ravni, to je naš ponos in, kot pravite, 
velika prednost, kajti številne države se ob naravnih nesrečah znajdejo v 
veliko težjih situacijah. Čeprav gre za prostovoljno gasilstvo, je delovanje 
naših gasilskih društev na visoki profesionalni ravni in temelji na srčnosti 
ljudi, ki pomagajo ter rešujejo ne glede na vse.
Radi poudarimo, da biti gasilec ni služba, temveč poslanstvo. Letošnje in-
tervencije na terenu so od gasilk in gasilcev ter seveda tudi od pripadni-
kov drugih prostovoljnih in poklicnih sestavov zaščitno-reševalnih služb 
spet zahtevale veliko volje, moči, poguma ter odrekanj. Ker pa med obiski 
prostovoljnih gasilskih društev po Sloveniji povsod srečam mlade gasilke 
in gasilce, ki zares s srcem ter ponosom nosijo gasilsko uniformo, me za 
razvoj podmladka ne skrbi, pa čeprav, kot pravite, živimo v času individu-
alizma. Nasprotno, prav gasilci so oziroma smo tisti, ki temu kljubujemo 
na vso moč. Prepričan sem, da dokler bo obstajalo slovensko gasilstvo, 
individualizem ne bo prevladal nad pomočjo sočloveku in tovarištvom do 
sočloveka. Hkrati pa nikoli ne smemo dovoliti, da trud prostovoljnih gasil-
skih društev, požrtvovalnost in pogum postanejo samoumevni. Ko sprem-
ljam odzive ljudi, zahvale gasilkam in gasilcem na terenu, transparente s 
čustvenimi zapisi lani na Krasu, letos na Koroškem, v Savinjski dolini in 
Pomurju, sem prepričan, da se to ne bo zgodilo. Prostovoljno gasilstvo in 
prostovoljstvo v splošnem sta zagotovilo naše prihodnosti ter upanje za 
solidarno družbo tudi prihodnjih rodov Slovenk in Slovencev. 

 V ZAKONU, KI GA JE DRŽAVNI ZBOR PO NUJNEM POSTOPKU POTRDIL KONEC AV-
GUSTA, STA TUDI DVA UKREPA MINISTRSTVA ZA OBRAMBO, IN SICER ZA ZNIŽANJE 
STOPNJE DAVKA NA DODANO VREDNOST ZA NAKUP GASILSKE OPREME IN OPROSTITEV  

DOHODNINE ZA DONIRANA SREDSTVA PRIZA-
DETIM V POPLAVI, KI SE ZBEREJO V OKVIRU 
GASILSKIH ORGANIZACIJ.
Drži, to vidim kot pomemben premik 
za gasilstvo v Sloveniji. Vlada je sledi-
la predlogu Ministrstva za obrambo in 
v okviru interventnega zakona sprejela 
obe pomembni odločitvi. Pri prvi gre za 
znižanje stopnje davka na dodano vred-
nost z 22 na pet odstotkov za nakup 
gasilskih vozil in opreme. Naj pri tem 
dodam, da ničelna stopnja ni mogoča 
zaradi evropskih pravil. Druga pa je po-
vezana s tistimi prostovoljnimi gasilskimi 
društvi, ki so zbirala denarne prispevke 
za svoje člane, ki jim je poplavilo domo-
ve. Najbolj znan je primer pogumnega 
gasilca iz Mengša, ki je reševal otroke 
iz vrtca, medtem pa ostal brez doma. 
Po dosedanji ureditvi bi moral za naka-
zani znesek plačati dohodnino, zdaj je 
ne bo. Ta ukrep je začasen in velja do 
konca leta. To pomeni, da bodo mora-
la prostovoljna gasilska društva, ki so 
od 4. avgusta zbirala denarna sredstva, 
ta nakazati prizadetim do 31. decembra 
2023, da se prejemniki sredstev izogne-
jo plačilu dohodnine. 

 GLEDE NA TO, DA INTERVENTNI ZAKON ZA 
POMOČ PO POPLAVAH, S KATERIM VLADA NAČR-
TUJE NAJNUJNEJŠO OBNOVO INFRASTRUKTURE 
IN POMOČ NAJBOLJ PRIZADETIM, OBSEGA ŠTE-
VILNA PODROČJA, STE BILI VERJETNO TUDI Z 
DRUGIMI RESORJI V STALNEM STIKU?
Od prvega dne poplav smo bili v stikih s 
skoraj vsemi ministricami in ministri, brez 
vladne ekipe, predvsem pa tudi brez vi-
soke operativnosti predsednika vlade, za- 
gotovo ne bi mogli ukrepati tako hitro. 

 V UVODU STE REKLI, DA SO ZADNJE POPLA-
VE MNOGIM VZELE VSE, TUDI SPOMINE, KI SO 
JIH SHRANJEVALI VSE ŽIVLJENJE, CELO IZGUBI 
ŽIVLJENJ SE NISMO MOGLI IZOGNITI. ČE BI MO-
RALI IZPOSTAVITI STVAR, IZ KATERE SMO SE 
VSI NEKAJ NAUČILI, KAJ BI TO BILO?
Zagotovo človeška solidarnost in zave-
danje, da ni vse samoumevno. Če se 
samo vsak pri sebi vprašamo, kako po-
gosto tarnamo za stvari, ki v življenju 
niti niso pomembne, potem hitro dobi-
mo odgovor. Sem pa kot prostovoljni 
gasilec, politik in človek prepričan, da 
nas vsaka taka preizkušnja samo še bolj 
utrdi v našem poslanstvu, in to je pred-
vsem, kako biti človeški. 

Trud, 
požrtvovalnost 

in pogum 
gasilcev in 

vseh drugih 
reševalnih 

služb nikoli 
ne smejo biti 
samoumevni.  



Revija Slovenska vojska 9september 20238

Rešujemo učinkovito 
ob neizmerni 
solidarnosti

To je bil šok. To leto nam sicer že od po-
mladi ni prizanašalo z ujmami, vendar take 
katastrofe neslutenih razsežnosti nihče ni 
napovedoval, kaj šele pričakoval. V takih 
razmerah, ko je dragocena vsaka sekun-
da, je treba ostati priseben, zbran, osre-
dotočen, treba je sprejemati odločitve. 
V sistemu zaščite in reševanja, kljub na 
videz neobvladljivim razmeram, niti za 
trenutek ni bilo panike. Vsakdo je vedel, 
kaj mora storiti, in to zato, ker imamo 
v Sloveniji sistem zaščite in reševanja 
vzpostavljen tako, da se zna odzvati. 
Prav zato v svetu skorajda nima pri-
mere. Temelji na prepletenosti prosto-
voljstva in profesionalnosti ter je dovolj 
robustno postavljen, da se zmore zo-
perstaviti najhujšim, tudi do zdaj še ne-
doživetim nesrečam.
V najzgodnejši fazi se je bilo treba osre-
dotočiti na zaščito človeških življenj. 
Deročim vodam se je bilo nemogoče 
zoperstaviti, vse je bilo podrejeno reše-
vanju ljudi. Spomnim se, kako je nekdo 
z drugega konca Slovenije, iz Prekmurja, 
poklical, da so v hiši, ki je bila pod vodo že 
skoraj do strehe, na sotočju deročih Sor v 
Škofji Loki ujeti njegovi sorodniki. V prej 
kot dvajsetih minutah se je na družbenih 
omrežjih pojavil posnetek uspešnega he-
likopterskega reševanja teh ljudi. 
Ob izjemnem in usklajenem posredova-
nju enot civilne zaščite, gasilcev, vojske, 
policije ter drugih enot v sistemu zašči-
te in reševanja so slovenske vojaške ter 
policijske helikopterske enote samo prvi 
dan v nemogočih razmerah na varno pre-
peljale več kot 200 ljudi. Ljudi, ki jih je 

izjemna požrtvovalnost reševalcev dobesedno iztrgala smrti. Vsi trije stebri 
nacionalne varnosti, vojska, policija ter zaščita in reševanje, so se združili 
v en sam organiziran steber, steber pomoči prizadetim v poplavah. V takih 
razmerah je izjemno pomembna takojšnja vključenost vseh sil v sistemu. 
Zato je tudi Slovenska vojska v pripravljenosti, ko je to potrebno, in ima 
nenadomestljivo vlogo že v najzgodnejši fazi reševanja. Vojska je z vso raz-
položljivo tehniko na terenu takoj, kar se je v tokratnih poplavah ponovno 
pokazalo kot nuja in kot edini pravi način spopadanja s posledicami.
Tudi v naslednjih dneh, ko je bilo treba ljudem, odrezanim od sveta, zago-
tavljati najnujnejše za preživetje, odkopavati zasute ceste, priskrbeti vodo, 
zasilno premoščati podivjane vode, dajati uteho ljudem, ki so ostali brez 
vsega, so bile vse razpoložljive enote vselej v krajih, kjer so jih ljudje najbolj 
potrebovali. In še jih potrebujejo. Nepredstavljivo je, kaj prestajajo ljudje, 
ki so ostali brez vsega, ki imajo uničene ali razdejane domove. Zadoščenje 
za vse nas pa je kljub nesreči njihova hvaležnost. Hvaležnost, da niso ostali 
prepuščeni na milost in nemilost grozotam katastrofalne ujme, ker imamo v 
državi sistem učinkovitega reševanja, ki temelji na neizmerni solidarnosti. In 
ta se kaže v tisočih prostovoljcev med reševanjem in odpravljanjem posledic. 
Pri vsem tem pa v Sloveniji čutimo, da nismo ostali sami. Pomoč iz mnogih 
držav je prišla takoj, ker tudi sistem evropske civilne zaščite odlično deluje. 
Dobro se vrača z dobrim. Tako kot različne enote našega sistema zaščite 
in reševanja ob prvih klicih na pomoč odhitijo pomagat v druge države, 
podobno se je izjemna evropska solidarnost pokazala tudi ob nesreči v 
Sloveniji. Ker Slovenska vojska odlično sodeluje z vojskami v partnerskih 
in prijateljskih državah, so nam te pomagale nemudoma in zelo učinkovito.
Čaka nas gradnja opustošenih območij in veliko dela. Tudi sistem zaščite 
in reševanja bomo na podlagi izkušenj še izboljšali in ga dodatno opremili. 
Pomemben del vrhunske opreme za boj proti poplavam prav zdaj prihaja 
v Slovenijo, žal ravno toliko pozno, da se minulim poplavam z njo še nismo 
uspeli zoperstaviti. Letošnje leto nas z odkrivanji streh, vetrolomi, točo, 
celo tornadom in zdaj še s katastrofalnimi poplavami opominja, da teh 
dogodkov ne moremo popolnoma preprečiti, zmoremo pa se z njimi spo- 
prijeti. S sistemom zaščite in reševanja, kakršnega smo desetletja razvijali, 
smo v naši deželi varnejši, čeprav je narava kljub vsemu od nas močnejša.

Rudi Medved, 
državni sekretar, pristojen za koordinacijo delovanja  
Uprave Republike Slovenije za zaščito in reševanje
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Obramba ter zaščita in reševanje sta 
podsistema slovenskega nacionalnovar-
nostnega sistema, ki sta del Ministrstva 
za obrambo. Njuna najvidnejša obra-
za sta Slovenska vojska z vojaki na eni 
strani ter Uprava za zaščito in reševanje 
ter znotraj nje Civilna zaščita, gasilci in 
različni reševalci na drugi. Vsi skupaj so 
ob lanskem največjem požaru v zgodo-
vini Slovenije na Krasu delovali usklaje-
no, učinkovito in uspešno. Nato je sle-
dila oskrba z vodo na slovenski Obali, 
letos pa prav nasprotno, saj smo sredi 
poletja doživeli največje poplave v zgo-
dovini Slovenije. Ne glede na to, da smo 
bili v času letnih dopustov, torej v času 
zmanjšane prisotnosti zaposlenih v sis-
temu in sproščenega vzdušja, je bil naš 
odziv bliskovit. Oba podsistema sta se 
odzvala z napotitvijo vseh sil na teren, in 
sicer na način nove strategije spoprije-
manja z naravnimi in drugimi nesrečami, 
ki jo je vpeljal minister za obrambo že 
ob lanskem požaru na goriškem Krasu. 
Tretji podsistem, notranja varnost s po-
licijo, se je prav tako takoj aktiviral in 
postal del odziva prvega kroga.
Vlada, predsednik vlade in sklic raz-
širjenega Sveta za nacionalno varnost 
so pomembno usmerjali nadaljevanje 
intervencij. Vodeno z vrha in z vsemi 
zmogljivostmi, ki jih imamo v državi 
na razpolago, ter ob politični enotnosti 
vrha države je bilo hitro jasno, da de-
lamo vsi za vse in povezano v pomoč 
prizadetim v letošnjih katastrofalnih 
poplavah, ki jih naša država v takem 
obsegu še ni doživela.

Lanski požar in letošnje poplave bodo tako zapisani v zgodovino kot čas 
preizkušenj in solidarnosti. Čas, ko smo Slovenci videli in spoznali, da nis-
mo sami. Pomoč iz tujine, čez evropski mehanizem civilne zaščite, od za-
veznic v Natu ali v okviru dvostranskih dogovorov, zlasti z državami Za-
hodnega Balkana, ali od države v vojni Ukrajine, je nekaj, kar bo ostalo za 
vedno z nami. To so bili in so žarki upanja in zavedanja, da nismo ostali 
sami, da smo del dobro delujočega evropskega sistema odziva na krize ob 
naravnih in drugih nesrečah, del kolektivne obrambe ter da so prijateljske 
tudi države zunaj mednarodnih struktur.
S posebnim zadovoljstvom je bilo od blizu spremljati potek intervencij in 
koordinirati vojaško solidarnost. Vojaki na terenu v pomoč ljudem, žrtev 
ujm, so popisan list zgodovine, poln čustev. Čustev ob tragediji posame-
znika, žrtve ujme, vendar hkrati tudi upanja, da nihče ni sam, pozabljen. 
In tudi v prihodnosti ne bo – ne sam in ne pozabljen. Inženirski mostovi, 
bagri, kamioni, kombinirke kot del mednarodne vojaške solidarnosti in vo-
jaški helikopterji so zmogljivosti, ki so nazoren dokaz, kaj pomeni imeti 
prijatelje ter zaveznike v tujini.
Slovenska vojska, ki je v svojem temelju namenjena obrambi domovi-
ne in se mora uriti za oboroženi boj, je znova dokazala, da razume ter 
zmore tudi to. Pomagati ljudem v stiski, z lopato, krampom, metlo ali pa 
kamionom, cisterno, bagrom, oklepnim vozilom ali helikopterjem. Zlasti 
ti so v prvih dneh, ko je bilo vse nedostopno, ceste razsute, hiše pa pod 
vodo, reševali življenja. Zgodbe o tem smo že slišali, in prepričan sem, 
da jih bomo še več.
Po intervenciji je pred nami čas dolgotrajne sanacije. Prepričan sem, da 
bomo tudi to zmogli, saj nam je solidarnost, tudi vojaška solidarnost, zapi-
sana v krvi. Ujme pa pridejo in gredo.
Ob zavedanju, da imamo sistem, ki dokazano deluje, in solidarne lju-
di, se ne bojimo nobene ujme več. Odgovornost nas vseh pa je, da se 
nanje pripravimo, tudi na podlagi izkušenj, ki smo jih dobili v letošnjih 
poplavah. In tako, kot so se spremenili struge rek, pobočja hribov in cele 
pokrajine, smo se spremenili tudi mi. Na bolje. Solidarnost in stalna skrb 
za naravo morata biti naša odgovora na spoznanje o majhnosti človeka 
v primerjavi z naravo.

Dr. Damir Črnčec,
državni sekretar, pristojen za koordinacijo  
delovanja organov v sestavi 
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dr. Robert Golob se je po predčasni 
vrnitvi z dopusta še istega dne srečal 
s predstavniki štaba Civilne zaščite in 
na izjavi za javnost skupaj z obrambnim 
in notranjim ministrom, poveljnikom Ci-
vilne zaščite ter hidrologom Agencije 
Republike Slovenije za okolje predsta-
vil razmere in ukrepe. Minister Šarec 
je pojasnil, da bomo v Sloveniji sprejeli 
tudi pomoč drugih držav takoj, ko bodo 
to dopuščale razmere.
Že naslednjega dne dopoldne se je ses-
tal razširjeni Svet za nacionalno varnost, 
predsednik vlade dr. Golob pa je po seji 
izpostavil enotnost politike: »Vsi politiki 
se strinjamo, da želimo delovati skupaj 
in z enim ciljem – da bi si prebivalke in 
prebivalci po nesreči čim hitreje opo-
mogli.« Člani so se strinjali, da je nujno 

sprejetje interventne zakonodaje, pred-
sednica republike Nataša Pirc Musar pa 
je izrazila veliko zadovoljstvo nad delom 
pristojnih služb. 
Istega dne, 5. avgusta, se je sestala vla-
da, ki je delovanje vseh pristojnih enot, 
služb in organov zaščite, reševanja in 
pomoči ocenila kot pravočasno, orga-
nizirano in učinkovito na vseh ravneh 
upravljanja. Enako velja za delovanje po 
poplavah za javne gospodarske družbe 
ter druge službe in organe, še posebej 
tiste, ki upravljajo različno infrastruktu-
ro. Ob navedenem smo imeli v Sloveniji 
zaradi izjemne prisebnosti in osredotoče-
nosti vseh reševalnih struktur ob kata-
strofalnih razmerah malo smrtnih žrtev. 
Vlada je na seji oziroma po srečanju 
premierja z evropskim komisarjem za 
krizno upravljanje Janezom Lenarčičem, 
ki je pojasnil, katere oblike pomoči lah-
ko Slovenija pričakuje od Evropske uni-
je, sklenila, da zaprosi za mednarodno 
pomoč glede na potrebe po manjkajo-
čih lastnih sredstvih. Slovenija je zanje 
zaprosila že naslednji dan, in sicer tako 
čez mehanizme Evropske unije in Nata 
kot dvostransko. Vsem prebivalcem na 
prizadetih območjih, ne le socialno šib-
kim, je vlada čez Rdeči križ Slovenije in 
Slovensko karitas namenila deset milijo-
nov evrov hitre humanitarne pomoči. 
V naslednjih dneh so si premier ter 
tudi ministri in državni sekretarji sku-
paj s pripadniki Civilne zaščite ogledali 
razmere na prizadetih območjih, da bi 
prebivalstvu kar najučinkoviteje poma-
gali. Tak je bil tudi namen obiska pred-
sednice Evropske komisije Ursule von 
der Leyen 9. avgusta v Sloveniji, ki je 
predstavila možnosti podpore Evropske 
unije za pomoč in obnovo. Ves čas je bil 

»Pomoč mora  
biti pravična, prednost 
moramo dati tistim, 
ki so izgubili vse. 
Vendar tudi drugi 

ne bodo ostali 
pozabljeni,«  
je poudaril  

predsednik vlade  
dr. Robert Golob.

VLADA ODLOČNO 
V INTERVENCIJO 

IN SANACIJO

redsednik vlade dr. Robert Golob je takoj ob popla-
vah v začetku avgusta sklical razširjeni Svet za naci-
onalno varnost, na katerem so bili politiki odločeni, 
da bodo delovali enotno. Z željo po hitri in odločni 
pomoči državljankam in državljanom je vlada pri- 

pravila več ukrepov. Številni so vključeni v dva avgusta sprejeta 
zakona, ki ju je državni zbor potrdil brez glasu proti. Tako so po-
litiki izkazali razumevanje za potrebe prizadetih.

KRITIČNI PRVI DNEVI
Državni načrt zaščite in reševanja ob poplavah je republiški poveljnik 
Civilne zaščite aktiviral v petek, 4. avgusta, ob 6.25. Prve informacije o 
razsežnostih deževja z navodili prebivalcem so na novinarski konferenci 
istega dne predstavili predstavniki Agencije Republike Slovenije za oko-
lje, poveljnik Civilne zaščite Republike Slovenije Srečko Šestan, minister 
za obrambo Marjan Šarec in direktorica Direkcije Republike Slovenije za 
vode Neža Kodre. Minister in poveljnik sta dejala, da so na terenu od za-
četka vsi sestavi za zaščito in reševanje, od jutranjih ur tudi letalski enoti 
Slovenske vojske in Policije ter Slovenska vojska z mehanizacijo. Premier  

BESEDILO Meta Grmek in Petra Apšner
FOTO Urad vlade za komuniciranje

P

Prva izjava za javnost o stanju 
in ukrepih ob poplavah v petek, 
4. avgusta

Predsednik vlade s prebivalci 
Strug v Zgornji Savinjski dolini

Oblike pomoči EU je na obisku  
v Sloveniji predstavila 
predsednica Evropske komisije 
Ursula von der Leyen.
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na terenu minister za obrambo Marjan 
Šarec, ki je bil večkrat tako na Koroškem 
kot v Savinjski dolini, na Gorenjskem, v 
pomurski in ljubljanski regiji ter v dru-
gih prizadetih regijah. Poleg poveljnika 
Civilne zaščite Srečka Šestana, general-
nega direktorja Uprave Republike Slove-
nije za zaščito in reševanje Leona Behi-
na ter načelnika Generalštaba Slovenske 
vojske generalpodpolkovnika Roberta 
Glavaša sta bila na terenu aktivna tudi 
oba državna sekretarja za obrambo, dr. 
Damir Črnčec in Rudi Medved. 
Ob intenzivnem odpravljanju posledic 
poplav, v kar so se zelo hitro vključi-
li številni prostovoljci iz vse Slovenije 
kot tudi enote iz tujine, so se vodstva 
posameznih ministrstev v prvih dneh 
po poplavah sestala z različnimi oseba-
mi, da bi poiskali rešitve za čim hitrej-
šo vzpostavitev osnovne infrastrukture 
ter življenja in dela na prizadetih obmo-
čjih. Vlada je v prizadevanjih za hitro in 
učinkovito odpravljanje posledic poplav 
10. avgusta potrdila rebalans državnega 
proračuna za letošnje leto, s katerim bo 
zagotovila 520 milijonov evrov. Državni 
zbor ga je soglasno potrdil 31. avgusta. 
K večjemu posluhu za hudo prizadete 
prebivalce vlada nagovarja tudi zavaro-
valnice in banke.

V MESECU DNI DVA ZAKONA
Predlog novele Zakona o odpravi pos-
ledic naravnih nesreč je vlada sprejela 
8. avgusta, državni zbor pa ga je potrdil 
naslednjega dne. Novela zakona z aman-
dmaji obravnava ključne izzive občin pri 
vzpostavljanju osnovne infrastrukture, z 
več oblikami pomoči pa posega tudi na 
trg dela in v kmetijstvo. 
Zakon prizadetim občinam za izvedbo 
nujnih sanacijskih ukrepov omogoča do-
delitev finančnih sredstev v obliki akon-
tacije, ki bo mogoča še pred dokon- 
čno oceno škode, in sicer do višine 40 
odstotkov predhodno ocenjene škode. 
Novost se nanaša na vse letošnje na-
ravne nesreče. Novela zakona vključuje 
dva pomembna ukrepa za trg dela, to je 
povračilo nadomestila plače delavcem 
na začasnem čakanju na delo in zaradi 
odsotnosti iz razloga višje sile ter viš-
je nadomestilo za zaposlene, ki dela ne 
morejo opravljati zaradi posledic narav-
ne nesreče. Vlada pomaga tudi samo-
zaposlenim, samozaposlenim v kulturi  

in kmetom, saj jim, če je onemogoče-
no izvajanje njihove dejavnosti ali jo  
opravljajo v bistveno zmanjšanem ob-
segu, omogoča finančno pomoč ter op-
rostitev plačila davkov in prispevkov. Za 
podjetja so predvideni sofinanciranje 
škode, nastale na strojih in opremi, zalo-
gah in zaradi izpada prihodka, ter ukrepi 
za zagotavljanje likvidnosti in drugo. No-
vela obsega tudi odpravo posledic v kme-
tijstvu. V noveli je še prepoznana pomoč 
prostovoljcev, ki so sodelovali pri odprav- 
ljanju posledic poplav.
Ker izjemno hitro sprejeta novela Zako-
na o odpravi posledic naravnih nesreč 
ne zadošča za izredno reševanje stisk 
ter zagotavljanje in posredovanje ustre-
zne pomoči prizadetim, je vlada 24. av-
gusta določila besedilo predloga Zakona 
o interventnih ukrepih za odpravo posle-
dic poplav in zemeljskih plazov iz avgu-
sta 2023. Državni zbor ga je po nujnem 
postopku potrdil 31. avgusta, veljati pa 
je začel 1. septembra. 
Ukrepe je mogoče razvrstiti v štiri sklo-
pe. Prvi se nanaša na prebivalce in  

gospodinjstva, drugi na podjetja, tretji na 
občine, četrti pa so sanacijski ukrepi. Za 
prebivalce so med ukrepi izredna solidar-
nostna pomoč, 12-mesečni odlog plačila 
posojil, ki se nanaša tudi na pravne ose-
be, oprostitve plačil elektrike, zemeljske-
ga plina, komunalnih storitev, vrtca, pre-
hrane šolarjev, podaljšanje študentskega 
statusa, ugodnejša davčna obravnava za 
osebe, ki so morale poiskati drugo na-
mestitev, ter za tiste, ki bodo namesti-
tev zagotavljali, subvencioniranje tržnih 
najemnin in drugo. Državljani morajo 
škodo uveljavljati, pri čemer je ljudem 
na številki 114 na voljo pomoč iz klic-
nega centra. Za gospodarsko področje  

so ukrepi usmerjeni v vnovičen zagon podjetij ter ohranjanje dohodka in 
delovnih mest. Za učinkovito obnovo po občinah bodo oblikovane poseb-
na vladna služba in komisije za obnovo. Ukrepi, namenjeni občinam, pa se 
nanašajo na njihovo financiranje in zadolževanje, porabo donacij, občinsko 
proračunsko rezervo, poenostavitve javnega naročanja in drugo. 
Med sanacijskimi in preventivnimi ukrepi na javni infrastrukturi in vodo-
tokih so poenostavitve in pohitritve birokratskih postopkov, premestitve 
javnih uslužbencev, preprostejši nakup zemljišč za gradnjo objektov ter 
vključitev brezposelnih v sanacijo čez program javnih del. V zakonu je 
predvidena ustanovitev sklada za obnovo Slovenije, v katerem se bodo 
zbirala sredstva iz državnega proračuna, evropska sredstva in sredstva iz 
drugih virov, k temu spada tudi obvezni prispevek vseh družbenih skupin, 
podjetij in fizičnih oseb.
Z delovnega področja Ministrstva za obrambo sta tudi ukrepa, ki se na-
našata na delovanje gasilskih organizacij. Te bodo tipizirana gasilska vozi-
la, posebno zaščitno in reševalno opremo ter orodje za opravljanje nalog 
gasilstva, običajno namenjenih za uporabo na intervencijah, dobavljale 
po petodstotni stopnji davka na dodano vrednost. Prostovoljna gasilska 
društva, ki delujejo v prizadetih občinah, pa lahko od 4. avgusta do 30. 
septembra letos zbirajo in razdeljujejo finančna ter druga sredstva fizičnim 
osebam, ki so bile prizadete zaradi poplav in plazov. Prejemniki od navede-
nih sredstev ne bodo plačali dohodnine.
Interventnima zakonoma bo kmalu sledil sistemski zakon o obnovi za večjo 
odpornost sistema zaščite in reševanja pred naravnimi nesrečami.

POMOČ SLOVENIJI BO ZAGOTOVILA TUDI EVROPSKA UNIJA
Odziv vlade je, kot je ob sprejemanju zakonov pojasnil predsednik vlade 
dr. Robert Golob, tristopenjski – po hitri in učinkoviti intervenciji vlada 
prizadetim pomaga z denarjem čez dve humanitarni organizaciji, zakonski 
ukrepi pa imajo takojšen učinek na terenu, da se prepreči nadaljnja škoda 
in pomaga ljudem. Sledila bo petletna faza obnove.
Po zadnjih ocenah je v vremenskih ujmah nastalo za 4,7 milijarde evrov 
neposredne škode, rok za vnos končne ocene škode ujme v prvih avgu-
stovskih dneh v aplikacijo Ajda pa je 22. september. Za učinkovito sanaci-
jo vlada po besedah premierja v naslednjih petih letih načrtuje od 6,7 do 
7 milijard evrov. »Namen je, da z zakonom o obnovi, ki bo pripravljen v 
naslednjih tednih, s približno sedmimi milijardami poskušamo prizadetim 
regijam pomagati na način, da bodo na prihodnje ujme bistveno bolje 
pripravljene,« je poudaril premier. Poleg 520 milijonov evrov po reba-
lansu proračuna bo dve milijardi evropskih sredstev, in sicer nepovratnih 
400 milijonov iz solidarnostnega sklada, izmed teh 100 milijonov že letos, 
približno 800 milijonov iz prerazporeditev kohezijskih sredstev, 750 mi-
lijonov pa dodatnih povratnih sredstev iz mehanizma Evropske unije za 
okrevanje in odpornost.
Vlada naj bi z varčevanjem in prerazporejanjem proračunskih sredstev pri-
dobila 1,1 milijarde evrov, za 1,3 milijarde evrov naj bi bilo solidarnostnih 
prispevkov, za 350 milijonov pa zavarovalnin, neposredno izplačanih pri-
zadetim fizičnim in pravnim osebam. »Prepričani smo, da tudi to ujmo na 
neki način lahko obrnemo v pospešen razvoj Slovenije, če se bomo znali 
ustrezno in pravilno postaviti ter organizirati,« je poudaril dr. Golob.
Državni načrt zaščite in reševanja ob poplavah je republiški poveljnik Ci-
vilne zaščite preklical po skoraj mesecu dni, v četrtek, 31. avgusta. Do 
30. septembra bodo veljale odredbe za ukrepanje na vodni infrastruktu-
ri, postavitev montažnih mostov, odvoz odpadkov, podporo mednarodnim 
enotam in nekatere druge. Slovenska vojska bo, skladno s sklepom vlade, 
ostala na terenu, dokler bo treba, in sicer z inženirskimi enotami, enotami 
za oskrbo in medicinskimi ekipami.

Vsi politiki na seji Sveta  
za nacionalno varnost  

so izkazali enotnost  
za hitro pomoč prizadetim.»Vojsko ob naravnih 

nesrečah aktiviramo 
takoj, saj je s človeško 

silo in opremo  
ob izrednih razmerah 

nepogrešljiva,«  
je povedal minister  

za obrambo  
Marjan Šarec.
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SREČKOM ŠESTANOM

PRVI UKREP JE VEDNO 
REŠEVANJE ČLOVEŠKIH ŽIVLJENJ
BESEDILO mag. Jerica Pavšič
FOTO Bruno Toič

V

Pogovor s poveljnikom Civilne zaščite 

začetku avgusta je velik del Slovenije prizadela 
huda vremenska ujma s strahovitimi posledicami. 
Poplave so povzročile pravo razdejanje, škoda je 
ogromna. Na terenu so prebivalcem pomagale vse 
razpoložljive sile. O poteku in izzivih intervencije 

smo se v četrtek, 17. avgusta, štirinajsti dan aktivacije državne-
ga načrta zaščite in reševanja ob poplavah, pogovarjali s povelj-
nikom Civilne zaščite Republike Slovenije Srečkom Šestanom. 

 PREBIVALKE IN PREBIVALCI SLOVENIJE SMO BILI NA NEVARNOST BLIŽAJOČE SE UJME 
OPOZORJENI. OB NAPOVEDI OBSEŽNIH PADAVIN – ŽE PRED TEM SO PUSTOŠILA LOKALNA 
NEURJA – STE IZDALI ODREDBO, S KATERO JE BIL V PRIPRAVLJENOSTI CELOTEN SISTEM 
CIVILNE ZAŠČITE PO DRŽAVI, VKLJUČNO Z DELOM SLOVENSKE VOJSKE. SO BILI LJUDJE 
NA UJMO PRIPRAVLJENI, SO SE ZAVEDALI NEVARNOSTI IN UPOŠTEVALI NAVODILA? 
Mislim, da so se je zavedali in bili nanjo pripravljeni, saj so očitno poslušali 
ter spremljali opozorila, se pravočasno odzvali in se umaknili ob pravem 
času. Na to kaže tudi to, da ni bilo nobene neposredne žrtve, ob dejstvu, 
da je bila posledica poplav od trideset do štirideset porušenih in na tisoče 
poplavljenih hiš. Na to je pozitivno vplivala Agencija Republike Slovenije 
za okolje. Njihove napovedi so absolutno držale. Tudi lokacije so precej 
dobro predvideli, saj je treba vedeti, da je pri takih vrstah padavin lokacijo 
zelo težko vnaprej točno določiti. Tak primer sta Poljanska in Sevška Sora. 
Med njunima dolinama je približno tri kilometre zračne linije. Strokovnjaki 
Agencije Republike Slovenije za okolje preprosto ne morejo napovedati, ali 
bo padla velika količina padavin na eno ali na drugo stran. Hvaležen sem 
jim za vse, kar počnejo, odlično sodelujemo. Zagotovo so tudi njihove na-
povedi in drugo delovanje pripomogli k temu, da nismo imeli smrtnih žrtev 
neposredno med vremensko ujmo.
Tudi evakuacije so potekale brez večjih težav, predvsem podnevi in na več 
krajih, tudi na območju ob Muri, ter so bile dosledno opravljene. 

 KATERI JE BIL PRVI NAJPOMEMBNEJŠI UKREP MED INTERVENCIJO? 
Prvi in največji izziv je bilo zagotovo reševanje ljudi. Pomembno je tudi 
reševati živali in premoženje, vendar najprej rešujemo človeška življenja. 
Ljudje so se v krajih, ki so bili odrezani od sveta, umaknili v višja nad-
stropja, na strehe. Treba jih je bilo umakniti po zraku, druge možnosti ni 
bilo. To nam je tudi uspelo. Tisto popoldne, v petek, 4. avgusta, smo imeli 
na razpolago šest helikopterjev, in sicer tri vojaške ter tri policijske. Reše-
vanje je trajalo kar nekaj časa, tudi zaradi vremenskih razmer, vendar je 
potekalo precej usklajeno. Pri helikopterjih je pač tako, da vreme včasih 
onemogoča letenje in reševanje. Vendar je uspelo helikopterskim posad-
kam vse rešiti. Tako je bilo s helikopterji evakuiranih več kot dvesto ljudi, 
čeprav so morali nekateri malo počakati. To je bil naš prvi izziv, pri vsem 

šoku, ki so ga doživeli ljudje in – jasno – 
tudi tisti, ki so tam pomagali.

 KOLIKO PRIPADNIKOV SIL ZA ZAŠČITO, RE-
ŠEVANJE IN POMOČ JE BILO AKTIVIRANIH V 
INTERVENCIJI? VERJETNO SO BILI NAJBOLJ 
DEJAVNI GASILCI.
Pri letošnjih intervencijah je bilo ak-
tiviranih od 2000 do 8900 pripadnikov 
teh struktur, med njimi tudi pripadniki 
Slovenske vojske in Policije. Policisti op-
ravljajo predvsem svoje redne naloge, 
izjemoma pa so tokrat nadzirali vstop na 
območja, ki smo jih označili kot ogrože-
na. Gasilci so naša največja sila in prav 
njih je bilo največ v vseh intervencijah. 
Gorski reševalci so pomagali tudi pri re-
ševanjih iz hiš. Ne smemo pozabiti na 
Rdeči križ Slovenije. Vključili smo tudi 
tabornike in skavte, ki so pomagali ob-
činam pri organizaciji prostovoljcev, pa 
tudi Slovensko filantropijo. Vključene 
so bile vse strukture zaščite in reševa-
nja, tudi radioamaterji, potapljači ozi-
roma reševalci iz vode ter jamarji. Vsi 
so sodelovali.
Ob tem je poleg naših pripadnikov so-
rodnikom, prijateljem in znancem pri 
odpravljanju posledic poplav pomagalo 
še približno do 20.000 prostovoljcev na 
dan. Te številke so ogromne. 

 ŽE TAKOJ OB POJAVU IZREDNIH VREMEN-
SKIH RAZMER 4. AVGUSTA STA BILA AKTIVI-
RANA DRŽAVNI NAČRT ZAŠČITE IN REŠEVANJA 
OB POPLAVAH IN NAČRT VIHRA ZA VKLJUČITEV 
SLOVENSKE VOJSKE. KAKŠNI SO POGOJI ZA NJU-
NO AKTIVIRANJE?
Načrt Vihra se samodejno aktivira na 
podlagi državnega načrta ter ureja po-
moč Slovenske vojske v sistemu zaščite 
in reševanja. Na Ministrstvu za obrambo 
in z ministrom Marjanom Šarcem smo 
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dogovorjeni, da se Slovenska vojska čim 
prej uporabi. Mislim, da je to potekalo 
usklajeno. V državnem načrtu je opisan 
osnovni pogoj za njegovo aktivacijo, in 
to je, da je prizadetih več občin ali dve 
regiji. Vendar lahko načrt aktiviramo že 
prej, tudi če tem pogojem ni zadoščeno 
– glede na razmere na terenu in glede 
na oceno, da nam bo na nekem obmo-
čju primanjkovalo sil, te vpokličemo z 
drugih območij. Načrt je dokument, ka-
terega načrtovanje poteka stalno, že 30 
let, saj se nenehno spreminja in dopol-
njuje. Cilj je, da vsi v tem sistemu vemo, 
kako poteka komunikacija ter kako je 
treba izvajati naloge in ukrepe. 
Na podlagi aktiviranega načrta lahko 
prostovoljcem povrnemo neposredne 
stroške. V Sloveniji večino sistema zaš-
čite in reševanja sestavljajo prostovoljci, 
predvsem gasilci, in kot država si ne mo-
remo dovoliti, da ne bi poravnali njihovih 
stroškov goriva, hrane, popravil okvar-
jene tehnike, uredili refundacije osebnih 
dohodkov in podobno. Seveda pa se jim 
ne plačujejo dnevnice ali delovne ure. 

 KAKO STA POTEKALA KOMUNIKACIJA Z RE-
GIJSKIMI POVELJNIKI IN SODELOVANJE Z LO-
KALNIMI SKUPNOSTMI? 
Državni načrt sem aktiviral na podlagi kli-
cev regijskega poveljnika Civilne zaščite 
za Koroško Alana Matijevića in poveljnika 
Civilne zaščite za zahodno Štajersko Ja-
nija Melanška. Z regijskimi poveljniki smo 
nenehno na zvezi, kadar je potrebno, ura 
ni pomembna. Organizacija na regijski 
ravni je v njihovi pristojnosti. Od drža-
ve in mene kot poveljnika pa pričakujejo 
podporo oziroma pomoč pri silah in sred-
stvih ter pri odločitvah. 
Težave se pojavljajo v povezavi z obči-
nami. Glede tega se z ministrom za ob-
rambo popolnoma strinjam. Ureditev, po 
kateri imamo 212 občin, ki so nastale iz 
nekoč 62, je na področju zaščite in re-
ševanje povzročila veliko slabega. Ne-
katere občine z 2000 ali manj prebivalci 
namreč ne morejo vzpostaviti sistema 
zaščite in reševanja. Odziv na nesre-
če je zato slabši, kar opazimo pri vsaki 
nesreči, pri velikih in zahtevnih še toli-
ko bolj. Najboljša rešitev bi bilo manjše 
število občin, kar pa je verjetno neizve-
dljivo. Že zdaj imamo na podlagi zako-
nov o varstvu pred naravnimi in drugi-
mi nesrečami ter o lokalni samoupravi 

možnost, da se vzpostavijo skupne medobčinske uprave oziroma skupno 
delovanje v okviru zaščite, reševanja in načrtovanja. Kar zadeva ustanovi-
tev medobčinskih štabov, je morda vredno poskusiti, čeprav menim, da bi 
se lahko znotraj njih pojavile težnje po pridobivanju večje pomembnosti. 
Mogoče bi bilo dobro, da bi imeli politične oziroma upravne regije. Naše 
regije, tako kot so oblikovane zdaj, niso ustrezna rešitev. Regijski poveljniki 
Civilne zaščite so si spoštovanje med župani pridobili, formalno pa nimajo 
nobene moči. Če bi imeli politične regije, ki bi jih vodili regijski župani, bi 
bilo to nekaj povsem drugega. Prepričan sem, da bi z njimi veliko pridobili, 
vendar za to ni volje. 

 ZA MEDNARODNO POMOČ ČEZ EVROPSKI MEHANIZEM CIVILNE ZAŠČITE STE ZAPRO-
SILI 6. AVGUSTA. KAKO OCENJUJETE ODZIV IN KJE JE BILA TA POMOČ NAJVIDNEJŠA? 
Zadovoljen sem. Vedeti je treba, da smo prosili za mednarodno pomoč za 
sredstva, ki jih sistem civilne zaščite nima – razen izjem, kot so nemška 
zvezna agencija za tehnično pomoč (Technisches Hilfwerh – THW), ki pre-
more težko mehanizacijo, in še nekateri. Večinoma so si tisti, ki so nam 
pomagali, te stroje izposodili, saj jih nimajo v svojih sestavah.
V Sloveniji stoji kar nekaj naših montažnih mostov, skupaj z Direkcijo za in-
frastrukturo jih imamo 16. Nekaj izmed teh jih je že kar predolgo v upora-
bi, saj so namenjeni za kratkoročno obdobje. Tak primer je montažni most 
iz državnih rezerv v Lučah iz leta 1991, ki stoji še danes in ga tudi ta ujma 
ni odnesla. Pripadniki nemške zvezne agencije za tehnično pomoč so že 
postavili most na Prevaljah, kmalu bodo postavili še drugega. Prišli so tudi 
Italijani, Čehi in Hrvati. Mislim, da bo teh mostov morda celo dovolj. Pri 
vseh naših mostovih sodelujejo inženirci Slovenske vojske, ki so en most 
že postavili v Mežici. Povezave so namreč najpomembnejše. Mislim, da 
nam je za zdaj uspelo urediti zasilne rešitve. Nekaj kmetij, tudi v Savinjski 
dolini, je še odrezanih od sveta in jih oskrbujemo s helikopterji, se je pa 
tudi to pomembno zmanjšalo. Kmalu bo najverjetneje vzpostavljena tudi 
cestna povezava med Ljubnim in Lučami. 

 VSAK DAN UJME STE SODELOVALI NA NOVINARSKIH KONFERENCAH URADA VLADE 
ZA KOMUNICIRANJE. KAKO OCENJUJETE NJIHOVO VLOGO IN KOMUNICIRANJE MEDIJEV?
Zelo sem zadovoljen, tako z delom Urada vlade za komuniciranje kot novi-
narjev. Mediji so spremljali naše delovanje – vsaj tako čutim – z zaupanjem 
in pozitivnim odnosom. Njihov prispevek je bil izjemno pomemben in se 
jim za to posebej zahvaljujem. 
Direktorica Urada vlade za komuniciranje Petra Bezjak Cirman je v republi-
škem štabu. Vsak dan se, če se ne vidiva, slišiva po telefonu in se dogovo-
riva glede aktivnosti. Ob strokovni podpori s tega področja je laže delati. 
Pri tokratni veliki nesreči je Urad vlade za komuniciranje v primerjavi s 
preteklimi nesrečami zavzel veliko aktivnejšo vlogo. 

 KAKŠNA JE ZDAJ VLOGA CIVILNE ZAŠČITE PRI OBNOVI?
Čeprav to ni več naše področje, sem prepričan, da bomo še naprej poma-
gali, morda z mehanizacijo in podobnim. Tudi Slovenska vojska bo verjetno 
še nekaj časa na terenu. O tem se bomo dogovorili na ministrstvu. Kot jaz 
si tudi ljudje na terenu želijo, da bi vsaj vodotoke in tudi ceste toliko ure-
dili, da jeseni ne bomo imeli težav ob bistveno manjšem dežju, kot smo 
ga imeli zdaj. 
Mislim, da je tudi čas, da direkciji za vode in infrastrukturo dobita glavno 
besedo pri tem, kako urediti vodotoke ter ceste. To je naloga, ki sem si jo 
zadal. Strokovnjakom s področij vodarstva in cest je treba pomagati, da čim 
več naredijo do prvih deževij. Zdaj je vse nepojmljivo – nekateri so uporabili 
celo izraz uničeno – vodotoki so ponekod spremenili struge. Pri ljudeh mora-
mo pridobiti zaupanje tudi glede pravilnega ukrepanja na vodotokih. 

 POVELJNIK CIVILNE ZAŠČITE REPUBLIKE SLOVENIJE STE OD LETA 2012 IN VODILI 
STE ŠTEVILNE, TUDI VEČJE INTERVENCIJE. KAKŠNE NAČRTE IMATE?
V sistemu civilne zaščite sem 27 let. Prej sem tesno sodeloval z nekdanjim 
poveljnikom Civilne zaščite, pokojnim Miranom Bogatajem. Takih nesreč, 
kot jih je naša država doživela od leta 2012, ni doživel v 28 letih. Če se 
samo spomnimo – leta 2014 smo se spoprijemali z žledom, leta 2015 z 
migracijami, leta 2020 s pandemijo covida, lani z obsežnim požarom na 
Krasu. V zadnjem desetletju so se zgodili res ekstremni dogodki. Prepri-
čan sem, da smo se veliko naučili iz njih, ne samo jaz, tudi drugi, med 
njimi mlajši, ki bodo morali počasi prevzeti odgovornejše naloge na našem 
področju. Menim, da je sistem zaščite in reševanja dobro postavljen in 
ustrezno deluje. Še vedno pa ga je mogoče izboljšati. Ena izmed izboljšav, 
ki sem jo že izpostavil in o kateri se strinjava tudi z obrambnim ministrom, 
zadeva razpršenost občin, ki ni dobra. Od občine z 2000 ali 1000 prebivalci 
ne moremo pričakovati, da se bo ustrezno odzvala, saj nima struktur niti 
gasilcev, če pa jih ima, je med njimi le nekaj operativcev. Morda ima sicer 
štab, lahko ima tudi odličnega poveljnika Civilne zaščite – vendar če ta 
nima s kom delati, je to velika težava. 
Druga stvar so župani. Za nekatere je področje zaščite in reševanja ne-
bodigatreba, zato smo že leta 2014 razmišljali, da bi dopolnili glavni zakon 
ter uvedli obvezno usposabljanje županov za to področje v prvem letu 
mandata. Pa tega nismo naredili. Ne gre za to, da bo župan pisal test in 
ga bomo ocenili, temveč za to, da bo poznal svoje naloge in pristojnosti 
na tem področju. Ta sistem po vsem svetu temelji na lokalni skupnosti, saj 
drugače ne more biti, šele nato se aktivirajo višje ravni. Tam, kjer imajo 

vzpostavljene politične regije, imajo že 
boljše pogoje, mi pa tudi tega nimamo. 
Zato imamo zdaj odnos med državo na 
eni strani ter 212 občinami na drugi, kar 
je nemogoče.
 

 LJUDJE VAM ZAUPAJO. KO VAS VIDIJO, VEDO, 
DA RAZMERE OBVLADUJETE. KAKO SE SPOPRI-
JEMATE S STRESOM?
Ne vem, na kaj bi potrkal. Ne čutim ga. 
Čutim pa utrujenost, saj me kličejo, ka-
dar koli se česa ne da rešiti, pa tudi če 
gre za banalne stvari. Poleg tega je zelo 
veliko prošenj za nastope v različnih me-
dijih, tudi v večernih urah. Vsi želijo ime-
ti poveljnika.

 ČE SLIŠIMO VAS, VEMO, DA UKREPANJE PRA-
VILNO POTEKA.
Jaz ne gledam tako na to. Sebe imam 
za navadnega človeka in mislim, da je 
to videti povsod. Rad delam, to mi sploh 
ni težko. Se pa nabere. Zdaj se razmere 
že umirjajo in nekatere zadeve tudi niso 
več tako zelo nujne. 

V intervencijah 
avgusta je bilo 
aktiviranih od 
2000 do 8900 
pripadnic in 
pripadnikov 
različnih 
struktur.
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MAGNITUDA POPLAV  
NAS JE PRESENETILA

lovenijo so v začetku avgusta zajele obilne padavine, 
ki so predvsem v severni polovici države povzročile 
silovite in uničujoče poplave. V četrtek, 3. avgusta, se 
je višinska dolina s hladnim atlantskim zrakom iznad 
zahodne Evrope pomaknila proti jugu nad zahodno 

Sredozemlje, vremenska fronta je valovila čez Alpe. V petek, 4. av-
gusta, je višinska dolina zajela tudi severno in osrednje Sredozem-
lje. Ob tem je nad severnim Sredozemljem nastalo plitvo ciklonsko 
območje, vremenska fronta pa se je nad Slovenijo zadrževala od 
noči na petek pa vse do sobote dopoldne – torej skoraj 36 ur.

Že julijska vsota padavin je bila ponekod tudi do trikrat večja od dolgoletne-
ga povprečja. V večjem delu države so bila tla precej bolj namočena, kot je 
to značilno za sredino poletja, vodnatost večine rek je bila večja od običajne 
v tem letnem času. 
Najbolj silovite padavine z obnavljajočimi nalivi so se začele pojavljati 3. av-
gusta zvečer in so trajale do 4. avgusta zjutraj. V manj kot 12 urah je v pasu 
najmočnejših padavin od Idrije čez Polhograjsko hribovje in vzhodni del Go-
renjske do Zgornje Savinjske doline in Koroške padlo od 150 do 200 litrov 
padavin na kvadratni meter. Do konca padavinskega obdobja, 6. avgusta zve-
čer, se je ta količina povečala še za do 100 litrov na kvadratni meter. V noči 
na 4. avgust se je nad Slovenijo zgodila manj običajna kombinacija poletnih 
intenzivnih padavin, ki so padle v porečjih s predhodno namočeno zemljino 
in povečano vodnatostjo rek, ki je bolj značilna za jesenske mesece. Reke v 
vzhodni Sloveniji so imele ta čas tri- do štirikrat večjo vodnatost kot običajno. 
To je bil tudi vzrok, da je bilo naraščanje rek v noči na 4. avgust v povirnih 
delih porečij zelo hitro, kar je povzročilo silovit hudourniški odtok. Precej rek 
je doseglo rekordne pretoke sprva v povirnih delih, 4. avgusta pa tudi na do-
linskih rečnih odsekih. Tako je bilo na Savi med Medvodami in Hrastnikom, 

na posameznih odsekih Savinje, Lučnici, 
Dreti, Pšati, Poljanski Sori, Sori pod Škofjo 
Loko, Kamniški Bistrici, Meži, Suhodolni-
ci, 5. avgusta tudi na Muri. Ob intenzivnih 
padavinah so se sprožili številni zemeljski 
plazovi. Reke in narasli hudourniki so 
povzročili največ škode v Zgornji Savinjski 
dolini, na Koroškem, zlasti v Mežiški dolini, 
in v občini Kamnik. Precej posledic je ujma 
povzročila tudi na Idrijskem, Cerkljan-
skem, v dolini Poljanske Sore s pritoki, v 
Završnici, Begunjah, Cerkljah na Gorenj-
skem, v občinah Komenda in Mengeš, ob 
Sori med Škofjo Loko in Medvodami, ob 
Savi v srednjem toku v Ljubljani in Litiji, 
ob Savinji v srednjem toku, v Celju ter 
Laškem. Poplavljale so tudi Drava, zlas-
ti v spodnjem toku pod jezom Markovci, 
Krka ob sotočju s Savo in Sava v Posavju. 
Pretežno znotraj protipoplavnih nasipov je 
poplavljala Mura, ko je nasip na levem bre-
gu Mure pri Dolnji Bistrici popustil, pa tudi 
zunaj protipoplavnih nasipov. Agencija Re-
publike Slovenije za okolje je dva dni pred 
dogodkom z napovedmi obvestila struktu-
ro Civilne zaščite, ki je bila na ujmo dobro 
pripravljena. V četrtek, 3. avgusta 2023, 
je Agencija Republike Slovenije za okolje 
na novinarski konferenci ob 13. uri skupaj 
s poveljnikom Civilne zaščite in predstav-
niki Direkcije za vode Republike Slovenije 
ter Geološkega zavoda na bližajočo ujmo 
z opozorilom obvestila tudi medije in šir-
šo javnost. Med ujmo so bile na dnevnih 
novinarskih konferencah posredovane vse 
informacije v povezavi s potekom poplav 
in razmerami na prizadetih območjih. Da 
je šlo za izjemen hidrološki dogodek, pri-
čajo prve ocene verjetnosti nastanka ta-
kega pojava, izražene s povratnimi dobami 
velikih pretokov rek. Te so po prvih oce-
nah večinoma presegle stoletno povrat-
no dobo, na posameznih rečnih odsekih 
pa tudi petstoletno. Lanskoletna suša in 
letošnje poplave so nakazale vzorce vre-
menskih in hidroloških ekstremov tudi za 
prihodnja desetletja. Prav zato bo v družbi 
potreben premislek, pri tem pa bo nujen 
konsenz več strok, od klimatološke, vo-
darsko-inženirske, arhitekturne, prostor-
sko-načrtovalske, v povezavi z lokalnimi 
skupnostmi in vladnimi usmeritvami.

S

BESEDILO Janez Polajnar, dr. Sašo Petan, Branko Gregorčič
GRAFIKA Agencija Republike Slovenije za okolje

Jakost poplav  
z izmerjenimi pretoki rek

Silovitost poplav kot 
preizkušnja sistema 
zaščite in reševanja 

V naravi človeka je, da si želi zagotovi-
ti varno, uspešno ter zadovoljno priho-
dnost. Če to velja za posameznika, mora 
še toliko bolj za sistem, ki je zadolžen 
za oceno ogroženosti, izvajanje preven-
tivnih dejavnosti, načrtovanje odziva ter 
vodenje odziva v najzahtevnejših situa-
cijah, ko so pod vprašajem življenja po-
sameznikov, zagotavljanje osnovnih živ- 
ljenjskih pogojev ter delovanje družbe.
V Sloveniji so poplave zaradi razvejanosti in 
številnosti vodotokov pogost pojav. V več-
desetletni zgodovini je bilo s škodljivim de-
lovanjem voda povezanih kar nekaj velikih 
dogodkov. In ko smo konec letošnjega ju-
lija po skoraj mesecu dni izjemnih padavin, 
vetrov, toče in plazov, ki so prizadeli več kot 
190 slovenskih občin, upali in pričakovali, 
da bo neurij ter naravnih nesreč konec, je 
sledil do zdaj neviden silovit poplavni val, 
ki je povsem spremenil ne le urejenost in 
podobo celotnih pokrajin, temveč popolno-
ma porušil dosedanje predstave o varnosti 
bivalnega okolja ter infrastrukturnih uredi-
tev, predvsem pa pokazal na ranljivost in 
izpostavljenost človeškega življenja.
Ko govorimo o življenjski izpostavlje-
nosti, želim pozornost usmeriti pred-
vsem na tisoče prostovoljcev, reše-
valcev, stotine poklicnih pripadnikov 
sestavov Slovenske vojske in Policije ter 
druge javne in državne službe, ki so se 
prvi odzvali z evakuiranjem oseb ter re-
ševanjem človeških življenj. 
Usklajeno, pravočasno, strokovno, eki-
pno in tudi drzno so opravljali aktivnosti 
na skoraj polovici ozemlja Republike Slo-
venije. Veliko je bilo nevarnih situacij in, 

brez olepševanja, tudi takih, ko so bila izpostavljena ter na nitki življenja 
ter zdravje tistih, ki so reševali druge. Nikogar nismo izgubili. V danih raz-
merah skoraj neverjetno, vendar hkrati najpomembnejše in neprecenljivo.
Več tisoč uspešno evakuiranih in več sto uspešno rešenih v neposredni 
življenjski ogroženosti priča o tem, da nihče, ki je potreboval reševanje, ni 
ostal sam ali postal žrtev uničujoče nesreče. Uporabljena so bila vsa do-
mača in razpoložljiva sredstva v zraku ter na vodi in tleh. 
Vse našteto ne bi bilo mogoče brez najpomembnejše komponente družbe, 
in še zlasti najpomembnejšega dela sistema zaščite, reševanja in pomoči – 
človeka, pa naj bo ta v vlogi reševalca, prostovoljca, poklicnega pripadnika 
ali kogar koli drugega, ki se je odzval na nesrečo. 
Že metaforično izenačevanje prostovoljstva, strokovnosti, organiziranosti, 
predanosti, čuta do prizadetega v primeru sistema civilne zaščite, gasil-
stva, gorskega, jamarskega in podvodnega reševanja, prve pomoči, več 
sto prostovoljnih organizacij s področja zaščite in reševanja ter humanitar-
nih organizacij, kot evropsko in svetovno edinstvene slovenske posebnosti, 
je ponovno zasijalo v vsem svojem siju. In to je bogastvo, ki ga nikakor 
ni jemati za samoumevno, temveč ga je treba čuvati in skrbno negovati. 
Poznan je rek, da ob nesreči ni dobro ostati sam. Tega se v Republiki Slo-
veniji močno zavedamo. Pomagali smo veliko državam ter prizadetim po 
različnih nesrečah. Naš prispevek je pomemben, hkrati pa smo tudi prejeli 
veliko pomoči. Postali smo zaželen in verodostojen partner ter prijatelj. 
Naučili smo se, da je treba pravočasno in jasno zaprositi za pomoč, ko 
sam več ne zmoreš. To smo storili, in tu so bili prijatelji, kolegi, evropski 
sistem civilne zaščite ter kriznega odzivanja. Takoj so ponudili pomoč in v 
skupnem sodelovanju smo dosegli veliko več, kot bi lahko sami.
Sistem zaščite in reševanja se je pokazal in dokazal v luči, ki utrjuje prepri-
čanje, da gre za nujen in učinkovit tretji steber nacionalne varnosti, ki je 
kos ne samo predpisanim nalogam in predvidenim aktivnostim ukrepanja, 
temveč je sposoben hitrega prilagajanja ter izvajanja drugih nalog za ob-
vladovanje kriznega dogodka.
Hvala vsem, ki ste v težkih trenutkih pomagali prizadetim, in vsem, ki pod-
pirate naše poslanstvo. Zahvaljujem se tudi vsem sodelavcem in kolegom 
na regijski in državni ravni.

Leon Behin,
generalni direktor Uprave Republike Slovenije  
za zaščito in reševanje
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do nedostopnih krajev, je bil zelo hiter.
Na terenu so sodelovale vse strukture 
zaščite in reševanja v regiji – prosto-
voljni in poklicni gasilci, gorska reše-
valna služba, pripadniki Civilne zaščite, 
zdravstva in nujne medicinske pomoči, 
Slovenske vojske ter Policije, cestna in 
komunalna podjetja, vzdrževalci elek-
tričnega in telekomunikacijskega omrež-
ja, koncesionarji za vode, Rdeči križ 
Slovenije in Slovenska karitas ter druge 
humanitarne organizacije, skavti, tabor-
niki, radioamaterji in drugi. Pozneje so 
sodelovali tudi prostovoljci, ki so poka-
zali, kako so srčni. 

ZRAČNI MOST Z LETALIŠČA  
V SLOVENJ GRADCU
Posebej velik uspeh je bilo oblikovanje 
zračnega mostu za nedostopne kraje v 
koroški in tudi zahodnoštajerski regiji. 
Slovenska vojska in Policija sta s helikop-
terji prva dva dni reševali življenja ujetih 

oseb, nato pa sta uporabljali helikopterje 
za dostavo hrane in tehnične pomoči na 
nedostopna mesta. Po nekaj poletih iz 
občine Prevalje za nujno dostavo dobrin 
v občinah Črna na Koroškem in Mežica je 

bil z letališča v Slovenj Gradcu oblikovan zračni most. Mestna občina Slovenj 
Gradec je pomagala tudi drugim ogroženim občinam v regiji in s svojimi ga-
silci ter velikim številom prostovoljcev oblikovala učinkovito in organizirano 
obliko pomoči. Veliko zaslug pri tem imajo tudi strokovnjaki iz Slovenske 
vojske, predvsem pa se je pri vzpostavitvi in organizaciji izjemno izkazal 
nadporočnik Matija Zupančič. V koroški regiji so tako lahko poleg helikopter-
jev Slovenske vojske sodelovali številni tuji helikopterji. 

POSLEDICE ODPRAVLJALI BREZ POČITKA 
Za koroško regijo sta bila po reševanju življenj najpomembnejša čim-
prejšnje odprtje cest in zagotovitev nujne oskrbe z življenjsko potrebnimi 
dobrinami ter zdravstvene oskrbe. Pomemben cilj je bil nadomestiti večje 
podrte mostove. Tako so na Prevaljah dva mostova postavili pripadniki 
nemške zvezne agencije za tehnično pomoč, v Mežici pa je most posta-
vila Slovenska vojska z makedonskimi kolegi. Na glavni cesti pri Otiškem 
Vrhu v občini Dravograd sta bila v kratkem času postavljena dva začasna 
mostova, ki bosta pomembna za neoviran promet v regiji do postavitve 
novega mostu na mestu porušitve prejšnjega.
Slovenskim enotam na terenu so se pridružile tudi mednarodne enote, in 
sicer iz Madžarske, Nemčije, Avstrije, Španije, Srbije, Hrvaške, Severne 
Makedonije, Bosne in Hercegovine, Slovaške ter Francije. Pomagale so pri 
čiščenju, reševanju in vzpostavljanju osnovne infrastrukture.

TO ZMAGO LAHKO DOBIMO LE POVEZANI
V nadaljevanju Koroško čakata predvsem dva izziva. Pred morebitnimi no-
vimi nalivi bi bilo treba do jeseni urediti struge vodotokov in utrditi brežine, 
v Mežiški dolini pa vodovod, saj so med Mežico in Prevaljami prebivalci ob-
čine Prevalje in dela občine Ravne na Koroškem brez pitne vode.
Kljub velikim izzivom so prebivalci, vse prizadete občine in reševalne služ-
be pokazali izjemno enotnost, solidarnost ter humanitarni pristop. Hvaležni 
smo vsem našim junakom, ki so reševali življenja in pozneje pomagali pri 
odpravi posledic poplave. Hvala za pomoč tudi posameznikom in organiza-
cijam iz drugih regij ter držav. Skupna prizadevanja so najpomembnejša za 
obnovo in zaščito skupnosti ter posameznikov pred izzivi, ki jih prinašajo 
naravne nesreče.
Koroška, 'mamo to!

oroška regija je zaradi obilnih padavin v noči na 
4. avgust doživela razdejanje, kot ga še ni bilo. Že 
julija so neurja povzročila veliko škode, tokratne 
poplave pa so pokazale vso moč narave in za seboj 
pustile opustošenje. Ponovno se je pokazalo, kako 

je ob naravnih nesrečah pomembno hitro in usklajeno delovanje 
reševalnih sil, državnih ustanov ter mednarodne skupnosti. Pred-
vsem občine Črna na Koroškem, Mežica, Prevalje, Ravne na Ko-
roškem in Dravograd so se znašle v središču naravne katastrofe.

V Regijskem centru za obveščanje Slovenj Gradec se je ponoči skokovito 
povečalo število klicev, zato smo vpoklicali tretjega operaterja. Z velikim 
trudom smo 4. avgusta poskušali odgovoriti na vse klice, saj jih je bilo kar 
2420. Pri tem prebivalci občin Črna na Koroškem in Mežica zaradi okvare 
vseh komunikacijskih zvez razen radijskega prometa na številki 112 sploh 
niso mogli poklicati. Prav tako številne enote zaradi poplavljenih ali uni-
čenih cest niso mogle na intervencije. Ker je bila nevarnost za prebivalce 
vse večja, je bila sprožena sirena za splošno nevarnost na območju vseh 
dvanajstih občin. Na terenu so bile vse interventne enote in redne službe. 
Nekatere občine so postale nedostopne, zato so se morali pripadniki Slo-
venske vojske in Policije vključiti v nujno evakuacijo ujetih oseb.

ZMAGA – ŽRTEV NISMO IMELI
Zaradi slabega vremena je bilo na začetku poplav onemogočeno reševanje 
s helikopterji, zato so enote na terenu in požrtvovalni posamezniki ljudi 
reševali na vse mogoče načine. In tu je največja zmaga za vse nas – žrtev 
ni bilo. Vendar so posledice zelo hude – poplavljene in ponekod povsem 
uničene hiše, uničene državne in lokalne ceste, ogromno velikih in manjših 
plazov, evakuirane osebe, podrti mostovi, uničena infrastruktura, težave s 
telekomunikacijami in drugo. Ker je bila koroška regija več dni odrezana od 
sveta, so bile v prvem odzivu na nesrečo najpomembnejše pripravljenost, 
opremljenost in izurjenost enot na terenu. 
Kmalu se je pokazala velika solidarnost Slovenije – že v petek popoldne so 
kolegom iz regije prišle pomagat gasilske enote iz Pomurja, naslednje dni 
tudi do 500 prostovoljnih gasilcev iz drugih delov Slovenije. Odziv Slovenske 
vojske, ki je s svojimi pripadniki in tehniko prišla na Koroško in se prebijala 

BESEDILO Alan Matijevič, poveljnik Civilne zaščite za Koroško
FOTO Dubravka Plesec in Borut Podgoršek

KOROŠKA  
ODREZANA OD SVETA 

IN RAZDEJANA

Črna na Koroškem je bila  
povsem razdejana in več dni 
odrezana od sveta.

Tudi v Mežici, na Ravnah  
na Koroškem, Prevaljah in  
v Dravogradu, od koder je slika, 
je voda podirala vse pred seboj.

K
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OBMOČJE OB 
SAVINJI NE BO 

NIKOLI VEČ 
ENAKO

zahodnoštajerski regiji, ki obsega območje 33 ob-
čin, so močna neurja z nalivi, točo in vetrom povzro-
čala številne težave med vsem poletjem. Obdobje 
med 18. in 25. julijem je bilo izjemno zahtevno, saj 
smo med močnim neurjem 19. julija na območju 

Celjskega, zlasti v občini Vojnik, kjer je brez strehe ostalo vsaj 
200 objektov, prejeli rekordnih 2912 klicev. Ta dan je bil v zgodo-
vino Regijskega centra za obveščanje Celje zabeležen kot do zdaj 
najintenzivnejši dogodek, tako po številu klicev kot dogodkov. Ko 
smo bili prepričani, da huje ne more biti, je v noči na 4. avgust 
območje zahodne Štajerske ponovno zajelo močno neurje z obil-
nimi padavinami, ki je prizadelo velik del regije. 

Najbolj prizadete so bile in ostajajo občine na območju toka reke Savinje. 
Občini Spodnje Savinjske dolindoline – Polzela in Braslovče – in občine 
Zgornje Savinske doline – od Rečice ob Savinji severno proti Ljubnemu, Lu-
čam, Solčavi, Nazarjam in Mozirju – so močno prizadete. Do občin Solčava 
in Luče je dostop mogoč samo čez Jezersko. Med pripravo prispevka je še 
vedno prekinjena cestna povezava z občinama Luče in Solčava, dostop je 
mogoč samo čez Avstrijo, vzpostavljena pa je mobilna telefonija. Regio-
nalna cesta Ljubno–Luče je delno prevozna samo za intervencijska vozila. 
Električna energija na območju Zgornje Savinjske doline je zagotovljena. 

ŠTEVILKO 112 POKLICALI TRITISOČKRAT
V obdobju poplav od 3. avgusta je v arhivu telefonske centrale Regijskega 
centra za obveščanje Celje zabeleženih 3088 dohodnih klicev, izmed teh jih 
je obdelanih 2664, vseh klicev skupaj, tako dohodnih kot odhodnih, pa je 
bilo 3971.  V tem času smo na novo zabeležili kar 342 zemeljskih plazov. 
Najzahtevnejši so bili zagotovo helikopterska reševanja v vasi Struge, kam-
pu Menina in drugod ter reševanje, evakuacija in nastanitev več kot tisoč 
turistov iz kampa Menina. Od 3. do 22. avgusta 2023 je Regijski center za 
obveščanje Celje zaznal 3533 dogodkov, izmed teh v Mozirju 549, Žalcu 464, 

V

Nazarjah 450, Braslovčah 378, Laškem 334, Šoštanju 206, mestni občini Ce-
lje 182, mestni občini Velenje 164, na Rečici ob Savinji 134, Ljubnem 112, v 
Gornjem Gradu 76, Vojniku 63 in Lučah 60, prizadeti pa so bili tudi drugod.
Ušesa operaterjev v Regijskem centru za obveščanje Celje ujamejo vse stra-
hove, obup, nemoč, jezo in negativna čustva kličočih. Naj izpostavimo izje-
mno angažiranost naših operaterke in operaterjev, ki so nesebično delali več, 
kot bi od njih smeli pričakovati. Da je delo potekalo nemoteno, so delali tudi 
v prostem času. Zaradi hudih stisk, ki so jim bili priča, ter izjemnih delovnih 
naporov smo na podlagi njihove prošnje izvedli razbremenilne pogovore.  

IZJEMNO USKLAJENO DELOVANJE VSEH UDELEŽENIH
Regijski štab Civilne zaščite zahodnoštajerske regije se je formiral v zgo-
dnjih jutranjih urah 4. avgusta in imel prvi sestanek štaba ob 11. uri. Regijski 
poveljnik štaba Janez Melanšek je prevzel koordinacijo in organizacijo vseh 
vključenih sil ter bil vsak dan prisoten na terenu Zgornje Savinjske doline. Vse 
prizadete občine so imele nemudoma organizirane in aktivne občinske štabe 
Civilne zaščite, veliko vlogo so imeli gasilske strukture, Slovenska vojska, Poli-
cija, Rdeči križ Slovenije, skavti ter taborniki in prostovoljci. Pomembna je bila 
vključenost strokovnjakov za vode in vodotoke v regijski štab ter vključenost 
članice veterinarske stroke z vidika pogina večjega števila živali.
V prvih dneh so bili najpomembnejši cilji reševanje ljudi in živali, zagoto-
vitev pomoči vsem prizadetim občinam, še posebej občinam ob reki Savi-
nji, zagotovitev električne energije in mobilne telefonije občinam Zgornje 
Savinjske doline ter zagotovitev spletne povezave z občino Luče. Pozneje 
so bili cilji predvsem zagotovitev cestnih povezav, čiščenje vodotokov, ko-
ordinacija mednarodnih sil na terenu ter odvoza odpadkov, dezinfekcija ter 
zagotovitev psihološke pomoči občanom. 
Zaradi večjega navala prostovoljcev je moral regijski poveljnik Civilne zaš-
čite z odredbo omejiti vstop v Zgornjo Savinjsko dolino od 12. do 15. av-
gusta. 12. avgusta smo imeli v regiji nekaj več kot 600 prostovoljcev, čez 
dva dni skoraj 800. Največ prostovoljnih gasilcev na terenu je bilo 9. av-
gusta, in sicer 967, v okviru poklicnih struktur pa se je število gibalo do 20 
poklicnih gasilcev na dan. Tudi prisotnost Slovenske vojske v regiji je bila 
največja 14. avgusta, ko je bilo aktivnih 98 pripadnikov Slovenske vojske.
Občine so prve dni zbirale podatke o potrebah po materialno-tehničnih 
sredstvih iz regijskega logističnega centra, predvsem za protipoplavne 
vreče, zaščitne folije ter prenosne postelje, pozneje pa je bilo vse več zah-
tev po agregatih, škornjih, samokolnicah, lopatah, razvlaževalnikih zraka 

in muljnih črpalkah. V zadnjih dneh je 
največ potreb po sredstvih za dezinfek-
cijo prostorov. Zaloge dopolnjujemo iz 
državnega logističnega centra v Rojah.
V okviru regijskih struktur Civilne zaščite 
so nenehno delovali regijski štab v ope-
rativni sestavi, podpora štaba, logistična 
podpora, aktivne so bile regijske enote 
Civilne zaščite, in sicer enota za reše-
vanje na vodi in iz vode, tehnično-reše-
valna enota ter enota za prečrpavanje 
vode. Regijski pripadniki Civilne zaščite 
so vsak dan pomagali pri vzpostavitvi 
in delovanju mednarodne podpore pri 
sprejemanju pomoči drugih držav v na-
stanitvenem centru na Rečici ob Savinji.
Pri vseh zaposlenih na celjski izposta-
vi Uprave za zaščito in reševanje je bila 
zavzetost za delo in iskanje najboljših re-
šitev v takratnih razmerah tako julija kot 
avgusta izjemna. Ne pozabimo, da naše 
strukture ne poznajo praznikov, nedelj ali 
predpisanega počitka. Vsi smo delali po-
spešeno, v mejah človeške moči in z željo, 
da bi hitro ter kar najbolj pomagali. Ob za-
vedanju, da vseh težav, ki jih je prineslo 
to poletje, ne bomo mogli takoj rešiti, in 
v sodelovanju z drugimi iščemo najboljše 
rešitve. Prav tako smo v teh dneh intenziv-
no vključeni v procese zbiranja podatkov 
zaradi izplačila intervencijskih stroškov, 
popisovanja škode, svetovanja, usklajeva-
nja dodelitve javnih sredstev prve huma-
nitarne pomoči in drugega. Zato se vsem 
zaposlenim zahvaljujem za njihov izjemen 
prispevek v izrednih razmerah. Prav vsak 
izmed nas ponosno nosi uniformo Civilne 
zaščite in opravlja osnovno poslanstvo – 
pomoč ljudem.

VERJAMEMO, DA NAM BO SKUPAJ USPELO
Obseg uničenja in odpravljanja posle-
dic po različnih ujmah je za našo regijo 
nedvomno dolgoročno velik ter zahteven 
projekt. Dosedanja pomoč in sodelova-
nje različnih oseb sta učinkovito omogo-
čila ponovno vzpostavitev osnovnih po-
gojev za normalno življenje v prizadetih 
krajih, vendar bo odpravljanje posledic 
trajalo več let. S takojšnjim popravilom 
infrastrukture smo zagotovili, da se izre-
dne razmere ne bi ponovile ob morebi-
tnih, že tradicionalnih, jesenskih popla-
vah. Verjamemo, da nam bo s skupnimi 
močmi uspelo ljudem povrniti upanje, 
dostojanstvo in osnovne pogoje za življe-
nje v naši prelepi regiji. Skupaj zmoremo! 

BESEDILO mag. Natalija Plemenitaš Fuchs, 
vodja Izpostave URSZR Celje

FOTO Peter Muraus, HCP Celje  
in Borut Podgoršek

Regijska enota za prečrpavanje 
večjih količin vode v Nazarjah
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HUDO PRIZADETA  
OBMOČJA OB SORI

V LJUBLJANSKI 
REGIJI PRIZADETIH 
ŠESTNAJST OBČIN

orenjsko je v noči na 4. avgust zajelo silovito neurje 
z obilnimi padavinami, ki so povzročile naraščanje 
rek in hudournikov. Zato je prišlo do poplav, ki so 
bile veliko večjega obsega kot tiste leta 2007, saj 
so povzročile ohromitev večjega dela regije. Spro-

žali so se plazovi, poškodovane so bile številne ceste, ki marsikje 
predstavljajo edino povezavo z vasmi, zaselki, mesti in deli regi-
je. Poplavljenih je bilo veliko stanovanjskih, gospodarskih in in-
dustrijskih objektov. Voda je hitro in izjemno visoko narasla, za 
seboj pa pustila veliko razdejanje.

Prve klice smo v Regijski center za obveščanje Kranj prejeli že v po-
znem večeru, nadaljevali so se v zgodnjih jutranjih urah. Gasilske enote 
na terenu so se znašle pred številnimi izzivi – poplavljene, poškodova-
ne in uničene ceste, podrta drevesa, pretrgana telekomunikacija ter 
vsesplošno proženje manjših in večjih plazov. Hkrati so razmere na te-
renu nakazovale večanje splošne nevarnosti na širšem območju regije, 
kar je pomenilo, da je splošno reševanje prešlo v reševanje življenj in 
urgentno evakuacijo številnih prebivalcev. To smo izvajali na vse mo-
goče načine, saj časa zaradi slabšanja situacije ni bilo. Več oseb smo 
iz poplavljenih hiš reševali s helikopterji, evakuirani so bili tudi gostje 
kampa v Mišičah ter kampov Šobec in Danica. V nekaterih krajih se je 
oglasila sirena za splošno nevarnost. 

e v julijskih močnih neurjih s točo in vetrom je bila 
prizadeta skoraj vsa ljubljanska regija. Število kli-
cev v Regijskem centru za obveščanje Ljubljana 
je med neurji poskočilo, zato smo ob vsakem izre-
dnem dogodku število operaterjev povečali. Nalivi 

v začetku avgusta so bili izjemno močni in dolgotrajni, povzročili 
so ogromen porast vodostajev ter obsežne poplave. 

Ob silovitem neurju z obilnimi padavinami v noči na 4. avgust, ki je tudi v 
ljubljanski regiji povzročilo velike poplave in ogromno škodo, smo bili na Iz-
postavi Uprave Republike Slovenije za zaščito in reševanje Ljubljana še kar 
v povečanem tempu dela, v regijskem centru pa številčno okrepljeni. Kljub 
petim operaterjem v izmeni Regijskega centra za obveščanje Ljubljana je 
telefon pregoreval, seznam čakajočih na pomoč pa se je izjemno povečal. 
Vendar noben klic na številko 112 ne sme ostati neodgovorjen. 
Vse občine smo obvestili o aktiviranju državnega načrta zaščite in reše-
vanja ob poplavah, vzpostavili štab Civilne zaščite za ljubljansko regijo v 
operativni sestavi ter službo za administrativno podporo štabu. Samo v 
petek, 4. avgusta, je bilo v 16 občinah, izmed teh v osmih, zelo intenzivno, 
zabeleženih je bilo namreč 1093 dogodkov. Razmere so zahtevale takojšen 
odziv in koordinacijo z občinskimi strukturami. Pozvali smo jih k vzposta-
vitvi občinskih štabov Civilne zaščite, pripravili dokumente za poročanje, 
zaprosila za morebitno pomoč, seznanili smo jih s podatki za medsebojno 
komunikacijo in vse nujne informacije od njih tudi dobili. 
Občine, v katerih je sistem zaščite in reševanja že večkrat deloval, so se ta-
koj ustrezno odzvale. Ponekod so se odzivali po načelu vodij na terenu, ki so 
glede na ocenjeno stanje po telefonu zaprošali za pomoč. Po dobrih dveh 

ČESA TAKEGA NE POMNIMO
Jutro je prineslo grozljivo podobo posle-
dic neurja: evakuirani prebivalci, poško-
dovane in uničene hiše, podrti mostovi, 
močno načete telekomunikacije in poš-
kodovani vodovodi. V sobotnih jutranjih 
urah se je zaradi pretrgane zgornje zan-
ke na plazu Urbas sprožila sirena na Ko-
roški Beli. Nujna je bila evakuacija celot-
ne vasi pod plazom. 
Zaradi razsežnosti neurja sta bila akti-
virana državni in regijski načrt za popla-
ve, prizadete občine pa smo pozvali, 
naj aktivirajo občinske štabe Civilne 
zaščite in občinske načrte za poplave. 
Vodenje in koordinacijo je prevzela Ci-
vilna zaščita čez občinske štabe. Od za-
četka dogodka so bili pri reševanju ak-
tivni pripadniki vseh reševalnih struktur 
– poklicni in prostovoljni gasilci, pripa-
dniki Civilne zaščite, zdravstva, nujne 
medicinske pomoči, Slovenska vojska, 
Policija, cestna in komunalna podje-
tja, koncesionarska podjetja za vode, 
vzdrževalci telekomunikacij in električ-
nega omrežja, Rdeči križ, Slovenska ka-
ritas, skavti, taborniki in druge službe.
Vreme se je v naslednjih dneh ustali-
lo, kar je omogočilo nadaljnji potek 
reševanja in ocenjevanje stanja na te-
renu. V prvih treh dneh smo opravili 
več kot 1500 intervencij. Dogodki so 
bili zabeleženi v vseh občinah na Go-
renjskem. Najbolj prizadete občine so 
bile Škofja Loka, Gorenja vas - Poljane, 
Žiri, Cerklje na Gorenjskem, Preddvor 
in Žirovnica. Med tednom so pri sana-
ciji poleg pripadnikov Civilne zaščite in 
Slovenske vojske pomagale tudi tuje 
enote, predvsem italijanska ekipa ga-
silcev in civilne zaščite z bagri, vozili in 
montažnimi mostovi. Njihova osrednja 
naloga je bila postaviti mostove na več 
lokacijah v Škofji Loki in Poljanski doli-
ni. Predstavniki vlade in Evropske uni-
je, ki so v tem času obiskali Gorenjsko, 
so izrazili podporo ter izpostavili pomen 
hitrega in usklajenega odziva vseh re-
ševalnih sestavov.

dneh smo delo z vsemi občinami poenotili. 
Z regijskimi gasilskimi poveljniki v nepriza-
detih občinah smo bili v stiku za morebi-
tno pomoč prizadetim občinam, ki so vsak 
dan pošiljale poročila o izvedenih in pred-
videnih aktivnostih, ter sproti obravnavali 
njihove prošnje. Delali smo tudi ponoči.
Prva naloga je bila reševati življenja. Ko je 
voda odtekla, so se šele pokazale razse-
žnosti nesreče. Hiše, kleti, garaže, oprema 
in avtomobili so bili poplavljeni in uničeni, 
zelo poškodovana je bila tudi infrastruktu-
ra. Zaradi poškodb objektov je bilo treba 
evakuirati več prebivalcev. Poleg poškodo-
vanih objektov, ki jih je bilo v regiji po do 
zdaj zbranih podatkih več kot 3000, je bilo 
uničenih več kilometrov javnega vodovo-
da in kanalizacijskega sistema, električno 
in komunikacijsko omrežje, prav tako se 
je vsulo več zemeljskih plazov, ki so ogro-
žali stanovanjske objekte ter javno infra-
strukturo. V kratkem času so bile uničene 
državne in lokalne ceste, podrtih je bilo 
osem mostov, uničene so bile industrija in 
kmetijske površine. Sledila sta pospravlja-
nje objektov in ureditev začasnih deponij 
za odlaganje nenevarnih ter nevarnih od-
padkov. V občinah so si prebivalci med se-
boj pomagali, pozneje so to delo prevzeli 
tudi prostovoljci od drugod.  
Neumorni pripadniki Civilne zaščite, ga-
silskih struktur, nevladnih organizacij, po-
licisti in prostovoljci so na terenu dan in 
noč pomagali, prav tako gorski reševalci 
ter pripadniki Slovenske vojske s helikop-
terjem, s katerim je bilo mogoče dostaviti 
hrano na najbolj nedostopna območja in 
v poškodovane vasi ter evakuirati prizade-
te. Javna, pogodbena in druga gradbena 
podjetja so hitro vsaj delno vzpostavila 
poškodovan vodovodni sistem in delno 
cestne povezave, da so bili kraji dostopni 
vsaj za gradbeno mehanizacijo ter inter-
vencijska vozila. Za ljudi, ki so za nedo-
ločen čas ostali brez domov, smo poiskali 
dodatne namestitve. Na izpostavi smo in-
tenzivno vključeni v zbiranje vlog za izpla-
čila intervencijskih stroškov, svetovanje 
občinam ob popisu škode in koordinacijo 
dodelitve humanitarne pomoči. 
Vsem, ki ste sodelovali pri vzpostavljanju 
osnovnih pogojev za življenje in delo lju-
di, se za pripravljenost, požrtvovalnost in 
izjemen prispevek pri obvladovanju posle-
dic neurij ter poplav iskreno zahvaljujem, 
prav tako zaposlenim na izpostavi in v Re-
gijskem centru za obveščanje Ljubljana.

G
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BESEDILO Klemen Šmid, poveljnik Civilne zaščite za Gorenjsko
FOTO Borut Podgoršek

BESEDILO Tomaž Iglič, vodja Izpostave URSZR Ljubljana
FOTO Marija Fabčič

V hudo prizadeti Škofji  
Loki so ljudi reševali  
tudi s helikopterji.
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POPLAVE 
IN PLAZOVI 
PRIZADELI 

TUDI DRUGE 
REGIJE

udi drugod po Sloveniji prvi avgustovski konec te-
dna ni bil miren. Spremljali so informacije o pretoku 
in vodostaju rek, postavljali protipoplavne vreče, 
črpali vodo, odstranjevali naplavine in podrto drev-
je. Pregledovali so zemeljske plazove in izvajali uk-

repe za preprečitev nadaljnjega plazenja.

PROŽENJE PLAZOV V VZHODNOŠTAJERSKI REGIJI 
Visoki pretoki vodotokov so v vzhodnoštajerski regiji povzročili zalitje 
objektov in poplavljanje cestišč, več zemeljskih plazov je ogrožalo sta-
novanjske objekte in cestno infrastrukturo. Aktivirani so bili regijski in 
občinski načrti zaščite in reševanja ob poplavah. Regijski štab Civilne 
zaščite s službo za podporo je deloval v operativni sestavi, aktivirane so 
bile ekipe za prečrpavanje vode, specialnih delovnih strojev in naprav ter 
regijskega logističnega centra. 
V Regijskem centru za obveščanje Maribor so od Dravskih elektrarn Mari-
bor redno dobivali informacije o pretoku Drave na jezu Melje. Po informaci-
ji, da bo pretok večji od 1400 m³/s, so že 4. avgusta ob 5.05 sprožili sirene 
za splošno nevarnost v občinah Starše, Duplek in Maribor. Lokalne skup-
nosti so opozarjale prebivalce in izvajale aktivnosti za zaščito pred popla-
vami. Ob 8.30 je bil pretok na jezu Melje rekordnih 1811 m³/s, visokovodni 
nasip pa je prestal preizkušnjo in zaščitil naselja, poplavljena leta 2012. 
Vzpostavljen je bil stalni stik z občinskimi poveljniki Civilne zaščite, v posa-
meznih občinah so delovali štabi Civilne zaščite v operativni sestavi, ki so 
s silami za zaščito, reševanje in pomoč, gasilci, gradbenimi, komunalnimi 
službami in drugimi črpali vodo, odstranjevali naplavine in mulj ter izvajali 
ukrepe za preprečitev nadaljnjega plazenja. Iz regijskega logističnega cen-
tra so občinam zagotovili folije in protipoplavne vreče. Preklic nevarnosti 
poplav so izdali 8. avgusta ob 13. uri. 
Do vključno 10. avgusta je Regijski center za obveščanje Maribor sprejel 

T

BESEDILO IN FOTO  
regijski štabi Civilne zaščite  

in izpostave URSZR

Visoki pretoki vodotokov so 
težave povzročali tudi drugod 
po državi, na Štajerskem pa  

so se sprožili številni plazovi.

PO SANIRANJU NASIPA  
OB MURI VELIKO OLAJŠANJE

eugodne vremenske razmere so Pomurje v zadnjih 
mesecih večkrat prizadele, julija orkanski veter, 
maja obilno deževje. Zaradi neugodnih razmer so 
regijski načrt zaščite in reševanja v Pomurju aktivi-
rali v petek, 4. avgusta, prav tako regijski štab Civil-

ne zaščite, ki je v operativni sestavi deloval do srede, 9. avgusta, 
in službo za podporo štabu, ki je ob koncu redakcije te revije še 
zmeraj aktivna.

Vsem pomurskim občinam smo v petek, 4. avgusta, posredovali infor-
macijo, naj pregledajo svoje načrte zaščite in reševanja ob poplavah, 
zaloge protipoplavnih materialnih sredstev, razpoložljive reševalne se-
stave civilne zaščite, gasilcev ter drugih sil in služb, vzpostavijo ope-
rativno pripravljenost občinskih štabov Civilne zaščite ter o stanju in 
zaščitnih ukrepih pravočasno obvestijo občane. V občinah ob Muri kot 
tudi v drugih, ki so jih ogrožale poplave, so bili aktivirani občinski šta-
bi Civilne zaščite. Iz regijskega logističnega centra smo občinam izdali 
115.000 protipoplavnih vreč, PVC-folijo, vodne elektročrpalke, razvlažil-
nike prostorov in drugo opremo. 
Najbolj kritična so bila zaradi nesaniranih protipoplavnih nasipov mesta ob 
Muri, ki je s pretokom s 100-letno povratno dobo 1456 m3/s na merilni po-
staji v Gornji Radgoni presegla dosedanji maksimalni pretok 1350 m3/s ob 
poplavah avgusta 2005, in sicer ob naseljih Vučja vas, Zgornje in Spodnje 
Krapje, Mota, Ižakovci, Melinci, Gornja, Srednja in Dolnja Bistrica ter Hoti-
za. Ogrožena in prizadeta so bila tudi druga naselja v skupno 24 pomurskih 
občinah izmed 27. 

EVAKUACIJA IN IZJEMNI NAPOR PRI SANACIJI NASIPA
V soboto, 5. avgusta, popoldne se je porušilo približno dvajset metrov 
protipoplavnega nasipa pri naselju Dolnja Bistrica. To bi lahko vodilo do 
porušenja v daljši dolžini in močnega visokovodnega vala, s čimer bi bili 
neposredno ogroženi prebivalci v naselju Dolnja Bistrica v občini Čren-
šovci, nato pa še v naseljih Hotiza, Kapca, Kot, Gaberje, Petišovci in 

Benica v občini Lendava, Velika Polana 
in Mala Polana ter v delu Brezovice v 
občini Velika Polana. 
V naseljih Dolnja Bistrica, Kot, Mirišče 
in obmurskem delu Hotize je bilo zato 
evakuiranih 710 prebivalcev, ki so bili 
večinoma nastanjeni pri sorodnikih. V 
Vojašnici Murska Sobota je bilo sicer za-
gotovljenih do 166 nastanitvenih mest. 
Da bi čim prej zaprli zrušeni del proti-
poplavnega nasipa, je bil za prenos be-
tonskih blokov in jumbo vreč s peskom 
takoj aktiviran helikopter Slovenske 
vojske AS AL 532 Cougar, nato še he-
likopter hrvaške vojske Mi-171Sh. Po- 
škodovani del protipoplavnega nasipa 
smo z izjemnim naporom in dobrim so-
delovanjem pomurskih gasilcev, Civilne 
zaščite, vojske, koncesionarjev Direkcije 
Republike Slovenije za vode, občanov in 
drugih uspešno sanirali. Tako smo pre-
prečili nadaljnje ogrožanje in poplavlja-
nje obmurskih naselij dolvodno. 
Evakuacija prebivalcev iz ogroženih na-
selij je bila preklicana v nedeljo, 6. av-
gusta, vendar so ostali v pripravljenosti. 
V nedeljo, 7. avgusta, je bil za zaključe-
vanje višanja poškodovanega dela pro-
tipoplavnega nasipa ponovno aktiviran 
helikopter Slovenske vojske.

SODELOVALI VSI REŠEVALNI SESTAVI
Regijski center za obveščanje Murska 
Sobota je od 4. do 9. avgusta zabele-
žil 2186 dohodnih klicev občanov in 432 
dogodkov. V tem času je na 713 inter-
vencijah delovalo 193 operativnih ga-
silskih enot s 5245 gasilci ter približno 
280 pripadnikov Civilne zaščite in dru-
gih reševalnih sestavov. Več kot 1500 
prebivalcev je sodelovalo pri polnjenju 
protipoplavnih vreč in utrjevanju proti-
poplavnih nasipov oziroma zaščiti do-
mov. Tesno smo sodelovali s Slovensko 
vojsko, Policijo, podjetji, koncesionarji 
za vodo in drugimi.
Na območju naselij Spodnje Krapje in 
Mota v občini Ljutomer, Kot, Mirišče in 
Hotiza v občini Lendava, Dolnja Bistrica 
v občini Črenšovci ter Velika Polana v ob-
čini Velika Polana so od 5. do 9. avgusta 
uspešno posredovale regijske tehnično-
-reševalne enote Civilne zaščite za prečr-
pavanje velikih količin vode iz pomurske, 
pa tudi iz goriške, podravske in vzhodno-
štajerske regije s petimi visokozmogljivi-
mi mobilnimi črpalnimi enotami. 

N

BESEDILO mag. Martin Smodiš, vodja Izpostave URSZR Murska Sobota
FOTO Jure Zauneker, Vestnik.si
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2174 klicev občanov iz 20 od skupno 22 občin. Zabeležili so 499 dogod-
kov, ki so se nanašali predvsem na črpanje vode iz poplavljenih objektov, 
plazove, podrta drevesa ter na postavitev protipoplavnih vreč. Največ ozi-
roma 109 dogodkov je bilo na območju mariborske mestne občine in 95 
dogodkov v občini Kungota. Skupno so zabeležili 186 prijav plazov, neka-
teri izmed njih so ogrožali stanovanjske objekte. Veliko plazov na območjih 
Maribora, Šentilja, Kungote, Slovenske Bistrice, Oplotnice, Pesnice, Svete 
Ane in Svete Trojice je ostalo neurejenih po neurjih maja in julija letos, 
sprožili so se novi. Občinski poveljniki Civilne zaščite so z geologi določili 
prednostne postopke. 
Vzhodnoštajerska enota za prečrpavanje vode je 5. avgusta pomagala v 
občini Medvode, nato pa do vključno 9. avgusta v pomurski regiji na loka-
ciji med Spodnjimi Krapjami in Ljutomerom. 

V PODRAVJU POPLAVILO VEČ KOT 200 OBJEKTOV
Zaradi povečanega pretoka Drave je poveljnik Civilne zaščite za Podravje 
4. avgusta ob 8.37 odredil sproženje siren za neposredno nevarnost za 
občine Hajdina, Ptuj, Videm, Markovci, Gorišnica, Cirkulane, Zavrč, Ormož 
in Središče ob Dravi. Vzpostavljena je bila operativna pripravljenost v šta-
bu Civilne zaščite za Podravje, na terenu so bili župani, občinski poveljniki 
Civilne zaščite ter gasilci. Občinam so razdelili 11.400 protipoplavnih vreč. 
Mestna občina Ptuj je 6. avgusta evakuirala prebivalce v naselju Krčevina 
pri Vurberku. 
Do srede, 9. avgusta, ko je bilo konec nevarnosti, je Regijski center za ob-
veščanje Ptuj sprejel več kot 2100 klicev, zabeležili so več kot 300 dogod-
kov. Skupno je bilo v podravski regiji poplavljenih več kot 200 objektov ter 
več kot 4000 hektarjev njivskih in travniških površin ob porečju rek Drave, 
Polskave, Dravinje ter Pesnice. Pri odpravi posledic so sodelovali 1084 pro-
stovoljnih gasilcev, pripadniki regijskega in občinskih štabov Civilne zaščite 
ter regijske enote, predvsem služba za podporo, logistični center, oddelek 
za prečrpavanje večjih količin vode ter ekipa za tehnično reševanje. Delo-
vanje občinskih štabov Civilne zaščite so ukinili 18. avgusta.
Podravska enota Civilne zaščite za prečrpavanje večjih količin vode je 5. 
in 6. avgusta pomagala v občini Moste pri Komendi, nato pa do vključno 
9. avgusta v naselju Mota v občini Ljutomer. Dva pripadnika Civilne zašči-
te iz podravske regije sodelujeta pri koordinaciji dela mednarodnih sil na 
Rečici ob Savinji. 

PRVIČ ODPRLI VISOKOVODNI RAZBREMENILNIK V VRBINI
Zaradi izjemno visokih vodotokov Save in Savinje so na brežiški izpostavi 
Uprave za zaščito in reševanje pričakovali ogromno količino vode. Aktivira-
ni so bili štab Civilne zaščite za Posavje in vsi občinski štabi Civilne zaščite. 
Od začetka so sodelovali s predstavniki družbe Hidroelektrarne na Spodnji 
Savi (HESS). Napovedan pretok Save je bil od 3600 do 3900 m3/s, kar je 
največ do zdaj. Kljub izkušnjam iz poplav leta 2010 niso vedeli, kakšne 
bodo posledice visokih vod, saj Hidroelektrarna Brežice in visokovodni raz-
bremenilnik v Vrbini takrat še nista bila zgrajena, prav tako je bila pozneje 
izboljšana zaščita pred visokimi vodami v Jedrski elektrarni Krško.
V občini Brežice je bil preventivno zaprt železni most. Družba HESS je 
sprejela odločitev o odprtju visokovodnega razbremenilnika v Vrbini ter 
reguliranju višine in pretoka Save ob največjem vodostaju. Prebivalcem so 
izdali opozorilo o odprtju razbremenilnika, ko bo pretok znašal 2900 m3/s 
ali več. Družba HESS je pred odprtjem večkrat izdala zvočno opozorilo, 
brežiški regijski center pa je sprožil sireno za neposredno nevarnost na 
ogroženem območju.
Sava je naraščala tudi ponoči in 5. avgusta, sočasno tudi Krka, ki je težave 
povzročala v Krški vasi, na Čatežu ob Savi, v Velikih Malencah in Ločah. 

Po trenutnih ocenah je bilo poplavljenih 
več kot 50 hiš ter veliko kmetijskih povr-
šin. V nedeljo je Krka vzdolž struge proti 
Kostanjevici na Krki poplavila kmetijske 
površine. Dokončno je podrla kostanje-
viški Tercialski most.
V občini Brežice so bili posebej pozorni 
na protipoplavni nasip v naselju Čatež in 
v neposredni bližini Term Čatež. Goste 
kampa Term Čatež so 4. avgusta pre-
ventivno evakuirali v Športno dvorano 
Brežice oziroma na parkirišča trgovskih 
centrov. Poskrbeli so za ležalne podloge, 
odeje, prehrano in vodo. 
Regijski štab Civilne zaščite za Posavje 
je deloval v operativni sestavi in poma-
gal občinskim štabom Civilne zaščite.  

Iz regijskega logističnega centra so 
izdali protipoplavne vreče, agregate, 
potopne črpalke ter odeje in blazine 
za evakuirane. Regijska enota za pre-
črpavanje vode je od 5. do 7. avgusta  

prečrpavala vodo na območju Term Čatež in tako preprečila večjo go-
spodarsko škodo. 

MED UJMO REŠEVALI TURISTE V PROMETNEM ŽEPU
V Zasavju so zabeležili 85 dogodkov, skupno pa je v intervencijah so-
delovalo več kot 400 oseb. Obsegale so evakuacijo ljudi, črpanje vode 
iz poplavljenih objektov, polnjenje in nameščanje protipoplavnih vreč, 
čiščenje vodnih strug in preusmerjanje meteorne vode ter oglede in zaš-
čito zemeljskih plazov. Na območju občine Hrastnik so pitno vodo za-
gotavljali s cisternami in dvema rezervoarjema, gasilci so sodelovali pri 
čiščenju upravne zgradbe podjetja TKI Hrastnik. V občini Trbovlje so se 
sprožili plazova na lokalni cesti na Dobovec in v Ravenski vasi ter več 
manjših plazov. V Mošeniku v občini Zagorje ob Savi so pet oseb evakui-
rali, postavljali protipoplavne vreče, sprožilo se je več zemeljskih plazov. 
Sava je poplavila ceste Podkraj–Radeče, Hrastnik–Zidani Most in Trbo-
vlje–Zagorje.
Pripadniki Civilne zaščite, Rdečega križa, gasilci in drugi so v noči na 5. av-
gust posredovali pri prometnem žepu, v katerem se je zaradi prekinjenih 
cestnih povezav ujelo približno 700 predvsem tujih državljanov. Regijsko 
skladišče Uprave za zaščito in reševanje je priskrbelo 150 postelj, odej in 
vzglavnikov za zasilno prenočišče ter hrano, pri tem pa so sodelovali tudi s 
predstavniki tujih veleposlaništev. 
Zasavske enote zaščite in reševanja, predvsem gasilci, so pomagali najhuje 
prizadetim občinam v Črni na Koroškem, Mozirju in na Ljubnem ob Savinji. 

TEMENICA ODNESLA ŽIVLJENJE
Regijski center za obveščanje Novo mesto je med 4. in 10. avgustom 
zabeležil 1636 klicev. Na območju štaba Civilne zaščite za Dolenjsko 
je bilo 58 intervencij, največ oziroma 41 v prvih dveh dneh ujme. In-
tervencije so se nanašale na črpanje meteorne vode iz objektov ter 
odstranjevanje porušenih dreves. Vse intervencije so opravili lokalna 
gasilska društva in Gasilsko-reševalni center Novo mesto. Veliko je bilo 
preventivnih aktivnosti. 
Reka Krka je poplavila v občini Šentjernej, potok Radulja v občini Škocjan, 
reka Temenica pa v občinah Trebnje, Mirna Peč in Novo mesto. V občini 
Mirna Peč so v nedeljo, 6. avgusta, v narasli vodi Temenice našli utopljen-
ca. Močno narasla sta tudi potoka Težka voda in Bršljinski potok, Kolpa pa 
je ogrozila le tiste objekte, ki so ob naraščanju rek vsako leto izpostavljeni. 

MANJ PRIZADETE REGIJE POMAGALE DRUGIM
V severnoprimorski regiji so imeli največ težav na Idrijsko-Cerkljanskem in 
v Baški grapi na Tolminskem. Zaradi naraslih voda so v vasi Koritnica pri 
Grahovem ob Bači evakuirali stanovalce dveh hiš. Na celotnem območju 
so plazovi povzročali težave na cestni infrastrukturi. V obalni regiji izrednih 
dogodkov v začetku avgusta ni bilo, prav tako ne na Notranjskem. Pripa-
dniki štaba Civilne zaščite za Notranjsko so čez noč vzpostavili aplikacijo 
Poplave 2023. Zaposleni na vseh izpostavah Uprave Republike Slovenije za 
zaščito in reševanje in pripadniki Civilne zaščite ter drugih civilnih struktur 
na regijski in lokalni ravni so takoj vzpostavili stanje pripravljenosti ter po-
magali prizadetim regijam. Tako so na primer iz koprske izpostave in regij-
skega štaba zagotavljali pomoč v obliki prevozov izkušenih oseb in materi-
alno-tehničnih sredstev. Gasilci Javnega zavoda gasilske brigade Koper in 
pogodbeni pripadnik Civilne zaščite so z muljno črpalko pomagali v Mostah 
pri Komendi. Za občino Gornji Grad so zagotovili opremo za čiščenje, za 
občino Škofja Loka pa štiri agregate. Pogodbeni pripadniki so pomagali na 
terenu, v regijskih štabih Civilne zaščite za Koroško in zahodno Štajersko 
ter v Zgornji Savinjski dolini. 

Zasavske enote zaščite in 
reševanja so morale poskrbeti 
za turiste, ki so bili zaradi 
neprevoznih cest ujeti  
v prometnem žepu.
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BESEDILO Ana Cukijati,  
Gasilska zveza Slovenije

FOTO Dejvid Rakar, PGD Renče - Vogrsko  
in Gasilska zveza Slovenije

NA TISOČE 
GASILCEV 

REŠEVALO 
LJUDI IN 

ODPRAVLJALO 
POSLEDICE

NEMOTENA IN UČINKOVITA MEDREGIJSKA POMOČ
Četrtkovo deževje se je v noči na petek okrepilo in začelo ogrožati premo-
ženje ter življenja ljudi. Gasilci in drugi posredovalci so že ponoči evakuirali 
ljudi iz kampov in stanovanjskih objektov. Neurje se je vse bolj stopnje-
valo, hudourniki in reke so bliskovito naraščali ter ogrozili številne hiše. 
Voda je ponekod segala do višjih nadstropij ali streh, grmeli in drseli so 
zemeljski plazovi, ki so pod seboj pokopali hiše in izbrisali ceste z zemljevi-
dov ter tako popolnoma prekinili prometne povezave. Čez dan so se v ne-
katerih mestih oglasile sirene za nevarnost. Neurje s poplavami je najbolj 
prizadelo regijo na Savinjsko-Šaleškem, del Gorenjske, regijo Ljubljana III, 
regija na Koroškem pa je bila povsem odrezana od sveta. 
V petek ob 6.25 je bil aktiviran državni načrt zaščite in reševanja ob popla-
vah. Poveljnik Gasilske zveze Slovenije Franci Petek je pojasnil: »Na Gasil-
ski zvezi Slovenije smo takoj začeli organizirati medregijsko pomoč. Dopol-
dne so prvič sklicali sejo štaba Civilne zaščite Republike Slovenije, ki sem 
se je kot predstavnik gasilske organizacije udeležil tudi jaz.« 
V soboto se razmere niso umirile. Na terenu so bili poleg gasilskih enot 
številni pripadniki Civilne zaščite iz občinskih, regijskih in državnih enot, 
gorski reševalci, jamarji, potapljači, enote za tehnično reševanje, vojaki in 
policisti. Delo vseh sil in sprotno analizo stanja je koordiniral štab Civilne 
zaščite Republike Slovenije. Večina ogroženih krajev je bila brez pitne vode 
in ustreznih prometnih povezav. 

S ČRNO NA KOROŠKEM KOMUNICIRALI Z VOZILOM PV-2
»V ponedeljek, 7. avgusta, smo aktivirali enoto za podporo vodenju velikih 
intervencij s poveljniškim vozilom PV-2, ki je v Črni na Koroškem omogočila 
komunikacijo med enotami na terenu,« je povedal poveljnik Petek.
Dejan Jančar, vodja te enote, je natančneje opisal potek dela: »Vzpostavili 
smo komunikacijo, pripravili zemljevide in postavili vso infrastrukturo, da je 
lahko štab v Črni na Koroškem nemoteno deloval. Naša enota ima na voljo 
dva mobilna satelitska interneta, ki sta bila med poplavami zelo uporabna. 

Na Koroškem so bile pretrgane vse ko-
munikacijske povezave. Ljudem, ki so bili 
odrezani od sveta, smo tako pomagali, 
da so se lahko javili svojim najbližjim. Ker 
je cesto do Črne na Koroškem odnesla 
voda, smo ostali začasno nameščeni na 
vrhu Slemena. Postavili smo repetitor za 
radijski promet in tako vzpostavili komu-
nikacijo z dolino v Črni. Z avtom smo se 
lahko pripeljali le v bližino lokacije štaba, 
do tja pa je bilo treba potrpežljivo preho-
diti še kilometer poti.« 

Delo petih operaterjev so si razdelili tako, da je potekalo nemoteno. Prvi 
del ekipe je bil v vozilu, drugi v štabu. Jančar je pri tem poudaril: »V 
ekipi imamo usposobljene ljudi, ki znajo improvizirati, da vse brezhibno 
deluje.« Člani enote za podporo vodenju velikih intervencij so v nenehni 
pripravljenosti, vozilo PV-2 Gasilske zveze Slovenije je sicer locirano v Za-
vodu za gasilno in reševalno službo Sežana, aktivirajo pa ga v Regijskem 
centru za obveščanje Postojna.
»Ker smo operativci, je mirna kri za nas nekaj samoumevnega, nič nas ne 
preseneti. Ko pridemo na lokacijo in postavimo štab, so za naše uspešno 
delovanje potrebni navodila, izkušnje in znanje, nikoli pa ne prevzamemo 
vodenja intervencije,« je še izpostavil in dodal, da brezpilotnika niso upo-
rabili, saj je bil zračni prostor zaprt zaradi pomoči helikopterjev. Na prošnjo 
geologinje so ga uporabili le zadnji večer in ji zagotovili posnetke.

AKTIVIRANIH VEČ KOT 40.000 GASILCEV
Na vseh lokalnih območjih, kjer je bilo nujno, so vse dni poplav in sanacije 
posredovale lokalne gasilske enote, pomagale so jim tudi gasilske enote 
znotraj gasilskih zvez in regij. V lokalnih skupnostih znotraj regij je po 
zbranih podatkih do 28. avgusta delovalo nekaj manj kot 44.000 gasilcev 
z okoli 9100 vozili, v medregijski pomoči pa do 29. avgusta nekaj manj kot 
11.000 gasilcev z več kot 2500 vozili. Adriana Cividini in Dušan Vižintin iz 
sektorja operative Gasilske zveze Slovenije sta po utečenem sistemu koor-
dinirala medregijsko pomoč, kar pomeni, da so gasilci odhajali pomagat v 
regije, v katerih so pomoč najbolj potrebovali. 
Potrebe po pomoči so sporočali gasilski regijski poveljniki. Podatke o raz-
porejanju in delovanju gasilcev na posameznih območjih je Gasilska zveza 
Slovenije vsak dan posredovala službi za podporo na Upravo Republike 
Slovenije za zaščito in reševanje. Poveljnik Gasilske zveze Slovenije Petek 
je pri tem poudaril: »S predsednikom gasilske zveze Jankom Cerkvenikom 
sva ves čas aktivno spremljala razsežnosti poplav in delo naših gasilcev. 
Stanje na najbolj prizadetih območjih sva si ogledala tudi na terenu.« 

vgustovske poplave, 
največje v zgodovini  
države, so slovensko 
gasilstvo ponovno po- 
stavile na preizkušnjo, 

podobno kot julija lani na Krasu, ko 
je divjal do zdaj največji požar v Slo-
veniji. Ponovno se je izkazala uspeš-
nost naše edinstvene mreže prosto-
voljnih gasilcev, ki se ob vsaki naravni 
ali drugi katastrofi takoj organizirajo 
in odhitijo na pomoč. Njihova glavna 
organizacija – Gasilska zveza Sloveni-
je – je takoj po aktiviranem državnem 
načrtu zaščite in reševanja ob popla-
vah poskrbela za medregijsko pomoč 
in bila v vlogi pomembnega komuni-
kacijskega člena med regijskimi po-
veljniki prizadetih območij ter ga-
silskimi štabi neogroženih območij. 
Učinkovito je zagotovila dovolj gasil-
cev, ki so pomagali v prizadetih krajih. 

Pozivniki so se prvim gasilcem oglasili 
že 3. avgusta pozno popoldne. »Gasil-
ci, ki so pritekli na pomoč, so sicer pri-
čakovali naporno posredovanje, ven-
dar si niti v sanjah niso predstavljali, 
kaj jih čaka,« je prve vtise gasilcev s 
poplavljenih območij strnil Franci Pe-
tek, poveljnik Gasilske zveze Slovenije. 

A

Voda je vdrla v več gasilskih 
domov, tudi v gasilski dom 
Prostovoljnega gasilskega 
društva Črna na Koroškem.

Gasilci pomurske regije  
na zbirnem mestu  
ob sončnem vzhodu
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NAJVEČJI JUNAKI DOMAČINI  
IN DOMAČI GASILCI
Primož Osojnik iz Prostovoljnega gasil-
skega društva Radlje ob Dravi, ki je bil 
med poplavami v različnih vlogah, je opi-
sal prve aktivnosti ob nastanku poplav: 
»Glede na količino dežja, ki je padla, sem 
pričakoval intervencije večjih razsežnosti, 
nisem pa si predstavljal, da se bo zgodila 
taka katastrofa. Na Koroškem smo začeli 
intervenirati že v četrtek zvečer, najhujše 
pa se je začelo v petek v zgodnjih jutra-
njih urah. Naenkrat smo bili odrezani od 
sveta. Začeli smo načrtovati, katere ces-
te so sploh še prevozne za nujne dosto-
pe. Tudi reševalna vozila naenkrat niso 
imela več dostopa do bolnišnice v Slo-
venj Gradcu, zato so posameznike vozili 
v Avstrijo in Univerzitetni klinični center 
Maribor ali pa s helikopterji.«  
Opisal je tudi pogoje dela in pomoči: »V 
nedeljo sem bil v regijskem štabu in začel 
sem spoznavati razsežnost te naravne ka-
tastrofe. Veliko prebivalcev na Koroškem 
je ostalo brez cest, vode, elektrike in tele-
fonskega signala. Do Črne na Koroškem je 
bilo mogoče priti samo s helikopterjem, ki 
pa na začetku ni bil na razpolago. V štabu 
so bili predstavniki gasilcev, Civilne zašči-
te in Slovenske vojske. Koordinacija med 
službami bi lahko potekala na bistveno 
višji ravni. Sčasoma so se naloge razde-
lile in zadeve so se začele reševati. V ne-
deljo smo začeli urejati telefonski signal, 
do večera so se stroji prebili iz šoštanjske 
smeri po zasilni prevozni cesti. Na letališču 
v Slovenj Gradcu smo postavili logistično 
točko za prevoz nujnih potrebščin, kot so 
hrana, zdravila in drugo, s helikopterjem 
do Črne in Mežice. V sredo sem prevzel 
delovanje štaba v Črni na Koroškem. Nad 
razsežnostmi poplav sem bil presenečen. 
Menim, da so največji junaki v tej zgodbi 
domačini in domači gasilci, ki so prve ure 
reševali, improvizirali ter se borili za živ-
ljenja prebivalcev. V ponedeljek so prišle 
pomagat prve gasilske enote in vojska. 
Transport opreme in hrane smo izvajali s 
helikopterji. Ceste so počasi postale pre-
vozne in šele takrat smo lahko začeli reše-
vati in pomagati, kot smo to vajeni početi 
pri intervencijah.« 
Osojnik je še pojasnil, da so večino re-
ševanja v prvih urah in pozneje izved-
li prostovoljni gasilci. »Sodeloval sem 
že v veliko intervencijah, tudi večjih, 
vendar si nikdar nisem predstavljal, da 

se bom ukvarjal s tako katastrofo,« ni 
skrival začudenja.

KO GRE LE ZA GOLO  
REŠEVANJE ŽIVLJENJ
»Živim v kraju, čez katerega teče potok 
Rečica, ki je v zadnjih 30 letih že večkrat 
poplavljal. Med opazovanjem struge me 
je zmotil prvi poziv za evakuacijo kam-
pa Menina z Rečice ob Savinji. Odpeljal 
sem se v gasilski dom, kjer smo se za-
čeli opremljati za intervencijo. Poklicali 
smo poveljnika Civilne zaščite, saj nam 
je postalo jasno, da je v kampu več kot 
tisoč ljudi, ki jih je bilo treba po evaku-
aciji nekam namestiti,« se prvih trenut-
kov ob pojavu največjih poplav pri nas 
spominja Matjaž Goličnik, poveljnik Ga-
silske zveze Zgornje Savinjske doline. »V 
kampu nas je lastnik prosil, naj mu ne-
kaj gasilcev pomaga v spodnjem delu, ki 

ga je že zalivala Savinja. Drugi smo šli v 
preostale dele zbujat obiskovalce in jih 
premeščat na varno. Večina je hitro do-
jela, da je situacija zelo resna, nekateri 
pa so godrnjali, zakaj delamo zmedo.«
V nekaj minutah je bila voda v polovici 
kampa ljudem do kolen. »Nemškega tu-
rista sem poskušal prepričati, naj zapusti 
prikolico in se čim prej z avtom odpelje iz 
kampa, vendar me ni poslušal. Čez nekaj 
minut je tam ostal še avto in z našo po-
močjo je komaj rešil celotno družino. Ko 
je voda začela dreti skozi vhod kampa, je 
ljudem segala že čez pas. Takrat je eva-
kuacija prešla v golo reševanje življenj. 
Pomagali so si z vsem, kar so imeli, na 
primer z vrvmi in čolni. Ljudje so bili še 
v spodnjem perilu, ko smo jih spravljali 
na varno. Deklici sta se z zadnjimi močmi 
držali za drevo in na ves glas kričali na 
pomoč. Da bi ju lahko rešili, se je eden 

izmed gasilcev privezal na vrv in poskušal prebresti do njiju. Ko je prišel na 
pol poti, se je moral hitro odvezati, saj je voda začela odnašati bale sena in 
prikolice. Če se ne bi odvezal, bi ga odnesle naplavine. Med reševanjem so 
ostala v vodi tri gasilska vozila. Dobivali smo informacije, da je nekaj gasil-
cev odneslo in da jih je nekaj na strehah objektov ter na drevesih skupaj s 
stanovalci kampa. Prosili smo za helikopter, vendar zaradi slabega vremena 
ni mogel vzleteti. Začelo se je mučno čakanje in preštevanje, koliko gasil-
cev je pogrešanih. Pred vhodom se je nekaj ljudem uspelo rešiti kar z žlico 
večjega delovnega stroja,« je strnil dogajanje Goličnik. Ko je voda upadla za 
pol metra, so bili na varnem tudi gasilci ter deklici, ki sta se oklepali drevesa. 
»Končno smo zaslišali zvok helikopterja. Hitro smo vzpostavili zvezo z njim in 
reševanje 20 kampistov ter petih gasilcev se je uspešno končalo.«

ŠTEVILNE ZAHVALE DOMAČINOV IN TUJIH TURISTOV
Medtem je predstavnike Civilne zaščite in sovaščane mučilo vprašanje, 
kako v občini z 2300 prebivalci poskrbeti za 1000 dodatnih evakuirancev. 
Nastanili so jih v osnovni šoli, župnišču, družine z majhnimi otroki pa v 
vrtec. Popisali so jih glede na državo izvora in jim zagotovili medicinsko 
pomoč. Podobnih reševanj je bilo po vsej Zgornji Savinjski dolini še veliko, 
vendar ne s toliko ljudmi. Ob ogledu kampa je predsednika in poveljnika 
Gasilske zveze Slovenije ter regijskega poveljnika ogovoril gost, ki je iskal 
gasilca, vendar je poznal le njegov priimek. Želel se mu je zahvaliti, ker ga 
je rešil, ko ga je pred njegovimi očmi odnesla voda. Dve uri ni vedel, kaj 
se je zgodilo z njim, in presrečen je bil, ko je izvedel, da ga je helikopter 
prepeljal na varno. Vsi turisti v kampu so bili gasilcem izjemno hvaležni. 
»Zelo so nam pomagali tudi celjski poklicni gasilci, ki so s kolegi iz vse drža-
ve s psi pregledali površine kampa Menina ter poiskali in zavarovali plinske 
jeklenke. Ta pregled je prinesel še eno srečno zgodbo, saj so po treh dneh v 
grmovju našli zapletenega živega psa, ki ga je morala lastnica ob evakuaciji 
izpustiti,« ni skrival zadovoljstva Matjaž Goličnik. Poleg čiščenja domov so 
gasilci pomagali podjetjema KLS in BSH Nazarje. Vsak dan se je tam zvrstilo 
od 100 do 200 gasilcev. »Reševanja pustijo v posameznikih psihološke sledi. 
Prostovoljni gasilci nismo roboti, zato naj nas ne bo sram prositi za strokov-
no pomoč. Prisoten sem bil na razbremenilnem pogovoru, ki so ga psihologi 
pripravili za reševalce iz kampa Menina. Koristil je vsem, potem smo se vsi 
bolje počutili. Materialne dobrine je mogoče nadomestiti, le človeškega živ-
ljenja ne,« je sklenil svoje misli.

Franci Petek in Janko 
Cerkvenik (prva  

z desne), poveljnik  
in predsednik 
Gasilske zveze 

Slovenije, sta bila  
ves čas na terenu.

Poveljniški avto 
PV-2 Gasilske zveze 

Slovenije je vzpostavil 
komunikacijo s Črno 

na Koroškem. 
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PLAZOVI NAD KOROŠKO BELO

očna neurja avgusta niso povzročila le poplav, tem-
več je njihov vpliv širši. Na prizadetih območjih po 
vsej državi se je sprožilo veliko nevarnih zemeljskih 
plazov. Na Koroški Beli, vasi v občini Jesenice, so 
zaradi grožnje plazu krajanke in krajane kar tri noči 

zapored evakuirali iz vasi.

Nad Koroško Belo je bilo s terenskim kartiranjem identificiranih več kot 20 
aktivnih zemeljskih plazov in podorov, pet izmed teh pa jih spada med ve-
like plazove, to so Urbas, Čikla, Potoška planina, Malnež in Obešnik. Trenu-
tno najaktivnejša plazova sta Urbas in Čikla. Prvi sistem za opazovanje je 
bil vzpostavljen na plazu Urbas leta 2010. Meritve so opozorile na aktivne 
premike, predvsem v spodnjem delu plazu.
Študija Geološkega zavoda Slovenije, ki jo je leta 2017 naročilo Ministrstvo 
za okolje in prostor, v okviru katere so preiskali celotno zaledje potoka 
Bela nad Koroško Belo, so potrdile domneve o dovzetnosti tega območja 
za nastajanje zemeljskih plazov in skalnih podorov ter periodično masnih 
(drobirskih) tokov. Na podlagi do tedaj opravljenih preiskav je bilo ocenje-
no, da se na plazu Urbas trenutno aktivno premika najmanj 900.000 ku-
bičnih metrov materiala. Plazina se ustavlja v obsežnem lijaku v spodnjem 
delu plazu. V neposredni bližini plazu Urbas se pojavlja plaz Potoška plani-
na z ocenjeno prostornino do 130.000 kubičnih metrov. Trenutno premika-
joče mase plazu Čikla so po prostornini manjše od plazu Urbas, ocenjene 
so na vsaj 140.000 kubičnih metrov. Tudi pri plazovih Malnež in Obešnik je 
bila ocenjena prostornina več kot 50.000 kubičnih metrov. 
Glede na to, da se je del plazu že mobiliziral v masni tok in stekel najmanj 
400 metrov daleč po strugi potoka Čikla, na Ministrstvu za naravne vire in 
prostor ocenjujejo, da se lahko podobni dogodki, tudi z večjo močjo, še 
ponovijo. Ob pričakovanih podnebnih spremembah, ki močno vplivajo na 
intenzivnost vremenskih pojavov ter na močne in nenadne spremembe 
temperatur, pričakujemo kot posledico nenadne močne odjuge in taljenje 
snega. Ob mobilizaciji večje količine materiala in vode bi tudi tak masni tok 

predstavljal nevarnost za spodaj ležeče 
naselje Koroška Bela.
V začetku leta 2023 je jeseniški ob-
činski štab Civilne zaščite pripravil 
predstavitev ukrepov za spremljanje 
plazov nad Koroško Belo. V preteklih 
letih so bila opravljena obsežna dela 
zavarovanja pred plazovi, vzpostavili 
so monitoring, ki kaže premike plazov, 
in alarmni sistem. Načrtujejo, da bodo 
do leta 2025 izvedli najpomembnejše 
ukrepe za stabilizacijo plazov in zadr-
ževanje materiala. Geološki zavod Slo-
venije je pripravil scenarije potencialnih 
dogodkov, na podlagi tega pa tudi uk-
repe za zmanjšanje ogroženosti Koro-
ške Bele. Iz študije je razvidno, da je 
treba prednostno narediti pregrado ali 
razbijač na vršaju Koroške Bele, reguli-
rati in drenirati izvirsko vodo, postaviti 
lovilno mrežno pregrado na strugi Čikle 
in urediti sidranje apnenčastega bloka 
na plazu Čikla, hkrati pa tudi načrtovati 
varovalno vlogo gozda.

SPROŽEN ALARM ZA NEVARNOST
Prav obsežno deževje v začetku avgusta 
je povzročilo, da so se vrhnje plasti pla-
zu začele premikati, na kar je prebivalke 
in prebivalce Koroške Bele v noči s 4. na 
5. avgust opozorila sirena za splošno ne-
varnost. Krajani so se evakuirali na za to 
predvidena mesta. Tudi naslednji dan, 
po ogledu plazišč in sestanku občinske-
ga štaba Civilne zaščite, je bila odrejena 
evakuacija. Poskrbljeno je bilo za na-
mestitev zunaj kraja, gasilci Prostovolj-
nega gasilskega društva Koroška Bela, 
gorski reševalci Gorske reševalne službe 
Jesenice, pripadniki Civilne zaščite Je-
senice in jeseniški policisti so poskrbeli 
za obveščanje krajanov, evakuacijo ter 
nočne oglede vasi. Ker naslednji teden 
dni ni bilo zaznati dodatnih premikov na 
plazovih, je bil preklican ukrep evakua-
cije, izvedenih pa je bilo več dodatnih 
ukrepov. Tako je bil ponovno vzpostav-
ljen sistem alarmiranja, ki se je zaradi 
plazenja deaktiviral, krajani so skrbeli 
za redno dnevno in nočno opazovanje 
potoka Bela, ki teče skozi vas, čiščenje 
struge potoka ter zaplavnih pregrad viš-
je v vasi. 
Koroško Belo je plaz že v preteklosti pri-
zadel, leta 1789 se je ob močnem de-
ževju odtrgal del plazu Čikla nad vasjo 
in pod seboj pokopal obsežen del vasi.

M

BESEDILO Monika Sušanj
FOTO Gregor Bahun

PRED POSEBEJ TEŽKO ODLOČITVIJO 
Poveljnik gasilske regije Podravje Dušan 
Vižintin je opisal dogajanje v njihovi re-
giji: »Gasilci prizadetih regij so potrebo-
vali pomoč, na kar smo se odzvali tudi 
mi. Glede na podatke o pretokih Drave in 
dejstvo, da reka prečka našo regijo, sem 
bil prvič na preizkušnji, ali pomoč zavrniti 
ali odobriti. Po pregledu podatkov o vo-
dostajih v regiji in posvetu s poveljnikom 
podravske Civilne zaščite sem se v petek 
odločil, da pomoči ne moremo poslati, 
saj je voda s Koroškega po reki Dravi čez 
Maribor pritekala v našo regijo. Odločitev 
se je pokazala za pravilno, saj smo do 6. 
avgusta v regiji posredovali s 1329 gasilci 
in 213 vozili. V nedeljo se je stanje vodo-
tokov v naši regiji umirilo in zato smo v 
treh dneh lahko na pomoč v poplavljene 
regije poslali skupno 879 gasilcev in 153 
vozil.« Usklajevanje za napotitve je pote-
kalo brez večjih težav. 
»Da se včasih pojavijo težave pri načr-
tovanju, je v takih situacijah pričakova-
no, saj so se možnosti dostopa do priza-
detih območij spreminjale iz ure v uro. 
Zato smo bili kdaj primorani prilagoditi 
število gasilcev in vozil, ki smo jih načr-
tovali na podlagi podatkov, pridobljenih 
iz koordinacije Gasilske zveze Sloveni-
je,« je še dodal. V regiji Podravje je bil 
odziv gasilcev izjemno velik, na pomoč 
so odšli v konvojih. 

POGLED NA OPUSTOŠENJE  
MOČNO PRIZADENE
Kot regijski poveljnik je Dušan Vižintin 
prevzel vodenje največjega konvoja s 
330 gasilci in 57 vozili. V štabu je ko-
ordiniral delo gasilcev svoje regije, bil 
pa je tudi na najbolj prizadetih obmo-
čjih v Lučah, Solčavi, Rastkah, Stru-
gi, na Ljubnem, v Mozirju in Nazarjah. 
»V moji 11-letni karieri vodenja regije 
je bila to največja intervencija. Potre-
ba po pomoči gasilcev iz vse Slovenije, 
uničeni infrastruktura in domovi, pred-
vsem pa stiska ljudi, ki so izgubili vse ali  

doživeli materialno škodo, so izjemno veliki. Pogled na pokrajino, ko se je 
podivjana voda umirila, čustveno prizadene. Tako gasilce, ki neposredno 
pomagajo, kot tiste, ki moramo čustva potlačiti ter zagotoviti odločno in 
suvereno vodenje gasilskih enot,« je priznal. Ob tem je pozval k širjenju 
glasu, da ljudje iz poplavljenih krajev potrebujejo pomoč: »Ne samo v 
dneh takoj po ujmi, temveč tudi pozneje, ko bo treba zgraditi nove domo-
ve, jih opremiti ali obnoviti. Vsaka, tudi najmanjša pomoč šteje.«
Prostovoljne prispevke zbirajo tudi gasilci, saj je marsikje med reševanjem 
drugih poplavilo gasilske domove, odneslo ali poškodovalo opremo. Z be-
sedo GASILEC5 ali GASILEC10, ki jo zapišemo v SMS-sporočilo in pošljemo 
na številko 1919, za gasilsko opremo darujemo po pet oziroma deset evrov.

KOMUNICIRANJE MED UJMO
Pomemben pristop je bilo tudi komuniciranje v gasilski organizaciji ter z 
javnostjo. Zaradi ekonomičnosti časa so komunicirali večinoma po elek- 
tronski pošti in s telefonskimi klici. Dogovarjanja so potekala nenehno 
vsak dan, da so bile potrebe po pomoči, se pravi število gasilcev, gasil-
skih vozil in potrebne ustrezne opreme, čim bolje zagotovljene. 
Za komuniciranje z javnostjo Gasilska zveza Slovenije uporablja spletno 
stran ter družbena omrežja. Na Instagramu so vzpostavili profil @gzslove-
nije. »Izkušnje kažejo, da se ljudje vse pogosteje informirajo po družbenih 
omrežjih. Kanala smo želeli uporabiti ne le za prikaz delovanja organizi-
ranega posredovanja gasilcev, temveč kot sredstvo za deljenje opozoril, 
pozivov za zbiranje pomoči in uporabnih nasvetov za ravnanje ob popla-
vah,« je pojasnila Jelovčan Koselj, strokovna sodelavka za gasilski tisk pri 
Gasilski zvezi Slovenije.  

ZAHVALA POVELJNIKA GASILK IN GASILCEV
»Želimo se iskreno zahvaliti vsem požrtvovalnim gasilcem za srčnost, ne-
sebično pomoč in opravljeno delo. Zahvaljujemo se tudi podjetjem in ban-
kam, ki so nam izkazali zaupanje z donacijami. Spregledali nismo nobene 
še tako drobne zahvale ali pozornosti, ki smo jo prejeli ali opazili ob cesti, 
zato smo hvaležni vsakemu, ki nam jo je namenil,« je dobra dva tedna po 
poplavah, ko so bili gasilci iz vse države še vedno aktivni pri sanaciji rušil-
nih tokov, sklenil Franci Petek, poveljnik Gasilske zveze Slovenije. 

Gasilci so z evakuacijo ljudi  
iz kampa Menina tvegali  
svoja življenja, ob tem pa  

sami izgubili opremo. 
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NA KRITIČNIH 
OBMOČJIH NE BI 
SMELI GRADITI

BESEDILO Petra Apšner
FOTO Bruno Toič

D
oktor Miloš Bavec je 
direktor Geološkega 
zavoda Slovenije ter 
strokovnjak za povr-
šinske procese in ak-

tivno tektoniko. Aktiven bo v Svetu 
za vode, ki ga je Ministrstvo za na-
ravne vire in prostor avgusta letos 
ustanovilo, da bi poiskali strokovne 
rešitve za povečanje odpornosti na 
podnebne spremembe. Z direktor-
jem Geološkega zavoda Slovenije 
smo se pogovarjali o trenutnem sta-
nju plazov po Sloveniji.

 POPLAVE V ZAČETKU AVGUSTA SO PO SLOVE-
NIJI POVZROČILE PRAVO RAZDEJANJE. LAHKO 
MORDA PRIMERJATE STANJE PREJ IN POTEM?
Statističnih podatkov, na podlagi katerih 
bi lahko opisal točno stanje glede plazo-
vitih območij, žal še nimamo. V normal-
nih pogojih občine v največjem deležu 
stanje popisujejo same in ga sporočajo 
po spletni aplikaciji e-Plaz, ob tem pa 
aplikacija vsebuje tudi arhivske podatke, 
ki jih ob terenskih pregledih pridobivajo 
naši sodelavci. Podatki po zadnji ujmi so 
se sicer začeli zbirati, je pa trenutno sta-
nje še daleč od tega, da bi razpolagali s 
pravimi podatki. Del podatkov smo zbra-
li ob interventnih pregledih, kmalu pa bo 
na voljo tudi natančnejši vpogled v ob-
sege plazov iz delno že pridobljenih, del-
no pa še naročenih satelitskih posnet-
kov. V teh dneh potekajo tudi pogovori 
o naročilu letalsko-laserskega snemanja 
prizadetih območij (LIDAR).
 

 KAJ TRENUTNO STANJE POMENI ZA PRIHA-
JAJOČO JESEN?
Za območja, ki niso prizadeta, to ne pome-
ni nič posebnega, nevarnost ostaja enaka 
tisti pred ujmami. Za prizadeta območja 

pa je vsaka napoved deževja zelo slaba novica. Voda lahko zmanjša stabilnost 
že tako labilnih pobočij. Težko napovem, kakšne bodo posledice morebitnega 
jesenskega deževja, ker še nimamo natančnih ocen stanja in je vsak primer 
poseben. Sami smo sicer bili vključeni v prve interventne ocene ogroženosti 
nekaterih plazov in podobnih pojavov, na podlagi katerih so se sprejeli ukrepi. 
Sanacije, ki bodo problematiko reševale, pa bodo večinoma dolgotrajne.

 KAKO JE VAŠ ZAVOD VKLJUČEN V SPREMLJANJE IN SANACIJO ZEMELJSKIH PLAZOV 
PO SLOVENIJI? 
Ob zadnji ujmi smo se v spremljanje in oceno stanja v 95 odstotkih prime-
rov vključili prostovoljno in na svojo pobudo. V povezavi s Civilno zaščito 
so naši strokovnjaki odšli na teren in svetovali pri najnujnejših ukrepih. 
Trenutno se intervencije končujejo, začenja se snovanje dolgoročnejših 
sanacij. Sami smo vsekakor pripravljeni sodelovati pri tem, predvsem kar 
zadeva plazove in sorodne pojave, ter tudi pri upravljanju in varovanju 
podzemnih vodnih virov.

 KAKO OCENJUJETE SODELOVANJE S CIVILNO ZAŠČITO IN OBČINSKIMI ŠTABI?
Civilna zaščita je vodila in koordinirala vsa naša sodelovanja. Svojo pobu-
do za sodelovanje smo podali Civilni zaščiti, ki nas je usmerjala na terenu 
skladno s svojo oceno prednostnih nalog. Posamezniki in predstavniki lo-
kalnih skupnosti po navadi na stvari gledajo bolj s svojega zornega kota, 
medtem ko ima Civilna zaščita celosten pogled na situacijo ter je usposo-
bljena za postavljanje prednostnih nalog in koordinacijo.

 AKTIVNA JE APLIKACIJA E-PLAZ, V KATERO OBČINE VPISUJEJO PODATKE O PLAZO-
VIH. JO UPORABLJAJO?
Spletna aplikacija e-Plaz deluje že nekaj let in je za občine zelo uporabna. 
Vanjo vnašajo osnovne podatke o plazovih, skalnih podorih in drugih poja-
vih. Prejete podatke uporablja tudi Ministrstvo za naravne vire in prostor. 
Za stroko je aplikacija eden izmed dragocenejših virov pridobivanja podat-
kov, na podlagi katerih pozneje pripravimo karte nevarnosti. Za državo na 
Geološkem zavodu Slovenije trenutno po naročilu Direkcije Republike Slo-
venije za vode pripravljamo karto nevarnosti za nastanek plazov, in sicer v 
merilu, ki je dovolj podrobno za kakovostno prostorsko načrtovanje. Karte, 
ki so javno objavljene, smo do danes pripravili že za 63 občin.

 KATERI SO TRENUTNO NAJBOLJ OGROŽAJOČI PLAZOVI? SE PLAZOVE SANIRA?
Do zdaj neznanega plazu zelo velikega obsega, ki bi nastal v zadnji ujmi, 
nismo identificirali. Večji problem je večje število plazov različnega obsega. 
Ne gre samo za majhne plazove, nekateri imajo tudi večstometrske raz-
sežnosti. Novih plazov, ki bi ogrožali celotna naselja, trenutno torej nismo 
prepoznali, ostaja pa več tistih, ki jih poznamo že od prej. Znano proble-
matično območje je na primer zaledje Koroške Bele, vendar so tam pojavi 
instrumentirani. Vzpostavljen je stalen monitoring, ki nam omogoča spre-
mljanje dogajanja, pri čemer tudi daje vpogled v to, kako se plaz premika, 
kaj se zgodi, ko dežuje, in drugo. Podoben monitoring je vzpostavljen še 
na nekaterih redkih plazovih velikega dosega, drugje pa žal ne. Veliko pla-
zov je mogoče sanirati, obstajajo pa tudi plazovi, ki se jih ne da popolnoma 
urediti, in plazovi, ki jih je teoretično mogoče sanirati, vendar je vprašljiva 
ekonomska upravičenost sanacije. Pri sanacijah sodelujejo geologi, geo-
mehaniki in gradbeniki, bo pa na terenu v tej situaciji najverjetneje pri-
manjkovalo projektantov, kar bo precejšnja ovira.

 GEOLOGI OPOZARJATE NA NUJNOST SOBIVANJA Z NARAVO IN SMOTRNOST POSELJE-
VANJA. KAJ JE GLAVNO SPOROČILO TEGA?
Sobivanje z naravo pomeni predvsem to, da ne gradimo na kritičnih  

območjih. Mislim, da to ni prav visoka zahteva. Naravne danosti je treba 
upoštevati, in ena glavnih je zagotovo plazljivost. Ocena, ali bo nekomu 
plaz odnesel hišo, na žalost ni vedno del formalnega postopka pri gradnji, 
je pa to na srečo del postopka pri večjih gradnjah oziroma projektih, pri 
katerih imajo tudi projektanti višje zahteve za investitorje, predvsem da 
največ poudarka namenijo pridobitvi kakovostnega geološko-geotehnične-
ga mnenja. To bi moralo biti pravilo tudi pri individualnih gradnjah.

 KAKŠNI PA SO NAJNOVEJŠI PRISTOPI SPREMLJANJA IN TUDI OBVLADOVANJA PLAZOV? SE 
JE MOGOČE NA TEM PODROČJU KAJ SPREMENILO?
Sanacije, torej kurativa, so utečeni postopki, ki so bolj ali manj odvisni od 
denarja in odločitev, v kaj se bo ta investiral. Najbolj od vsega je napredo-
vala preventiva, pri kateri ima naš zavod pomembno vlogo. Vse več vemo o 
vzrokih za proženje plazov in o naravnih pogojih in prostoru, v katerem lahko 
plazovi nastajajo. Na podlagi tega znanja pripravljamo karto verjetnosti za 
nastanek plazov, skalnih podorov in drobinskih tokov za celotno državo, v 
sodelovanju z Agencijo Republike Slovenije za okolje ter Upravo Republike 
Slovenije za zaščito in reševanje pa v okviru inovativnega sistema Masprem, 
ki je dobil tudi priznanje za inovativnost, pripravljamo napovedi o povečani 
nevarnosti proženja zemeljskih plazov.
 

 SO NAPOVEDI BOLJŠE IN NATANČNEJŠE?
Bistveno boljše. Je pa najšibkejši člen še vedno prostorska natančnost 
geološke karte in posledično natančno poznavanje geologije. Žal se je 

ta v Sloveniji sistemsko prenehala poso-
dabljati leta 1989 in od takrat večinoma 
ostajamo pri starih podatkih o geologiji. 
Vsekakor bi si želeli novejših podatkov, 
saj smo edina evropska država, ki ta-
kega sistematičnega zbiranja geoloških 
podatkov ne izvaja. 

 KATERE UKREPE LAHKO LJUDJE OB POJA-
VU PLAZU PRED JESENSKIM DEŽEVJEM IZVE-
DEJO SAMI?
Predvsem priporočam, naj ne sanirajo 
nestrokovno. Zdrava pamet namreč ni v 
vseh primerih in vedno zdrava. Mnogi po-
samezniki sicer mislijo, da svojo kmetijo 
in teren najbolje poznajo ter da so izku-
šnje, ki prehajajo iz generacije v genera-
cijo, zadostne, pa to ni zmeraj res. Včasih 
žal tudi spomin prednikov ni dovolj, kar 
se v naravi pogosto tudi pokaže. Sana-
cij naj se večinoma lotevajo strokovnjaki, 
kot so geologi in gradbeniki. Teh trenu-
tno na terenu sicer primanjkuje, za prve 
nasvete pa jih je zagotovo dovolj.

Pri sanaciji 
plazov je zelo 
pomembna 
strokovnost.
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IMAMO KAR ŠESTSTO ODLIČNO 
IZURJENIH IN SRČNIH GORSKIH 
REŠEVALCEV

V BOJU Z DEROČO VODO POMAGALI 
POTAPLJAČI IZ SKORAJ VSE SLOVENIJE

omembno vlogo pri reševanju ljudi ob avgustovskih 
poplavah je imela tudi Gorska reševalna služba. V 
njej deluje približno 600 usposobljenih gorskih re-
ševalcev, izmed teh 55 deklet, vključenih v načrt 
reševanja v izrednih razmerah. Prav zaradi razgla-

šenih izrednih razmer je Gorska reševalna zveza Slovenije orga-
nizirala stalno pripravljenost reševalcev letalcev, ki so skupno iz-
vedli nekaj sto intervencij po Sloveniji. 

Gorski reševalci so bili v dneh po razlitju voda polno zaposleni z interven-
cijami, saj so v sodelovanju s helikopterskimi posadkami Slovenske vojske 
in Policije reševali na težje dostopnem terenu in tam, kamor se je bilo 
težko prebiti tudi peš. V tokratna reševanja s helikopterskimi evakuacijami 
in iskalnimi akcijami jih je bilo vključenih skoraj 400, pri reševanju pa so 
uporabljali vrvi ter tirolske žičnice, ki so jih napeljali čez narasle potoke in 
hudournike. Prav tako so ogroženim prebivalcem dostavljali pakete s hra-
no, vodo in opremo.
Že v petek so gorski reševalci skupaj s posadkami helikopterjev Slo-
venske vojske in Policije iz drevesnih krošenj ter s streh v avtokampu 
Menina rešili 16 odraslih oseb in dojenčka. Vendar reševanj še ni bilo 
konec. Že v soboto so na območju Škofje Loke opravili nekaj interven-
cij, pri čemer so se uspešno prebili tudi do nosečnice, katere predvideni 
datum poroda se je vztrajno približeval. Bodočo mamico so z združeno 
ekipo Gorske reševalne zveze Slovenije in helikopterske nujne medi-
cinske pomoči s helikopterjem Slovenske vojske prepeljali naravnost 

reševanje ob avgustovski ujmi so se nemudoma 
vključili tudi pripadniki Podvodne reševalne službe 
Slovenije, saj so že v petek, 4. avgusta, reke pre- 
stopile bregove. Njihovo delo je bilo na trenutke zelo 
nevarno, saj je deroča voda odnašala vse pred seboj.

Podvodna reševalna služba Slovenije ima 16 enot v petih regijah, v vsaki 
načeloma po tri. Vsako leto posredujejo več kot stokrat. Predvsem gre za 
iskanje pogrešanih  oseb, varovanje  in preventivno dejavnost. Biti potapljač 
reševalec je zelo stresno, saj velikokrat iščejo pogrešane osebe, pri tem pa 
izpostavljajo svojo varnost. Za svoje delo je Podvodna reševalna služba Slo-
venije prejela medaljo za hrabrost predsednika republike. V Sloveniji imamo 
150 reševalcev. Ob tokratnih poplavah so potapljači reševalci v prvi fazi 

v ljubljansko porodnišnico. Gorska re-
ševalna služba je bila sicer najdejav-
nejša na območjih Škofje Loke, Luč, 
Kamnika in Črne na Koroškem. Prav 
do Črne na Koroškem je bil dostop še 
posebej otežen. Voda je tam odnesla 
veliko delov cest, mostov, prekinjena 
je bila tudi dobava električne energije 
in vode, telefonske povezave ni bilo. 
Povezava je bila mogoča samo čez re-
gijski center za obveščanje z gasilci v 
gasilskem domu, kar je oteževalo po-
znavanje razsežnosti nesreče v občini. 
Prizadeta je bila tako rekoč celotna re-
gija, grozili pa so ji tudi plazovi. 

VODA JIM JE VZELA VSE
Medtem ko je bilo na terenu vse več 
zgodb s srečnim koncem, se je v Ka-
mniku začela razlivati Kamniška Bistri-
ca, ki je poplavila tudi območje, na ka-
terem so imeli prostore gorski reševalci 
društva Gorske reševalne službe Ka-
mnik. »Vse je bilo uničeno. Ostali smo 
brez opreme, avtomobilov, prostori so 
bili v blatu. Pogled na naše prostore, 
ki smo jih pred slabim letom dni komaj 
odprli, je resnično žalosten,« je povedal 
Matej Bizjak, podpredsednik društva. 
Bizjak je sicer pripadnik 132. gorske-
ga polka Slovenske vojske, vodja heli-
kopterske reševalne skupine Slovenske 
vojske in hkrati tudi inštruktor Gorske 
reševalne službe ter gorski reševalec 
letalec. Med poplavami je bil ves čas 
prisoten na terenu in je pomagal pri 
helikopterskih evakuacijah. »Evakuacij 
je bilo precej. Reševali smo nepokret-
ne osebe, tujce, celo nosečnico s tremi 
otroki iz Črne pri Kamniku. Nekaj ljudi 
je čakalo na nas in na varno vrnitev v 
dolino v planinskih kočah,« je še pojas-
nil Bizjak in dodal: »To so reševanja s 
srečnim koncem. Najbolj pretresljiva pa 
so tista, ko se ob pogledu na domova-
nja ljudi zaveš, da se ti v svoje domove 
ne bodo več mogli vrniti«.

reševali življenja občanov, iskali pogre-
šane osebe in izvajali ukrepe za zaščito 
premoženja. Tako so zlasti prvi dan več 
ljudi in živali s plovili evakuirali na varno. 
V dneh, ki so sledili, pa je Podvodna re-
ševalna služba Slovenije sodelovala pred-
vsem pri izklopih poplavljenih čistilnih 
naprav, čiščenju prepustov vodotokov 
ter pri izvlekih večjih naplavin in vozil iz 
rek. Posebej zahtevna je bila intervencija 
v Črni na Koroškem, kjer se je pripadnik 
Reševalne postaje Velenje spustil po vrvi 
iz helikopterja in nato uspešno navezal 
tovorno vozilo, ki je bilo sredi deroče reke 
ter je ogrožalo njen prepust. Pripadniki 
Podvodne reševalne službe Slovenije so 
od 4. do 20. avgusta skupno izvedli 21 in-
tervencij, v katerih je sodelovalo sedem 
reševalnih postaj s 85 pripadniki, in sicer 
iz Gornje Radgone, Kranja, Nove Gorice, 
Velenja, Trbovelj, Kočevja, Celja in z Ble-
da. Reševalne postaje, ki v intervencijah 
niso aktivno sodelovale, so bile ves čas 
v pripravljenosti in so zagotavljale pokri-
vanje območij v intervencijah sodelujo-
čih reševalnih postaj. Ob tokratnih izre-
dnih dogodkih se je za pravilno izkazala 
odločitev vodstva Podvodne reševalne 
službe Slovenije izpred let o opremljanju 
enot s plovili in vozili ter specialno reše-
valno opremo, saj smo danes sodobna in 
vrhunsko usposobljena reševalna služba, 
ki lahko občanom pomaga tudi v izrednih 
razmerah. »Zahvaljujem se Upravi Re-
publike Slovenije za zaščito in reševanje 
ter Slovenski potapljaški zvezi kot naši 
osrednji organizaciji za podporo našemu 
delu in pomoč pri opremljanju. Kot načel-
nik Podvodne reševalne službe Slovenije 
sem ponosen na podvodne reševalce, saj 
smo vsi reševalci prostovoljci in se vedno 
profesionalno odzovemo. Tudi tokrat smo 
pokazali, da smo ljudje z velikim srcem. 
Obenem bi pohvalil vse sorodne reševal-
ne enote – gorske in jamarske reševalne 
službe, gasilce, Slovensko vojsko in druge 
enote, vključene v zaščito in reševanje, 
in se jim zahvalil za izjemno sodelovanje. 
Ponosni smo, da smo del te zgodbe.«

P

V BESEDILO Petra Apšner
FOTO posadka helikopterja Slovenske vojske

BESEDILO Simon Las, načelnik Podvodne reševalne službe Slovenije
FOTO Podvodna reševalna služba Slovenije

Gorski reševalci so med 
drznimi evakuacijami na 
najhuje prizadetih območjih 
bili težko bitko z minutami.

Potapljači reševalci  
so evakuirali ljudi in živali  
ter med drugim sodelovali  
pri izklopih čistilnih naprav.
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SLOVENSKA VOJSKA OB POPLAVAH 
PREDANA DRŽAVLJANOM

lovenska vojska se je k odpravljanju posledic ujm 
vključila skladno z direktivo za sodelovanje Sloven-
ske vojske pri zaščiti, reševanju in pomoči ob na-
ravnih in drugih nesrečah (Vihra). Na lokacijah po 
vsej državi je bilo ob sodelovanju s pristojnimi služ-

bami v različnih fazah reševanja in pomoči ter ob urejanju raz-
mer aktivnih 600 pripadnic in pripadnikov enot Slovenske vojske, 
sodelovalo pa je še približno 250 pripadnikov vojsk tujih držav.

Enote Slovenske vojske so se takoj odpra-
vile na teren, poprijele za delo in se zavze-
to lotile odprave posledic poplav skladno 
z usmeritvami Uprave Republike Slovenije 
za zaščito in reševanje. Številne aktivnosti 
pomoči in sanacije, vključno z dezinfekci-
jo, so opravljali z vso gradbeno tehniko in 
drugo mehanizacijo, različnimi vozili, cis-
ternami za vodo, helikopterji ter bojnimi 
vozili, katerih zmogljivost je bila še pose-
bej dobrodošla na zahtevnih in nedosto-
pnih krajih, na primer v Solčavi, Nazarjah, 
Braslovčah, Kamniku, Mengšu, Komendi, 
Škofji Loki ter na Koroškem. Obseg nalog 
se je razširil tudi v Prekmurje. Če druga-
če ni šlo, so se pripadnice in pripadniki 
otovorili in peš odpravili do krajev, v ka-
terih so potrebovali pomoč. S sanitetni-
mi ekipami in ob sodelovanju z lokalnim 
osebjem so skrbeli za pomoč slovenskim 
vojakom in vojakom tujih držav, pa tudi 
lokalnim prebivalcem. Za nemoten potek 
delovanja so skrbeli v operativnih centrih 
v Mežici in Nazarjah. Postavitev montaž-
nih mostov, čiščenje ter urejanje rečnih 
strug, stavb in cestišč so bili prvi koraki 
k umirjanju razmer. Enote so skrbele za 
helikoptersko podporo pri reševanju in 
evakuaciji ljudi ter zagotavljale oskrbo z 
življenjskimi potrebščinami, prevozom de-
lavcev vzdrževalnih služb, tovora in gori-
va, usklajevanje dejavnosti pa so vodili v 
operativnem centru za vodenje letalskih 
operacij v Slovenj Gradcu. Slovenski vo-
jaki so moči združili tudi z 250 kolegi iz 
več držav. Slovenska vojska ostaja na pri-
zadetih območjih, dokler bo to potrebno. 
Deluje skladno z visokimi standardi in var-
nostnimi ukrepi na območjih delovanja. 
Vseskozi skrbi za rotacije ekip, da se njeni 
pripadnice in pripadniki ne utrudijo preveč 
ter da svoje poslanstvo opravijo predano 
in motivirano, vse do konca. S pristopom 
k urejanju razmer je vojska s hitro odziv-
nostjo, strokovnostjo in usposobljenostjo 
znova dokazala predanost varnosti države 
ter njenih prebivalk in prebivalcev, ki so ta 
prispevek sprejeli s hvaležnostjo.

S
BESEDILO IN FOTO Slovenska vojska

Ob izrednih razmerah  
je vojska s silo in specifično 
opremo nujna za učinkovito 
pomoč prebivalstvu. 

Ponosen sem  
na našo vojsko

Kot načelnik in državljan sem zelo pono-
sen na pripadnice ter pripadnike Sloven-
ske vojske, na njihovo usposobljenost, 
predanost in solidarnost v odnosu do 
domovine ter sodržavljanov. Sloven-
ska vojska se v času miru usposablja in 
opremlja za obrambo Slovenije v izre-
dnih razmerah ter vojni. Zato je s svo-
jo usposobljenostjo in vojaško opremo 
ter tehniko ključni podporni steber Ci-
vilne zaščite pri odpravljanju posledic 
naravnih in drugih nesreč, ki za seboj 
puščajo opustošenja, podobna tistim na 
bojišču. Sodelovali smo pri odpravljanju 
posledic večine večjih naravnih nesreč, 
ki so prizadele našo deželo. Spomnimo 
se Železnikov, odpravljanja posledic žle-
du, lanskoletnega gašenja požarov na 
Krasu, pomoči pri vsakoletnih poplavah, 
sodelovanja pri obvladovanju epidemije 
covida. Vedno se odzovemo takoj, stro-
kovno in predano ter vzdržno pomaga-
mo, dokler in kjer je to potrebno. 
Tokrat so nas pristojne službe v reševa-
nje vključile že prvi dan, nato se je naša 
prisotnost na poplavljenih območjih le še 
stopnjevala. Z vsemi razpoložljivimi sila-
mi, sredstvi in tehniko, tudi bojno, smo 
usklajeno s štabi Civilne zaščite ter žu-
pani takoj začeli opravljati naloge. Naj-
pomembnejši za uspešno pomoč so bili 
naša usposobljenost, pripravljeni na-
tančni načrti za delovanje in predvsem 
pogum ter predanost pripadnic in pri-
padnikov Slovenske vojske. Njihova hitra 
in strokovna odzivnost je bila ključna pri 
reševanju življenj in sredstev ter zagota-
vljanju osnovnih življenjskih pogojev. 

Dobrodošla je bila in še vedno je pomoč tujih vojsk. Prispevalo jo je kar enajst 
držav z območja regije in širše. Klicu Slovenije v stiski po naravni nesreči so se 
odzvale tako z moštvom kot ustrezno opremo in mehanizacijo. Poleg pomoči 
pri sanaciji smo skupaj doživeli, da smo zmožni dobrobit ljudi postaviti na prvo 
mesto in spoštovati različnost, ki jo predstavlja nacionalnost posameznega 
naroda. To je dobra podlaga tudi za prihodnje sodelovanje pri krepitvi med-
narodnega reda in miru. 
Letošnje poplave in pred njimi orkanski vetrovi, ki so prizadeli velik del Slo-
venije, so nas globoko pretresli ter nas postavili pred izzive, ki zahtevajo 
enotnost, močno voljo in sočutje. Občutki ob obiskih prizadetih območij so 
bili mešani – od šoka nad obsežnostjo uničenja do občudovanja neverjet-
ne solidarnosti, ki se je prebudila med ljudmi v teh težkih trenutkih. Lahko 
bi opisoval enormno škodo, ki sem jo videl, delo, čas in denar, ki bodo po- 
trebni za sanacijo, vendar verjamem, da mora človek v najtežjih trenutkih 
zbrati moč ter poiskati žarek upanja. V takih trenutkih se svetloba zrcali v 
nesebični pomoči in solidarnosti. Te sem videl na terenu toliko, da lahko 
rečem, da nas krepi in vliva optimizem, da bomo skupaj zmogli obnoviti, 
okrepiti ter vzpostaviti novo ravnotežje v naši skupnosti in pomagati tistim, 
ki jih je ujma najbolj prizadela. 
Pot do normalizacije razmer je sicer še dolga, vendar se zavedamo, da je naša 
odgovornost v pomoči in podpori pri tej obnovi zelo pomembna. Slovenska 
vojska ostaja odločena, da bo pri tem še naprej aktivno sodelovala skladno s 
sklepom vlade, ki odloča o pomoči vojske v miru. 
Hvaležen sem vsem pripadnicam in pripadnikom Slovenske vojske ter tujih 
vojsk, ki ste nesebično pomagali in boste to počeli tudi v prihodnosti. Vaš 
prispevek, srčnost in pripravljenost so tisto, kar nas bo vodilo, da bomo 
kljub vsem oviram ustvarili boljšo prihodnost. Vsaka zgodba, od reševanja 
življenj, vožnje z valukom po železnici, grajenja mostov, oskrbe s pitno 
vodo, odkopavanja blata, prve pomoči, evakuacij do helikopterskih po-
sredovanj, je dokaz, da smo skupaj močnejši ter da se v težkih trenutkih 
izrišejo resnično junaške zgodbe. 
Letošnji avgust nas opominja, da smo skupaj močnejši in da se je treba v 
miru pripravljati, uriti ter opremljati za krizo. Pripadnice in pripadniki Slo-
venske vojske so vsak dan v službi domovine. Mi smo pripravljeni na izzive, 
ki nam jih prinaša vsak dan posebej.

Generalpodpolkovnik Robert Glavaš,
načelnik Generalštaba Slovenske vojske 
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VOJSKA SE URI 
ZA NAJTEŽJE 

RAZMERE 
BESEDILO IN FOTO Slovenska vojska

P
oveljnik sil general-
major Roman Urbanč 
je spregovoril o izku-
šnjah, ki jih je Sloven-
ska vojska pridobila 

ob letošnjih dogodkih, in o prihod-
njih izzivih. V pogovoru je izposta-
vil, da je vojska, ki je pripravljena 
za oboroženi boj, kar je njeno te-
meljno poslanstvo, nedvomno prip-
ravljena tudi za pomoč pri zaščiti in 
reševanju ob najtežjih vremenskih 
ujmah ter nesrečah. 

 KAKO SE JE OB TOKRATNIH POPLAVAH V SLO-
VENIJI ORGANIZIRALA SLOVENSKA VOJSKA IN 
KATERE VLOGE JE IMELA? 
Za vključitev vojske v naloge pomoči ter v 
podporo zaščiti in reševanju ob naravnih 
in drugih nesrečah je vedno potrebna po-
litična odločitev. Slovenska vojska je bila 
vključena z aktivacijo državnega načrta 
zaščite in reševanja ob poplavah. Usklaje-
vanje med vojsko, civilno zaščito in drugi-
mi organizacijami pri zagotavljanju pomo-
či in izvedbi nalog je bilo intenzivno ter je 
potekalo vsak dan z vsemi pomembnejši-
mi sodelujočimi osebami. Vloga vojske pri 
odzivu na poplave se je začela s sprem- 
ljanjem in predvidevanjem situacije že 
pred uničujočimi poplavami. Uporabili 
smo izkušnje in znanje, ki smo jih pridobili 
v tem poletju ter tudi ob preteklih narav-
nih nesrečah. Na predlog poveljnika Civil-
ne zaščite smo dvignili pripravljenost na-
menskih enot Slovenske vojske za pomoč 
pri zaščiti in reševanju ter čez operativno 
skupino Poveljstva sil vodili in usklajevali 
aktivnosti vojske pred aktivacijo državne-
ga načrta ter po njej. Organizirali smo se 
vojaško, z dodelitvijo nalog in pristojnosti 
dvema brigadama na težišču delovanja. 
Prva brigada je delovala na gorenjskem in  

zahodnosavinjskem območju, 72. brigada pa na območjih Koroške in Štajer-
ske. Preostale enote so podpirale delovanje obeh brigad, glavno vlogo pa je 
imel v začetku 15. polk vojaškega letalstva z delovanjem helikopterskih zmo-
gljivosti. Najprej je bila vloga Slovenske vojske najpomembnejša pri reševanju 
ogroženih življenj in premoženja, predvsem z evakuacijami po zraku in kop-
nem. Z izboljšanjem razmer je vojska na najbolj prizadetih območij vzpostav-
ljala osnovne povezave za možnost oskrbe lokalnega prebivalstva predvsem 
po zraku in nadaljnjo sanacijo prizadetih območij. Prav vojska se uri za najtež-
je razmere in zna v takih razmerah s svojimi zmogljivostmi reševati življenja, 
se prebiti do od sveta odrezanih lokacij ter vzpostaviti osnovne komunikacij-
ske povezave po zraku in kopnem. Ocenjujem, da smo to opravili zelo dobro. 

 KATERE VOJAŠKE ENOTE SO BILE VKLJUČENE V ODZIV NA POPLAVE IN KATERE 
NALOGE SO OPRAVLJALE?
Vojska se v izvedbo nalog ob aktiviranju državnega načrta zaščite in re-
ševanja ob poplavah vključuje po svojem načrtu, imenovanem Vihra. V ta 
namen imamo vedno pripravljene namenske sile Slovenske vojske. Aktiv-
nosti sil za odpravo posledic poplav je vodila operativna skupina. V delo-
vanje so bile vključene skoraj vse enote Slovenske vojske, tudi specialci. 
Delovali smo skladno z mirnodobno linijo poveljevanja in kontrole, ki je za 
delovanje vojske zelo pomembna. Ključne enote so imele na svojih obmo-
čjih odgovornosti vzpostavljene izpostavljene operativne baze, iz katerih 
sta potekali poveljevanje enotam na terenu in usklajevanje aktivnosti s 
civilnimi osebami ter drugimi sodelujočimi na območju. 

 VKLJUČENE SO BILE TUDI DRUGE VOJSKE. ALI NA SODELOVANJE Z NJIMI VPLIVAJO 
TUDI MEDNARODNE VOJAŠKE VAJE IN SKUPNE MISIJE? 
Sodelovanje na mednarodnih vojaških vajah in misijah nam zelo olajša 
skupno delovanje v vseh pogojih in razmerah, tudi v podporo pomoči ter 
reševanju ob naravnih in drugih nesrečah. Sodelovanje je ob poplavah 
ponudilo veliko zavezniških in partnerskih držav z različnimi zmogljivostmi, 
predvsem helikopterskimi in inženirskimi. Še enkrat se zahvaljujem vsem 

tujim oboroženih silam, ki so nam pomagale v težkih trenutkih. Z delova-
njem v tujini se širijo poznanstva med pripadniki Slovenske vojske in pred-
stavniki tujih oboroženih sil, kar nemalokrat olajša načrtovanje mednaro-
dne vojaške pomoči ter politično odločanje o vključevanju in pomoči tujih 
oboroženih sil v Sloveniji. Med vojskami so standardi in postopki delovanja 
usklajeni, tako na kopnem kot v zraku, posledično pa je delovanje oboro-
ženih sil v podpornih nalogah hitrejše in učinkovitejše. Podlaga za to pa so 
vaje, treningi ter usposabljanja doma in v tujini.

 KAKO SE VOJSKA PRIPRAVLJA NA MOREBITNE NARAVNE NESREČE IN KAJ STE SPOZ-
NALI OB TOKRATNI UJMI? 
Vojska svojo pripravljenost za delovanje ves čas drži na visoki ravni. Če poe-
nostavljeno povem, je del naših sil vedno pripravljen za obrambo domovine, 
pred naravo ali nasprotnikom. Na odziv so nas pripravile dosedanje izkušnje 
pomoči ob večjih ujmah ali katastrofah. Tudi nanje bomo v Slovenski vojski 
pripravljeni. Na Poveljstvu sil se vedno učimo, z analizami prepoznavamo 
dobre in slabe stvari ter optimiziramo svoje delovanje. Čas pa bo pokazal, 
če smo bili uspešni. Vojska, ki je pripravljena za oboroženi boj, kar je nje-
no temeljno poslanstvo, je nedvomno pripravljena tudi za pomoč zaščiti in 
reševanju ob najtežjih vremenskih ujmah. Pri tem poudarjam, da vojska re-
šuje življenja, ko je najtežje. Prebiti se mora do od sveta odrezanih lokacij, 
ko se druge zmogljivosti ne morejo, in vzpostaviti osnovne komunikacijske 
povezave v začetnih fazah v najtežjih razmerah ter svojo linijo vodenja in 
poveljevanja, da sistem deluje organizirano tudi v popolnem kaosu. Za tako 
delovanje potrebujemo sodobno opremo, kot so helikopterji, bojna vozila, 
inženirski stroji, izvidniška ter komunikacijska oprema. 

 KATERI SO BILI NAJPOMEMBNEJŠI DOSEŽKI VOJSKE PRI ZAGOTAVLJANJU POMOČI IN 
OBNOVI PO POPLAVAH? 
Ponosni smo lahko na takojšno odzivnost, predanost delovanju in domovini, 
oskrbo in pomoč prebivalcem, mostove in mednarodno vojaško sodelovanje. 
Glavna prednost vojske pri odzivih na take dogodke je organiziranost svoje 

zmogljivosti. Prednosti vojske so izurje-
nost za delovanje v najtežjih razmerah, 
sodobna opremljenost z najpomembnej-
šimi sredstvi, ki omogočajo delovanje in 
zaščito tudi v boju, ter postopki delovanja, 
ki so poenoteni in rutinski. Pomembno je 
še izpostaviti pomen poveljevanja in kon-
trole ter jasno razmejitev pristojnosti med 
strateško, operativno in taktično ravnjo v 
delovanju Slovenske vojske. Naše pred-
nosti so tudi izurjenost za delo v stresnih 
situacijah, dobra organiziranost in vode-
nje na vseh ravneh delovanja ter pred-
vsem medsebojno zaupanje in sprejetje v 
okolju delovanja. Operativna skupina Po-
veljstva sil je vodila delovanje enot skla-
dno z zahtevami Civilne zaščite in namero 
poveljnika sil, skladno s strateškimi smer-
nicami za delovanje z ravni Generalštaba 
Slovenske vojske. 

 S KATERIMI OVIRAMI SE JE VOJSKA SPOPRI-
JEMALA MED DELOVANJEM PRI ODPRAVLJANJU 
POSLEDIC POPLAV?
Vojska razpolaga s sredstvi in opremo, 
ki so v osnovi namenjeni izvajanju in za-
gotovitvi bojnega delovanja. Od vojske 
je treba pričakovati, da lahko deluje v 
najtežjih razmerah. Pokazalo se je, da 
so in bi v teh razmerah še kako koristili 
sodobna oprema in tehnika, brezpilotni 
in sodobni komunikacijski sistemi ter in-
ženirska oprema, ki bi olajšali delovanje 
predvsem v začetku delovanja. Pri reše-
vanju ter evakuaciji ljudi in sredstev so 
bili pomembni tudi helikopterji in bojna 
vozila. Vsekakor smo imeli poleg pomanj-
kanja nekaterih sodobnih sredstev izzive 
tudi s pomanjkanjem specialistov določe-
nih zmogljivosti, predvsem inženirskih in 
helikopterskih, ki so bili v začetnih fazah 
resnično zelo obremenjeni, kar pa je v 
nadaljevanju delovanja dopolnila in okre-
pila mednarodna vojaška pomoč. 

 KATERI SO OB TAKIH DOGODKIH PRIHODNJI 
IZZIVI?
Krepiti moramo zmogljivosti Slovenske 
vojske, ki se v teh pogojih zahtevajo, in 
sicer helikopterske, izvidniške/pehotne, 
inženirske, nekinetične in logistične. Če 
sta nalogi vojske usposabljanje in zago-
tavljanje bojne pripravljenosti teh zmo-
gljivosti, bodo morale druge strukture 
nacionalnovarnostnega sistema in poli-
tične oblasti vojski zagotoviti pogoje ter 
sredstva za delovanje v vseh razmerah.

Ponosni smo 
lahko na takojšno 
odzivnost, 
predanost 
delovanju in 
domovini
ter pomoč 
prebivalcem.
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BESEDILO ppk. Mojca Lah,  
ppk. Stanislav Brezar, šprap. Robert Rotar 

FOTO Goran Krošelj in Luka Mitrović

POVELJSTVO SIL 
KOORDINIRALO 

VSE VOJAŠKE 
AKTIVNOSTI

ktivnosti Poveljstva sil in sil Slovenske vojske so se 
začele na podlagi analiz in predvidevanj že v začet-
ku avgusta, ko je zaradi napovedanih obsežnih pada-
vin poveljnik Civilne zaščite predlagal pripravljenost 
namenskih enot sistema varstva pred naravnimi in 

drugimi nesrečami, tudi Slovenske vojske, za naloge v primeru ak-
tiviranja državnega načrta zaščite in reševanja ob poplavah.

Naloga sil Slovenske vojske pri zaščiti in reševanju ob poplavah je pomoč 
enotam Civilne zaščite. Vključujejo se kot dopolnilna sila pri organizaciji 
zaščite in reševanja, usklajevanju sodelovanja enot pri opravljanju nalog 
zaščite, reševanja in pomoči, evakuaciji prebivalstva in sredstev, prevozu 
človekoljubne pomoči, hrane, vode, pomoči pri nasipih, nujni zdravstve-
ni pomoči, psihološki, veterinarski in drugi pomoči. Vse te naloge so sile 
Slovenske vojske po neposrednem zahtevku Civilne zaščite ali v okviru 
nalog za lastno zaščito sil in zaščito ožjega prebivalstva ob tokratni ujmi 
tudi izvajale. Operacijo Močno deževje – avgust 2023 je vodil in usklajeval 
poveljnik sil generalmajor Roman Urbanč. Poveljstvo sil je po njegovi odlo-
čitvi vzpostavilo operativno skupino sil, ki je s pravočasnim načrtovanjem, 
organiziranjem in odzivanjem vojaških zmogljivosti omogočala aktivno ter 
optimalno podporo potrebam in zahtevam Civilne zaščite po sodelovanju 
Slovenske vojske pri odpravi oziroma ublažitvi posledic polav. Aktivirana in 
namensko vzpostavljena je bila 4. avgusta na Vrhniki. Skupina je za potrebe 
Civilne zaščite v pripravljenosti zagotavljala sile in sredstva ter usklajevala  

mednarodno vojaško pomoč. Delovala 
je 24 ur na dan, usklajevala vse aktiv-
nosti na terenu ter bila vezni člen med 
Civilno zaščito in Slovensko vojsko. Za 
nemoteno delovanje je bil od začetka 
aktivacije državnega načrta v republi-
ški štab Civilne zaščite napoten častnik 
za povezavo Poveljstva sil. Na terenu je 
bilo aktivnih 600 pripadnic in pripadnikov 
Slovenske vojske na dan. Zmogljivosti in 
sile so bile angažirane postopno glede 
na zahteve Civilne zaščite. Vojska je de-
lovala na dveh območjih odgovornosti, 
in sicer je na gorenjsko-zahodnosavinj-
skem območju delovala 1. brigada, na 
koroškem pa 72. brigada. Obe je pod-
pirala Logistična brigada, izjemno vlogo 
so imele tudi helikopterske posadke na 
vseh prizadetih območjih, druge eno-
te so bile v pripravljenosti. Na začetku 
so bili usmerjeni v nujno ukrepanje ob 
poplavah in plazovih, in sicer so reševali 
ogrožena življenja in premoženje. Z iz-
boljšanjem razmer so se začele odprava  

posledic ujme in vzpostavitev osnovnih povezav za možnost oskrbe ter 
nadaljnje sanacije prizadetih območij in vzpostavitev pogojev, da naloge 
in nadaljnjo sanacijo lahko prevzamejo službe ter organi državne in lokal-
ne pristojnosti. Glede na obseg in posledice poplav se je vlada odločila za 
pomoč zaprositi druge države čez mehanizem Evropske unije in tudi zvezo 
Nato. Sprejete vojaške zmogljivosti in enote je neposredno usklajevala 
operativna skupina na Poveljstvu sil, ki je organizirala vse potrebno za 
njihovo namestitev ter delovanje v podporo odprave posledic poplav. Tre-
nutno so sile Slovenske vojske v tretji fazi delovanja, ko poteka usklajeno 
in postopno zmanjševanje sil s prizadetih območij v reden cikel delova-
nja, na terenu pa se še naprej zagotavlja prisotnost težke mehanizacije 
in gradbenih strojev, sanitete in častnikov za povezovanje. V tej fazi so se 
iz države postopoma umikale sile zavezniških in partnerskih oboroženih 
sil. Slovenska vojska se je med aktivnostmi na terenu ponovno izkazala 
kot pomemben člen v sistemu zaščite in reševanja. S svojim preteklim 
delovanjem v podporo mednarodnemu miru in varnosti je prepoznana kot 
kredibilna partnerica in zaveznica, zato je bila deležna takojšne mednaro-
dne vojaške pomoči. Ponovno se je pokazal pomen mednarodne vojaške 
solidarnosti in zavezniškega ter partnerskega sodelovanja. Najbolj pa se je 
pokazal pomen bojne pripravljenosti in izurjenosti enot Slovenske vojske 
ter njihove ustrezne in sodobne opremljenosti s sistemi, ki delujejo v vojni, 
od bojnih vozil do zvez, sistemov radiološke, kemijske in biološke obrambe, 
inženerije in drugih, ki enotam omogočajo nemoteno ter učinkovito delo-
vanje v podporo državljankam in državljanom ob takih naravnih nesrečah. 

A

Operacijo Močno deževje – avgust 2023 je vodil in usklajeval 
poveljnik sil generalmajor Roman Urbanč (drugi z desne).

Skupina Poveljstva sil je 24 ur na dan usklajevala 
aktivnosti Slovenske vojske na terenu.
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BESEDILO st. Maja Naudauer,  
72. brigada, in Jerneja Grmadnik

FOTO Luka Mitrović

72. BRIGADA 
POMAGA NA 

KOROŠKEM IN V 
SAVINJSKI DOLINI

kaz za aktivacijo sil po državnem načrtu Vihra je pre-
jela tudi 72. brigada, ki je aktivirala zmogljivosti za 
zaščito, reševanje in pomoč ter nemudoma pristo-
pila k vzpostavitvi operativne skupine. Častniki za 
povezavo na njenem domicilnem območju, ki obse-

ga Prekmurje, Koroško, Štajersko in Belo krajino, so se povezali z 
regionalnimi ter lokalnimi štabi Civilne zaščite, gasilskimi društvi 
in župani. Pripadniki 72. brigade so se prvi dan poplav peš napotili 
v Črno na Koroškem, inženirci pa so v Mežici postavili prvi most. 
Pomagali so tudi v krajih v Savinjski dolini in Dravogradu. 

S pomočjo Logistične brigade in župana mežiške občine je 72. brigada 
vzpostavila izpostavljeno operativno bazo v Osnovni šoli Mežica, da je lah-
ko bila samozadostna ter je zagotavljala poveljevanje in kontrolo nad eno-
tami neposredno na terenu. Tako je omogočila hitrejšo in lažjo koordinaci-
jo nalog med svojimi silami ter civilnimi strukturami. Načrtovana operacija 
je enoto postavila v vlogo ključnega veznega člena med vojaško in civilno 
strukturo znotraj nacionalnovarnostnega sistema.

TEŽAVNA POT DO ČRNE NA KOROŠKEM
Gradbeni element Inženirske čete 72. brigade je v petek, 4. avgusta, dobil 
nalogo, da se v najkrajšem mogočem času prebije do Črne na Koroškem 
in omogoči prevoznost prometnic. Poročnik Janko Kočevar iz Inženirske 
čete Rodovskega bataljona in štabni vodnik Miro Strmčnik iz 20. pehotnega 

U
polka sta opisala prizadevanja pripadni-
kov, da se prebijejo do mesta, odreza-
nega od sveta: »Med premikom do Črne 
na Koroškem smo pripadniki naleteli na 
veliko ovir: poplavljene ceste, porušene 
mostove in plazove. Močno poškodova-
na regionalna cesta, oddaljena tri kilo-
metre od središča Črne, nam je prepre-
čila prehod na relaciji Šoštanj–Črna in 
nas prisilila v iskanje novih poti. Zadnji 
poskus je preprečil plaz, ki se je na cesti 
Prevalje–Mežica ob osmih zvečer sprožil 
le 40 metrov za vojaškim vozilom. Zara-
di slabe vidljivosti, nevarnosti plazov in 
porušene ceste smo po sanaciji plazu, ki 
je začasno onemogočil vrnitev, odšli na 
Prevalje ter prenočili v tamkajšnji osnov-
ni šoli.« Naslednjega jutra je bilo stanje 
vodotokov glede na višino vode v pri-
merjavi s prejšnjim dnem nespremenje-
no. S Prostovoljnim gasilskim društvom 
Črna na Koroškem po takrat razpoložlji-
vih podatkih še nihče ni navezal stika. 
»Skupaj s poročnikom Matevžem Cerar-
jem iz 74. pehotnega polka in štabnim 
vodnikom Mirkom Strmčnikom smo se s 
Prevalj odpravili čez Mežico proti Črni. 
Vožnja je bila otežena zaradi plazov, po-
rušenega drevja in poškodovane ceste. 
Dvesto metrov pred ciljem smo ugo-
tovili, da poti ne moremo nadaljevati z 
vozili, zato smo se proti središču mes-
ta odpravili peš pod vodstvom lokalne-
ga gorskega reševalca. Na poti smo bili 
priča katastrofalnim prizorom, ki so jih 
povzročile poplave. Ko smo se približali 
središču mesta, smo srečevali prebival-
ce Črne, ki so nam zaupali, da je njihova 

največja težava neinformiranost, saj so 
ostali brez elektrike. Zaradi neprevoznih 
cest je bilo nemogoče navezati stik z zu-
nanjim svetom. Videli smo gasilce, kako 
so morali s silo vstopiti v lekarno, da bi 
pridobili nujna zdravila. Skozi vrata ga-
silskega doma smo stopili ob 9.50 kot 
prvi zunanji obiskovalci. Pričakali so nas 
presenečeni pogledi gasilcev, ki so bili 
do tedaj odrezani od zunanjega sveta, 
saj so bili tudi oni brez signala, elektrike 
in možnosti uporabe cest,« je pojasnil 
poročnik Kočevar. Del ekipe je bil tudi 
štabni vodnik Miro Strmčnik iz 20. peho-
tnega polka, sicer domačin iz Mežice, ki 
je na prvi dan poplav iskal prevozno pot 
v službo v celjsko vojašnico, medtem pa 
že prejel nalogo, da se s kolegoma prebi-
je do Črne. Tudi sam je v tej ujmi reševal 
svoje imetje, vendar je vseeno pomagal 
drugim državljanom. »Bilo je grozno. To 
je sosednji kraj, veliko imam prijateljev 
iz Črne, tudi babica je bila od tod. Že v 
Mežici je bilo hudo, tukaj pa je bilo pravo 
razdejanje. Komunikacija je bila otežena 
ali pa je sploh ni bilo,« je opisal Korošec, 
ki mu je ob prebijanju proti Črni koris-
tilo, da je poznal območje. »Ljudje so 
bili zadovoljni, ko so nas zagledali, saj je 
bilo veliko strahu zaradi ogrožajočih raz-
mer,« je dodal. Na sestanku z Matejem 
Krambergerjem, predstavnikom gasil-
cev, ki so se že sami dobro organizirali, 
so nato določili prednostne naloge: do-
staviti 2000 obrokov, zagotoviti helikop-
tersko reševanje za štiri nujne primere 
ter helikoptersko izvidovanje za osem 
družin, ki so bile odrezane od sveta, pre-
veriti njihovo stanje ter vzpostaviti logi-
stične centre za organizirano razdeljeva-
nje hrane. »V teh dneh sem spoznal, da 
sem s službovanjem v Slovenski vojski 
dobil izkušnje, ki so mi pomagale pri 
evakuaciji in pomoči ljudem,« je povedal 
Strmčnik, ki je ponosen, da je vojski us-
pelo tako hitro priti na želeno območje 
ter pomagati. Inženirci so se nato lotili 
vzpostavljanja prevoznosti ceste Preva-
lje–Mežica–Črna, kar so uspešno konča-
li zgodaj popoldne in se nato odpravili  

»V Črni na Koroškem  
je vladalo pravo 

razdejanje.«

štabni vodnik  
MIRO STRMČNIK

»Po prihodu v Črno smo 
določili prednostni nalogi: 
helikoptersko reševanje  

in dostavo obrokov.«

poročnik  
JANKO KOČEVAR

Med sanacijo so pripadniki  
72. brigade pomagali pri čiščenju 
naplavin, tudi v naselju Struge.

Aktivnosti 72. brigade  
je vodil njen poveljnik 
brigadir Boštjan Baš. 
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TAKOJ POMAGALI  
V OSREDNJI SLOVENIJI

oveljstvo in enote 1. brigade so bili ob poplavah 
pripravljeni in tudi aktivirani za takojšnjo pomoč na 
območju odgovornosti, to je v zahodnem delu drža-
ve, v nadaljevanju pa na območju Solčave ter pore-
čja Savinje. Na podlagi zahtevkov Civilne zaščite je 

bilo vsak dan na terenu okoli 80 pripadnikov. Skupaj s 1. brigado 
je posledice ujme odpravljalo tudi 17 pripadnikov srbskih oboro-
ženih sil. Višji štabni vodnik Bojan Pavlović iz Rodovskega bata-
ljona je pojasnil, kako so se do nekaterih hiš pri Kamniku prebili 
tudi peš, potem ko je hudournik preplavil cesto. 

Dela so se najprej lotili pripadniki 10. pehotnega polka, 132. gorskega pol-
ka in Rodovskega bataljona, ki so na območjih Kamnika, Komende, Medvod, 
Mengša in Škofje Loke pod vodstvom Civilne zaščite pomagali polniti vreče s 
peskom za zaščito in preprečevanje vdora vode v objekte. Čistili so prometne 
površine na območju Most pri Komendi in pomagali pri sanaciji osnovne šole 
ter čiščenju stanovanjskih objektov. Pripadniki Inženirske čete so odstranjevali 
naplavine v Kamniku, večina sil je bila razporejenih po območjih, na katerih je 
pustošila reka Savinja. Nekaj delovnih dni so pripadniki 1. brigade dostavljali 
prenosne agregate za proizvajanje električne energije na Solčavsko, izvidovali 
komunikacije ter ugotavljali prevoznost mostov, polnili protipoplavne vreče s 
peskom, odstranjevali naplavine ter čistili prometne površine. Ker je bilo na ti-
soče ljudi brez pitne vode, so jo pripadniki Čete za jedrsko, radiološko, kemično 
in biološko obrambo zagotavljali s cisterno, sprva na Škofjeloškem, pozneje na 
Solčavskem. Po umirjanju hidroloških razmer so bili pripadniki 1. brigade napo-
teni na izvidovanje mogočih poti dostopa do mest, kjer so potrebovali pomoč, 
in sicer v okolici Luč in Solčave. Manjše skupine so na terenu pridobivale po-
datke o pomoči ljudem. Skladno s potrebami Civilne zaščite in pristojnih služb 
so se lokacije pomoči spreminjale iz ure v uro. Da bi usklajeno in učinkovito 

delovali, je poveljstvo 1. brigade poiskalo 
primerno mesto za postavitev nekakšnega 
izpostavljenega poveljniškega mesta v ob-
liki manjše prednje operativne baze, ki bi 
hkrati omogočala namestitev sodelujočih 
sil iz tujine. Tako so v Osnovni šoli Nazarje 
vzpostavili izpostavljeno operativno bazo. 
V štirih urah je bilo poveljstvo 1. brigade 
operativno. Imelo je možnost videokon-
ference z nadrejenim poveljstvom, kar je 
zasluga Čete za zveze. V nadaljevanju je 
bilo brigadi dodeljeno območje delova-
nja na območjih Luč, Solčave in Nazarij. 
Enote so bile razporejene na širše obmo-
čje Solčave in Ljubnega ob Savinji, kamor 
so lahko sprva dostopali samo z avstrij-
ske strani čez Pavličevo sedlo. Pehotniki 
10. pehotnega polka so čistili prometnice 
in si poti do Solčavskega utirali ob podpo-
ri lahkih kolesnih oklepnih vozil 6 × 6 Va-
luk. Pripadniki Inženirske čete, Baterije za 
ognjeno podporo in drugi so pomagali pri 
saniranju zemeljskih plazov na prometni-
cah v Gornjem Gradu, pozneje pa so jih 
napotili v Braslovče in Nazarje. Pripadniki 
Lahke raketne baterije zračne obrambe so 
na letališču v Slovenj Gradcu vzpostavili 
mobilni taktični operativni center in tam 
zagotavljali radarsko sliko, Inženirska četa 

P
BESEDILO IN FOTO 1. brigada

izvidovat porušen most na Otiškem Vrhu. 
V nedeljo, 6. avgusta, se je gladina vode 
opazno znižala. Posijalo je sonce, kar je 
pozitivno vplivalo na počutje in moralo 
ljudi. »Že zgodaj zjutraj smo pregledali 
cesto, ki smo jo očistili prejšnji dan, in 
ugotovili, da je treba sanirati nov plaz 
ter znova omogočiti prevoz med Preva-
ljami in Črno. Odpravili smo se na izvido-
vanje naselja Žerjav in si v družbi vašča-
nov ogledali razdejanje. Ugotovili smo, 
da je treba preusmeriti tok hudournika, 
popraviti poškodovan most, pod katerim 
se je nabiral material, ki je upočasnjeval 
pretok in dvigal gladino vodotoka, ter 
sanirati breg, ki ga je spodjedala voda 
in posledično oslabila nosilnost mostu. Z 
delovnim strojem smo pomagali pri ure-
janju prevoznosti skozi središče Črne in 
se nato odpravili v logistični center, ki je 
bil vzpostavljen v tamkajšnji kmetijsko-
-gozdarski zadrugi. Naša naloga je bila z 
rovokopačem dostaviti hrano do drugih 
logističnih centrov, ki so jih vzpostavili  

lokalni prostovoljci. Vseskozi smo komunicirali z gasilci in predstavniki obči-
ne ter usklajevali razdeljevanje hrane. Razvažanje hrane smo končali šele, 
ko so jo dobili vsi prebivalci,« je nadaljnje delo opisal poročnik Kočevar. 
Ob 18. uri so se odpravili izvidovat mostove v družbi mostnega voda Inže-
nirske čete 72. brigade. Ko so določili lokacije, so se odpravili proti Mežici 
in spotoma odmašili cestni prepust za vodo. V ponedeljek, 7. avgusta, je 
gladina vode toliko upadla, da so lahko začeli vzpostavljati cestno pove-
zavo Šoštanj–Črna na Koroškem. V sodelovanju s civilnimi gradbeniki jim 
je v torek za terenska vozila uspelo vzpostaviti prevoznost ceste Šoštanj–
Črna–Koprivna. V naslednjih dneh sta bili njihovi nalogi sanacija vodotokov 
in regionalnih cest ter odvoz naplavljenega materiala. »Do 20. avgusta 
smo intenzivno pomagali v Črni na Koroškem in okolici, nato smo stroje ter 
tovornjake preselili v Mežico. Uporabljali smo dva tovornjaka prekucnika 
in štiri delovne stroje. Pri izvajanju del nam je pomagalo tudi pet kole-
gov inženircev iz Severne Makedonije. V Inženirski enoti smo kljub naši 
majhnosti ponosni, da smo s pridnim delom, znanjem in izkušnjami lahko 
prispevali svoj del pomoči državljankam in državljanom ter jim vsaj deloma 
olajšali trenutno situacijo in vlili novo upanje,« je sklenil poročnik Kočevar. 

POSTAVILI PRVI MOST NA POPLAVLJENIH OBMOČJIH 
Inženirska enota Rodovskega bataljona 72. brigade je ob pomoči pripadni-
kov Civilne zaščite ter enot makedonske vojske v Mežici postavila enosmer-
ni montažni most z dolžino 33 metrov in nosilnostjo 40 ton, kar zadošča 
za prečkanje težjih gradbenih strojev ter transport. Most je 12 pripadnikov 
Slovenske vojske ob pomoči tujih kolegov, lokalne skupnosti, pripadnikov 
Civilne zaščite in Policije postavljalo pet dni, njihov delovnik pa je vsak dan 
trajal več kot 16 ur. Vodja in koordinator dela višji vodnik Andrej Rustja, 
pripadnik Inženirske enote 72. brigade, je z ekipo pokazal, da predanost 
ter usposobljenost omogočata vrhunske rezultate. Prvi most na poplavlje-
nih območjih je simbol povezovanja in zaupanja med vojsko ter okoljem,  
v katerem ta deluje. Most so odprli 14. avgusta, na dan solidarnosti. 

Vojaški inženirci so postavili 
most v Mežici in povezali  
oba bregova reke Meže.

Večino dela so pripadniki  
1. brigade opravili na Gorenjskem, 
v osrednji Sloveniji in  
ob porečju Savinje. 
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670. logistični polk nadaljuje  
oskrbovanje državljanov  
s pitno vodo in drugim.  

Pripadniki 1. brigade na terenu 
z namestnikom načelnika 
generalštaba brigadirjem 

Francem Koračinom (levo)

Aktivnosti 1. brigade je vodil 
njen poveljnik brigadir  
Boštjan Močnik (levo).

LOGISTIČNA BRIGADA 
ZAGOTAVLJA ZDRAVSTVENO  
IN MATERIALNO PODPORO

ogistična brigada je ob aktivaciji načrta Vihra na te-
ren napotila pripadnike Vojaške zdravstvene enote, 
157. logističnega polka in 670. logističnega polka. Več 
kot 120 pripadnikov na dan je pomagalo obolelim, 
tudi na težko dostopnih terenih, vzorčilo pitno vodo 

ter skrbelo za zagotavljanje zdravstvene in materialne podpore. 
Enota bo na prizadetih območjih delovala, dokler bo to potrebno.

Kljub neprevoznosti cest zaradi materiala na cesti in porušenih mostov se 
je že 5. avgusta pripadnikom Zdravstvene čete vzhod Vojaške zdravstvene 
enote, in sicer naddesetniku Dejanu Virtniku, desetniku Tomislavu Muršcu 
in vojaku Tilnu Merklinu, s sanitetnim valukom uspelo prebiti po železnici 
ter mostu čez Mežo pri Dobrijah, kar je bila edina pot. Rešili so bolnega 
občana in mu omogočili ustrezno zdravniško oskrbo.
Vojaška zdravstvena enota je 10. avgusta v Osnovni šoli Mežica vzpostavi-
la vojaško bolnišnico Role 1. Namenjena je bila zdravstveni oskrbi civilnega 
prebivalstva in pripadnikov Slovenske vojske ter tujih oboroženih sil, ki so 
delovali na območjih Mežice in Črne na Koroškem. Role 1 je opremljen za 
osnovno ambulantno dejavnost z zmogljivostjo reanimacijskih postopkov 
in manjših kirurških intervencij. V Role 1 so od 10. do 20. avgusta oskrbeli 
54 prebivalcev lokalne skupnosti, 20 pripadnikov Slovenske vojske ter 81 
pripadnikov tujih oboroženih sil. Pridružila se jim je tudi ekipa dveh zdrav-
nikov in dveh zdravstvenih tehnikov makedonske vojske, s katerimi odlično 
sodelujejo. V prvih dneh delovanja so aktivno pomagali pri transportu na 
težko dostopnih krajih ter 16. avgusta oskrbeli in premestili skupno 32 
obolelih, ki so se pri pomoči lokalni skupnosti zastrupili z ogljikovim mo-
noksidom. Role 1 so sestavljali pripadniki stalne sestave in pogodbene 
rezerve iz Zdravstvene čete vzhod in Role 2BL. 
Še en Role 1 je od 10. avgusta podobno deloval v Nazarjah. Vojaška bolnišni-
ca je bila namenjena zdravstveni oskrbi civilnega prebivalstva in pripadnikov 

Slovenske vojske ter tujih oboroženih sil, 
ki so delovali na območju Nazarij. Od 10. 
do 20. avgusta so na tej lokaciji pregle-
dali 64 pacientov. Za podporo civilnemu 
zdravstvu so bili opravljeni štirje prevozi z 
vojaškimi reševalnimi vozili zaradi nepre-
hodnega terena. V podporo civilnemu 
zdravstvu je bilo vključeno tudi reševalno 
vozilo v Lučah, kjer so sodelovali s civil-
no zdravnico. Vsak dan sta bili na terenu 
dve ekipi z vojaškim reševalnim vozilom, 
ki sta skrbeli za zdravstveno zagotovitev 
pripadnikov Slovenske vojske in drugih 
držav, ki pomagajo pri odpravi posledic. 
To ekipo Role 1 so sestavljali pripadniki 
stalne sestave in pogodbene rezerve iz 
Zdravstvene čete zahod in Role 2BL. 
Veterinarska enota Vojaške zdravstvene 
enote je v okviru načrta Vihra vzorčila 
vodo v objektih, v katerih so bili nasta-
njeni pripadniki Slovenske vojske, in tam, 
kjer je obstajal sum, da voda ni pitna. 
Veterinarska enota je tudi omogočala 
strokovno podporo ter pomagala Nacio- 
nalnemu inštitutu za javno zdravje. S 
pregledom vode so zagotovili varnost 
uporabnikov in tako preprečili številne 
zdravju škodljive okužbe. Pripadniki 670. 
logističnega polka so delovali na obmo-
čjih Črne na Koroškem, Kamnika, Savinj-
ske doline in Mežice, kjer so z delovnimi 
stroji, prevozom goriva, različnih materi-
alnih sredstev ter pitne vode in oseb, po-
stavitvijo vojaških baz, tušev ter pralnice 
za pranje perila in pripravo hrane poma-
gali prebivalcem najbolj prizadetih obmo-
čij. Poleg pomoči civilnemu prebivalstvu 
so pripadniki polka zagotavljali logistično 
podporo na terenu vsem enotam Slo-
venske vojske in tujih oboroženih sil. V 
okviru 670. logističnega polka so delovali 
tudi srbski vojaki in pripadniki Civilne zaš-
čite. Ti so delovali tudi skupaj s pripadniki 
drugih enot Slovenske vojske. Pripadniki 
157. logističnega polka so medtem delo-
vali na celotnem območju delovanja in 
so z moštvom pomagali pri prevozu cis-
tern, tovornih vozil, vode, goriva, zabojni-
kov ter oseb in podpirali delovanje težke 
gradbene mehanizacije z mehaniki.

L

BESEDILO Rajko Petek, Logistična brigada, FOTO Luka Mitrović

je s težko mehanizacijo podpirala sanacijo 
Poljanske doline, Četa za jedrsko, radiolo-
ško, kemično in biološko obrambo pa je 
na širšem območju Gorenje vasi - Poljan 
s cisterno zagotavljala pitno vodo. Večino 
težkega dela je opravila Inženirska četa. Z 
gradbenimi stroji so čistili naplavine in do-
važali material za obnovo cestišč. Gradbeni 
vod je s svojo tehniko še vedno deloval na 
Kamniškem, kjer je potekala sanacija ces-
tišč. Zaradi podrtih mostov so pripadniki 
mostnega voda izvidovali možnosti posta-
vitve montažnih. V širši okolici Ljubnega in 
Črne na Koroškem so se jim pridružili tudi 
pripadniki oboroženih sil ZDA.  Na podlagi 
zahtevkov Civilne zaščite je bilo vsak dan 
na terenu okoli 80 pripadnikov. Skupaj s 
pripadniki 1. brigade je posledice ujme od-
pravljalo tudi 17 pripadnikov oboroženih 
sil Srbije – sedem inženircev je sodelovalo 
z inženirci gradbenega voda, šest jih je s 
pripadniki Čete za jedrsko, radiološko, ke-
mično in biološko obrambo 1. brigade de-
zinficiralo stanovanjske objekte, štirje so s 
cisterno za vodo čistili cestišča in dovažali 
pitno vodo. Poveljstvu v Nazarjah je bila 
dodeljena tudi Vojaška zdravstvena enota, 
ki je v Osnovni šoli Nazarje vzpostavila te-
rensko vojaško bolnišnico Role, zdravstve-
no osebje pa je pomagalo pripadnikom 
Slovenske vojske in civilnim prebivalcem. 
Skupaj s pripadniki 1. brigade so srca na 
terenu utripala tudi pripadnikom Gardne 
enote, 430. mornariškega diviziona in Eno-
te za specialno delovanje.

TJA, KAMOR NI MOGLA TEHNIKA,  
SO ŠLI PEŠ
Višji štabni vodnik Bojan Pavlović iz Ro-
dovskega bataljona 1. brigade je med od-
pravljanjem posledic poplav v vrtcu v Ka-
mniku v nedeljo, 6. avgusta, dobil nalogo,  

da poskusi priti v stik z nekaj ljudmi v Črni pri Kamniku, ki so zaradi narasle-
ga hudournika ostali brez prometne in komunikacijske povezave. »Prišli so 
ljudje in povedali, da jih skrbi za starejša gospoda in gospo, saj ju ne morejo 
priklicati in sta najbrž brez hrane ter vode. Poveljnik brigade je meni, kot 
domačinu, in še trem drugim pripadnikom Čete za zveze dodelil nalogo, naj 
se do kraja prebijemo peš,« je pojasnil višji štabni vodnik, sicer domačin iz 
Kamnika. V nahrbtnike so naložili vodo in hrano ter se peš namenili čez deroč 
hudournik, ki je preplavil cesto, do hiše, ki je ostala brez elektrike in vode. 
»Ljudje so bili zelo veseli, ko smo prišli, in presenečeni, kako se nam je uspelo 
prebiti do njih. Zelo so bili hvaležni. Ostali so brez elektrike in vode, omogočili 
smo jim, da so se javili ljudem, ki so jih iskali,« je povedal sogovornik. Nato so 
še pomagali pri sosednji hiši, ki jo je deloma zasul plaz in v kateri je potok drl 
skozi prostore. »Bilo je grozno videti, koliko materiala se je zgrnilo nad objek-
te,« je razmere opisal pripadnik Rodovskega bataljona in dodal, da sta jim 
vojaško znanje in oprema koristila, ko so se po uničenem terenu prebijali do 
ljudi. »Veliko izkušenj lahko ob takih razmerah uporabimo tudi v civilnem oko-
lju,« je še pojasnil podčastnik, ki je po uspešno opravljeni nalogi v prihodnjih 
dneh tudi po službi pomagal lokalni skupnosti pri čiščenju posledic poplav. 
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ri odpravljanju posledic obsežnih poplav so imele 
eno pomembnejših vlog in nalog prav helikopterske 
posadke Slovenske vojske. Še posebej v zaostrenih 
razmerah, na težkih in nedostopnih terenih je bila 
helikopterska prisotnost, zlasti v prvih urah, po-

memben dejavnik pri reševanju človeških življenj. Prizadevne in 
srčne helikopterske ekipe so v službi domovine opravljale števil-
ne naloge pomoči ter iz dneva v dan aktivno prispevale k ureja-
nju razmer na območjih poplav. Slovenska vojska je s helikopterji 
Bell-206, Bell-412 in Cougar AS AL 532 v povprečju zagotavljala 
pet helikopterjev na dan.

Ekipe so skrbele za evakuacijo ljudi s poplavljenih območij in tudi za dosta-
vo najnujnejših življenjskih potrebščin, vode, hrane, zdravil ter plenic. 
Omogočile so prevoz različnega tovora, orodja, strojev, vozil in gradbene 
mehanizacije ter materiala za sanacijo poškodovanih telekomunikacijskih 
sistemov in infrastrukture. Prav tako so omogočile prevoze intervencijskih 
skupin, ki so pomagale ljudem na poplavljenih območjih. Večina operacij 
z vzpostavitvijo zračnih mostov na poplavljena območja je potekala z le-
tališča Mislinjska Dobrava pri Slovenj Gradcu. Tam je 15. polk vojaškega 
letalstva za potrebe varne, hitre in učinkovite izvedbe zračnih mostov 
vzpostavil letalsko bazo z vsemi potrebnimi elementi, da so lahko domače 
ter tuje posadke, ki so se pridružile posadkam Slovenske vojske, nemo-
teno pomagale in sanirale poplavljena območja. Na letališču je letalski 
polk poleg koordinatorja in vodje letalskih operacij nadporočnika Matije 
Zupančiča zagotavljal cisterne z letalskim gorivom, radarsko sliko širšega 
zračnega prostora ter gasilsko in drugo logistično podporo za nemoteno 
opravljanje nalog. V prvih dneh do vzpostavitve začasne letalske baze so 
bile cisterne na voljo na štirih lokacijah po Sloveniji, za kar so poskrbeli 
pripadniki 107. letalske baze. Letališče pri Slovenj Gradcu je bilo glede 
na razpoložljivo infrastrukturo in bližino poplavljenih območij ter dodane 

elemente vojaškega letalstva primerno 
tudi za sprejem ekip tujih vojsk, ki so 
se sicer slovenskim helikopterskim po-
sadkam pri opravljanju nalog pridružile 
še iz baz na Brniku oziroma Cerkelj ob 
Krki, nekatere pa tudi iz bližnjih doma-
čih baz. Na ponekod nedostopne in zah-
tevne lokacije, predvsem na območjih 
Savinjske doline ter Koroške, pa tudi v 
druge kraje, na primer na območja Ško-
fje Loke, Slovenj Gradca, Ljubnega ob 
Savinji, Dravograda, Prevalj in Črne na 
Koroškem, so poleg slovenskih polete-
le še helikopterske posadke avstrijske, 
madžarske, nemške, srbske in španske 
vojske. Avstrijska vojska je pomagala s 
helikopterjema Black Hawk in Bell 212, 
nemška s helikopterjema CH 53, ma-
džarska s helikopterjema Airbus H-145, 
medtem ko sta iz Srbije priletela heli-
kopterja Mi-17 in H-145 ter iz Španije he-
likopter Chinook, katerega zmogljivost 
za transport tudi najtežjih tovorov je 
bila dobrodošel prispevek pri najzahtev-
nejših nalogah. Posredovati je bilo tre-
ba tudi v Prekmurju, kjer so se urejanju 
protipoplavnega nasipa in zajezitvi reke 
Mure pri Dolnji Bistrici slovenski heli-
kopterski ekipi pridružili hrvaški kolegi 
s helikopterjem Mi-171Sh. Helikopterske 
posadke iz navedenih šestih držav so 
od 4. do 17. avgusta skupno prepeljale 
1190 ljudi, izmed teh Slovenska vojska 
513, in 460 ton tovora, pri čemer je Slo-
venska vojska prepeljala 153 ton. Po-
sadke so pri tem naletele 415 ur, izmed 
teh so jih slovenske 219. Na razmeroma 
majhnem območju je bilo tako v zraku 
na dan tudi do 12 helikopterjev. Zara-
di povečanega števila poletov in lete-
nja tujih posadk na zanje nepoznanem 
terenu, ki je bil marsikje zahteven, so 
se izvajanju letalskih operacij pomoči in 
sanaciji okolja poplav pridružili kontro-
lorji združenih ognjev, ki so na območjih 
dostave tovora skrbeli za kontrolo zrač-
nega prostora in navajanje posadk ob 
pristanku, s čimer so omogočili varno 
ter učinkovito izvedbo nalog. 

P
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NEPOGREŠLJIVA POMOČ IZ ZRAKA

Helikopterske posadke  
so poskrbele za evakuacije 
ljudi z nevarnih območij. 

HITRO UKREPANJE 
PREPREČILO TRAGEDIJO

b prečrpavanju vode iz kletnih prostorov v Črni na Ko-
roškem se je z ogljikovim monoksidom zastrupilo več 
slovenskih in makedonskih vojakov ter gasilcev. Hitro 
in usklajeno ukrepanje pripadnikov v Role 1, gasilcev, 
gorskih reševalcev ter zdravstvenih delavcev je pre-

prečilo najhujše. Dogajanje je opisal višji vojaški uslužbenec XIV. ra-
zreda dr. Robert Carotta, svetovalec za zdravstvo na Poveljstvu sil. 

Dr. Robert Carotta je bil 16. avgusta vodja ekipe Role 1, ki je bila nastanjena 
v Osnovni šoli Mežica, ko je zvečer prišel klic o oboleli osebi v Črni na Ko-
roškem. Ekipa se je z vojaškimi vozili in sanitetnim valukom nemudoma od-
pravila na prizorišče. Bili so seznanjeni, da bi bil lahko vzrok slabosti ogljikov 
monoksid. Ob prihodu je bil gasilec že oskrbljen in je prejemal kisik. Odločili 
so se za transport v Splošno bolnišnico Slovenj Gradec ter obvestili reševalce 
Zdravstveno reševalnega centra Koroške v Mežici. Čez nekaj časa je omedlelo 

obolelih začelo naraščati. Od povsod so 
prihajale kisikove jeklenke, saj je to edino 
zdravilo ob taki zastrupitvi. »Koordinacijo je 
že izvajal Matej Mirkac iz Zdravstveno re-
ševalnega centra Koroške v Mežici, s kate-
rim sva se odločila, da aktivirava množično 
nesrečo in helikoptersko nujno medicinsko 
pomoč iz Maribora,« je opisal sogovornik. 
Še enega obolelega so prepeljali v bolni-
šnico, dva pa z valukom na nogometno 
igrišče v Črni in od tam s helikopterjem v 
Maribor. Medtem je na prizorišče prispela 
ekipa nujne medicinske pomoči iz Velenja 
in odpeljala pripadnico Slovenske vojske, 
šesto obolelo, na zdravljenje v bolnišnico 
Topolšica. Omedlela sta še dva pripadnika 
makedonske vojske, ki sta prejela kisikovi 
maski, žilni pristop in infuzijo. »Oba ma-
kedonska vojaka je prevzela makedonska 
zdravstvena ekipa z zdravnikom. Dodatno 
smo aktivirali še helikopter iz Ljubljane in 
helikopter za gorsko reševanje, s katerima 
so ju prepeljali v Univerzitetni klinični cen-
ter Ljubljana. V valuku je zmanjkalo polnih 
jeklenk kisika, vendar so gasilci in gorski 
reševalci že podali svoje. Ob tem sem po-
mislil, kako pomemben je bil nakup kom-
patibilnih jeklenk,« je pojasnil dr. Carotta. 
»Vseh izpostavljenih oseb je bilo 34, izmed 
teh šest pripadnikov Slovenske vojske, pet 
prostovoljnih gasilcev in 23 pripadnikov 
makedonske vojske, pri katerih pa, razen 
pri dveh, ni bilo nikakršnih znakov zastru-
pitve,« je izpostavil prvi zdravnik Slovenske 
vojske. V bolnišnice je bilo prepeljanih de-
set oseb, štiri so bile že ponoči odpuščene 
v domačo oskrbo, preostale pa naslednje-
ga dne. »Izvedeli smo, da so vsi imeli zelo 
visoke vrednosti karboksihemoglobina v 
krvi in da je le še nekaj odstotkov manjkalo 
do kome ter smrti. Brez visoke profesional-
nosti, strokovnosti in učinkovitosti vseh, še 
posebej pripadnikov Role 1 v Mežici, bi se 
zgodba lahko končala drugače. Pripadniki 
so delovali usklajeno med seboj in z dru-
gimi zdravstvenimi službami. Kljub stresni 
situaciji so obdržali trezen razum, mirili po-
nesrečence in niso dovolili, da bi zavladala 
panika. Bili so gonilna sila intervencije. Eki-
po so sestavljali višji štabni vodnik Matjaž 
Plošinjak, višji vojaški uslužbenec Sašo Ro-
sič, višji vodnik Robert Žekš, poddesetniki 
Stanko Kozar, Simon Plečko, Sašo Rauter, 
Iztok Hunjadi in Tilen Mohorko ter podde-
setnica Urška Tič,« je sogovornik pohvalil 
ekipo ter preostalo reševalno in zdravstve-
no osebje, vključeno v intervencijo.

O
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»Ekipa Role 1 je odlično 
obvladovala stresne 

razmere.«

Dr. ROBERT CAROTTA

še nekaj oseb, čeprav ob prvem pregledu 
niso kazali znakov zastrupitve. »Razmišljal 
sem, s čim imamo opravka. Je bilo še kaj 
poleg monoksida? Vodikov sulfid, cianid?« 
je svoje misli opisal dr. Carotta. Medtem 
so z valukom že prepeljali drugega hudo 
obolelega, pripadnika Slovenske vojske, z 
znaki zastrupitve proti slovenjgraški bolni-
šnici, preostali zastrupljeni pripadniki Slo-
venske vojske pa so v polsedečem položa-
ju prejemali kisik po maski v maksimalnem 
pretoku ter bili oskrbljeni z infuzijo. Zanje 
so poskrbeli osebje ekip reševalne postaje 
v Črni, Role 1, pripadniki Gorske reševal-
ne službe Koroške in tamkajšnjega prosto-
voljnega gasilskega društva. Nato je število  
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BESEDILO Petra Apšner  
in Borut Podgoršek

FOTO 15. polk vojaškega letalstva

VOJAŠKI 
LETALCI 

REŠEVALI 
ŽIVLJENJA

B
ilo je jutro 4. avgusta. Na poplavljenih območjih so 
evakuirali prve ljudi. Pri tem so sodelovali gorski re-
ševalci letalci in pet helikopterskih posadk. O tis-
tem petkovem jutru sta pripovedovala major Miha 
Vencelj, poveljnik 151. helikopterske eskadrilje Slo-

venske vojske, in štabni vodnik Dejan Strohmayer, tehnik letalec. 
V pomoč iz zraka so se vključile tudi tuje vojaške sile, med prvimi 
helikopterske posadke oboroženih sil Madžarske, ki so evakuirale 
več ljudi, tudi nosečnico. 

»Klical me je namestnik poveljnika polka in me obvestil, da je od Poveljstva 
sil prejel nalogo izvidovanja. Tako se je vse začelo,« je pogovor začel major 
Vencelj. Vencelj je tistega jutra vozil proti Brniku, tam naj bi se zadržal le 
kratek čas. Ob njegovem prihodu na Brnik se je ekipa helikopterske nujne 
medicinske pomoči že odpravljala proti Škofji Loki, kjer je bilo takrat najhu-
je. Druga ekipa je na Brniku spremljala vremenske razmere. Odpravili naj bi 
se proti Ljubnemu ob Savinji, vendar v tistem trenutku vremenske razmere 
tega niso dopuščale. Ko so se vremenske razmere le nekoliko umirile, so 
poleteli nad avtocesto čez Trojane proti Štajerski in bili uspešni. Posadka, ki 
so jo sestavljali pilot, kopilot in tehnik letalec, je prispela na Ljubno ter se 
vključila v reševanje na podlagi informacij, ki so jih po radijski zvezi dobili 
od Civilne zaščite. Ekipa, ki je bila na terenu aktivna po cele dneve, si je po-
magala z aplikacijo Google Maps. »Ne poznamo hiš, dolin in cest, zato smo 
morali poiskati rešitev, ki bi nam olajšala iskanje,« je razložil major Vencelj. 
Ob tem je dodal, da so na primer neko lokacijo iskali dalj časa, ko pa so jo 
našli, se oseba ni želela evakuirati. Primorani so bili odpeljati naprej, saj je 
bil čas v tistem trenutku zlata vreden. Zaradi slabega vremena so se ekipe 
usklajevale, saj so le tako vedeli, kje kdo je. Posebej pozorni so morali biti, 

kje so drugi, ker je bila zaradi spustov he-
likopterjev v dolino velika nevarnost trka. 
Člane helikopterske enote je pretresel 
vsak pogled na obsežnost poplav. »Polj 
ni bilo, mostovi so bili podrti, ceste od-
nesene, v Lučah je nekaj hiš stalo sredi 
vode, hiše so se nagibale. Take stvari te 
pretresejo,« je priznal major Vencelj. 
Helikopterska enota sicer redno sodeluje 
z Gorsko reševalno službo, zato jim naj-
zahtevnejša reševanja niso tuja. »Reše-
vanje iz hiš je vseeno nekoliko drugačno. 
S helikopterskim vitlom smo na stre-
ho hiše spustili reševalca letalca, člana 
Gorske reševalne službe, ki je nato sko-
zi strešno okno zlezel v eno izmed sta-
novanjskih hiš. V teh hišah so večinoma 
ostali le še starejši občani, ki jim je bilo 
treba pomagati na varno,« je pojasnil 
Vencelj. Ko so se evakuacije ljudi konča-
le, so helikopterske ekipe začele dostav-
ljati hrano, pijačo in druge nujne pripo-
močke. Pomembno vlogo je imel pri tem 
tehnik letalec, katerega primarno delo je 
bilo ravnanje s helikopterskim vitlom, ki 
je bil v intervencijah ključen. Tehnik le-
talec štabni vodnik Dejan Strohmayer je 
bil tako del ekipe, ki je na terenu opra-
vljala različne intervencije. »Skrbeli smo 
za vse – od prevoza obolelih oseb in 
evakuacij do prevoza hrane, goriva ter 
drugih življenjsko potrebnih pripomoč-
kov,« je svoje delo opisal štabni vodnik 
Strohmayer. Zaradi nedostopnih terenov 
je imela ekipa kar nekaj izzivov pri prista-
janju, zato so veliko dostav pripomočkov  

opravili z vitlom in ob pomoči Gorske 
reševalne službe. »Z gorskimi reševalci 
imamo sicer že ustaljeno sodelovanje, 
tako da smo tudi tokrat odlično sode-
lovali. Okolje in razmere so bili nekoliko 
drugačni kot po navadi, ko rešujemo iz 
gora, vendar smo tudi to odlično opravili 
in dobro sodelovali,« je pogovor sklenil 
štabni vodnik Strohmayer.

POMAGALI TUDI TUJI VOJAŠKI LETALCI
Med prvimi, ki je Sloveniji ponudila po-
moč po katastrofalnih poplavah, je bila 
Madžarska. Ta je pomagala tako na pod-
lagi dvostranskih dogovorov kot po nače-
lu pomoč vojska vojski, in sicer z dvema 
helikopterjema, ki sta se 7. in 8. avgusta 
vključila v zajezitev ter utrditev nasipov 
na reki Muri. Nato je ponudila razpolo-
žljivost helikopterja po potrebi. V okviru 
materialne pomoči pa je ta sosednja dr-
žava zagotovila svetilke, vzmetnice, ode-
je, vzglavnike, prevleke, škornje, vreče 
za pesek in protipoplavne folije. Med in-
tervencijo smo se pogovarjali s pilotom 
iz 86. helikopterskega polka v Szolnoku 
majorjem Attilo Dajko, ki je povedal, da 
v Sloveniji pomagajo s helikopterjema 
Airbus H145M in letalskima posadkama, 
v katerih sta po dva pilota in reševalec le-
talec, ki ima na voljo tudi vitel. Poleg tega 
imajo v bazi tik ob slovenski meji podpor-
no vzdrževalno osebje. Major Attila Dajka 
se je na prve ure letenja nad razdejano 
Slovenijo odzval zelo čustveno: »Najprej 
mi je bilo žal za te ljudi, ki živijo na obmo-
čju nesreče, in upal sem, da nam bosta 
usposabljanje in oprema omogočila, da 
jim pomagamo v vsaki situaciji. Nato sem 
se osredotočil na misijo, cone pristanka, 
točke prevzema in izstopa, ovire in var-
nost letenja, svoja čustva pa sem pustil 
ob strani. Ljudje so nas sprejeli toplo in 
s hvaležnostjo, tako kot lani ob gozdnih 
požarih. Iz Črne na Koroškem smo na le-
tališče v Slovenj Gradcu peljali nosečni-
co, ki je bila le deset dni pred porodom. 
Spremljali sta jo zdravnica in triletna hči. 
V okolici Prevalj smo z vitlom dvignili in 
na varno prepeljali dve osebi, ki sta bili 
odrezani od sveta.« Na prizadeta obmo-
čja so prevažali tudi trajne potrošne dob-
rine, razkužila, zdravila, vodo, agregate in 
vse, kar je glede na prostornino ter težo 
šlo v helikopter. Njihovo letenje so koor-
dinirali pripadniki Slovenske vojske – kon-
trolorji združenih ognjev. 

Prvi dve aktivirani 
posadki Slovenske 
vojske in Gorske 
reševalne službe

Seznanitev pilotov  
z nalogami na letališču  

v Slovenj Gradcu

»Pogled  
na obsežne poplave  
nas je pretresel.«

major  
MIHA VENCELJ 
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ŠTEVILNE TUJE VOJSKE  
TAKOJ POMAGALE

olidarnost s Slovensko vojsko in Slovenijo je izka-
zalo več držav članic Nata, Evropske unije in par-
tnerskih vojsk, ki so ponudile oziroma k nam na-
potile helikopterske in inženirske ekipe ter druge 
oblike vojaške pomoči, medicinsko in drugo pod-

porno osebje. Slovenske helikopterske ekipe s petimi helikopter-
ji so združile moči s kolegi iz šestih držav s skupno desetimi he-
likopterji. Helikoptersko podporo pri opravljanju različnih nalog 
so posadke zagotavljale po posameznih fazah in iz različnih baz, 
večina operacij pa je bila vodena iz operativnega centra za izva-
janje letalskih operacij v Slovenj Gradcu. 

Najprej je pomagala hrvaška helikopterska ekipa, in sicer pri sanaciji 
jezu na Muri, nato so na pomoč prihajale posadke iz Avstrije, Madžar-
ske, Nemčije, Srbije in Španije. Najpomembnejšo vlogo so imele heli-
kopterske posadke pri prevozih na od sveta odrezane lokacije, zlasti na 
Koroškem in Savinjskem, kjer se je vzpostavil zračni most z letališča 
v Slovenj Gradcu. Zadnje helikopterske ekipe so Slovenijo, po izjemno 
opravljeni nalogi in ogromnem prispevku k ureditvi razmer, zapustile 18. 
avgusta. Še vedno v pripravljenosti na domačem terenu ostajajo hrva-
ške, madžarske in avstrijske posadke. Pomembna koraka pri urejanju 
razmer sta bila tudi postavitev montažnih mostov ter pomoč pripadnikov 
pehotnih sil in inženirskih enot ter inženirskih in gradbenih zmogljivosti, 
na primer mehanizacije za postavljanje mostov, strojev, različnih tovor-
nih vozil in cistern ter druge opreme. Pri tem so Slovenski vojski poma-
gale vojske Bosne in Hercegovine, Češke, Hrvaške, Italije, Makedonije, 
Poljske in Srbije. Hrvaška je z moštvom inženircev in opremo pomagala 

pri gradbenih delih, v načrtu je tudi po-
stavitev montažnega mostu v Nazarjah. 
Makedonske sile so s slovenskimi inže-
nirci pomagale postaviti montažni most 
v Mežici, njihov prispevek je ob podpo-
ri inženirskih in drugih enot vključeval 
še pomoč pri sanaciji rečnih strug in 
odstranjevanje drugih posledic poplav. 
Srbski kontingent je pomagal z opera-
terji težke gradbene mehanizacije, pri 
prevozu pitne vode in dostave goriva 
ter dezinfekciji. Enote Bosne in Herce-
govine so med drugim sodelovale pri fi-
zičnih in gradbenih delih sanacije rečnih 
strug ter mostov. Gradbenim delom sa-
nacije mostov so se pridružili italijanski 
inženirci ter pomagali pri sanaciji mo-
stu v Bodovljah, v načrtu je še pomoč 
pri postavitvi dveh montažnih mostov 
v Hrastnici in Gornjem Gradu. Inženirci 
poljskih oboroženih sil bodo postavljali 
montažni most v Mežici in Gornjem Gra-
du, medtem ko bodo češki predvidoma 
zgradili montažna mostova v Mežici in 
Žalcu. Večina pripadnikov tujih oboro-
ženih sil, in sicer okoli 250 tujih vojakov, 
je Slovenijo zapustila do konca avgusta. 
Nekatere inženirske enote iz Hrvaške, 
Italije, Bosne in Hercegovine, Poljske in 
Češke pa bodo predvidene naloge na-
daljevale tudi po tem datumu. Pomoč 
so sicer ponudili še Črna gora, Izrael 
in Združene države Amerike. Vojaška 
solidarnost in partnersko sodelovanje 
vojsk pri sanaciji razmer po poplavah v 
Sloveniji sta se pokazala kot pomemb-
na dejavnika v obvladovanju te naravne 
katastrofe. Uspešen primer vojaške so-
lidarnosti ne poudarja le pomena član-
stva v Natu in Evropski uniji ter medna-
rodnega sodelovanja, temveč krepi tudi 
zaupanje in povezljivost med državami 
znotraj zavezništev in partnerstev v iz-
rednih razmerah. Tako sodelovanje in 
pripravljenost pomagati pa vojske raz-
vijajo v mednarodnih operacijah in na 
misijah ter mednarodnih vojaških vajah 
doma ter v tujini.

S

BESEDILO Slovenska vojska, FOTO Borut Cirnski 

Španija je pomagala  
s helikopterjem Chinook,  
ki lahko naenkrat prepelje  
več kot 12 ton tovora. 

Evropska komisarka Ursula von 
der Leyen je prebivalcem Črne 
na Koroškem obljubila pomoč 
Evropske unije. 

BESEDILO Jerneja Grmadnik
FOTO Urad vlade za komuniciranje in Ministrstvo za obrambo

DRŽAVE SO SE NA PROŠNJE 
SLOVENIJE PO POMOČI 
NEMUDOMA ODZVALE

državami članicami in sodelujočimi dr-
žavami oziroma pristojnimi nacionalni-
mi organi za civilno zaščito, ter nabor 
evropskih zmogljivosti, v katerega čla-
nice prispevajo svoje reševalne enote in 
strokovnjake. Za pomoč lahko zaprosi 
katera koli država, kadar obseg nesre-
če presega zmožnosti njenega odziva. 
Mehanizem deluje tako, da na zaprosilo 
države v stiski druge članice ponudijo 
pomoč, prizadeta država pa se nato od-
loči, katero pomoč bo sprejela, saj mora 
pri tem upoštevati svoje potrebe in zah-
teve, ob tem pa zagotoviti podporo dr-
žave gostiteljice. V mehanizem je vklju-
čenih 27 držav članic Evropske unije 

aravne nesreče ne poznajo meja, prav tako ne so-
lidarnost, saj je Slovenija ob obsežnih poplavah 
prejela pomoč številnih držav. Mednarodna pomoč 
iz tujine je prišla čez evropski mehanizem civilne 
zaščite, Natov center za koordinacijo ob nesrečah 

in na podlagi dvostranskih pogodb ter v obliki pomoči vojska 
vojski. Pomoč je obsegala predvsem težko mehanizacijo, mon-
tažne mostove in helikopterske prevoze. Posledice uničujoče 
ujme sta si na terenu ogledala tudi predsednica Evropske komi-
sije Ursula von der Leyen in evropski komisar za krizno upravlja-
nje Janez Lenarčič. 

Evropski mehanizem civilne zaščite je glavno orodje za izvajanje skupnih 
intervencij držav ob nesrečah v Evropski uniji in zunaj nje. Deluje od leta 
2001, sestavljajo pa ga skupni informacijski in komunikacijski sistem CE-
CIS, center za usklajevanje nujnega odziva v Bruslju, ki je povezan z vsemi  

N
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ter Islandija, Norveška, Turčija, Srbija, 
Severna Makedonija, Črna gora, Bosna 
in Hercegovina, Albanija ter Ukraji-
na. Pomoč je ob poplavah v Slovenijo  
prišla tudi čez Natov Evro-atlantski cen-
ter za koordinacijo ob nesrečah (angl. 
Euro-Atlantic Disaster Response Co-
ordination Center – EADRCC), nekate-
re države pa so pomagale na podlagi 
dvostranskih sporazumov. Čez evrop-
ski mehanizem civilne zaščite je pomoč 
ponudilo deset držav, in sicer Avstrija, 
Bolgarija, Bosna in Hercegovina, Če-
ška, Hrvaška, Italija, Francija, Nem-
čija, Švedska, Slovaška in Poljska. V 
okviru Nata se je odzvala Španija. Na 
dvostranski ravni pa sta pomoč ponu-
dili Madžarska in Ukrajina. Slovenska 

je prispevala pet bagrov na območje  
Škofje Loke. Pomoč v obliki mostov je 
ponudilo pet držav, in sicer Hrvaška, 
Nemčija, Češka, Poljska in Italija. Ne-
kaj mostov je že postavljenih, za druge 
pa še potekajo poizvedovanja na tere-
nu. Slovenija skupno pričakuje enajst 
montažnih mostov iz tujine. Pomoč s 
helikopterji so glede na potrebe zago-
tavljale posadke Nemcev, Srbov, Špan-
cev in Avstrijcev ter v okviru dvostran-
ske pomoči tudi Madžarska in Hrvaška, 
ki sta se vključili v pomoč predvsem na 
območju reke Mure. Razvlažilnike, ki so 
nujni po prvih sanacijah, je ponudila Slo-
vaška. Za Bosno in Hercegovino, ki se 
je pred kratkim pridružila mehanizmu, je 
bilo to prvo posredovanje v tujini, kljub 
vojnim razmeram doma pa je v Sloveni-
jo prispela številčna ekipa iz Ukrajine z 
reševalnim modulom za poplave s pod-
poro 19 vozil in 51 oseb. Skupno je bilo v 
Sloveniji v pomoč pri poplavah vključe-
nih več kot 300 pripadnikov tujih enot, 
najštevilčnejši pa so bili Nemci, ki so za-
gotovili bagre, mostove in helikopterje. 

O DELOVANJU MEHANIZMA V PRAKSI 
Slovenija je v preteklosti že večkrat 
zaprosila za pomoč čez evropski meha-
nizem civilne zaščite, med drugim ob 
žledu leta 2014, migrantski krizi leto dni 
pozneje, ob epidemiji covida-19 ter po-
žarih v naravi v letih 2016, 2019 in lani 
na Krasu, prav tako je že večkrat po-
magala drugim državam, nazadnje maja 
letos ob poplavah v Italiji, kamor je od-
potovala enota za prečrpavanje velikih 
količin vode. Mag. Lucija Jereb iz Uprave 
Republike Slovenije za zaščito in reševa-
nje je ob poplavah prevzela vlogo ene 
izmed vodij ekipe za sprejem mednaro-
dne pomoči, ki deluje kot podpora šta-
bu Civilne zaščite. Poleg ekipe v Ljubljani 
so bili na različnih območjih prisotni tudi 
pooblaščenci za povezavo, ki so delovali 
na terenu in zagotavljali podporo drža-
ve gostiteljice tujim reševalnim enotam. 
Iz Centra za usklajevanje nujnega odzi-
va, operativnega srca mehanizma Evrop-
ske unije na področju civilne zaščite, je 
že 7. avgusta prispel tudi pooblaščenec 
za povezavo, ki je skrbel za nemoteno 
komunikacijo s centrom ter prevzel pi-
sanje poročil za Evropsko komisijo. Tuje 
enote so bile nastanjene na več lokaci-
jah, največ jih je bilo na Rečici ob Savinji,  

Za postavitev mostu 
na Prevaljah so 
poskrbeli prostovoljci 
pod vodstvom nemške 
zvezne agencije  
za tehnično pomoč. 

S pomočjo Poljske 
smo v Mežici 
postavili začasni 
most, že deveti  
v Sloveniji.

V Sloveniji je kljub 
vojni na domačih 
tleh pomagala 
ukrajinska ekipa. 

vojska je usklajevala še pomoč več kot 
250 pripadnikov tujih vojsk.

NAJPREJ SATELITSKI POSNETKI, NATO 
TEŽKA MEHANIZACIJA IN MOSTOVI
Slovenija je že 5. avgusta aktivirala sis-
tem za hitro kartiranje satelitskih po-
snetkov poplavljenih območij, kar ji 
omogoča program Evropske komisije 
Copernicus v okviru storitev hitrega kar-
tiranja GIO EMS (angl. Emergency Ma-
nagement Service). Ta program omo-
goča ob naravnih in drugih nesrečah 
dostop do izbranih satelitskih ter talnih 
meritev, pomembnih za opazovanje ze-
meljskega površja. Podatki so bili spro-
ti, z največ 24-urnim zamikom, dostopni 
strokovnim službam in posredovalcem 

na terenu pri odzivanju na poplave ter 
plazove, uporabljali pa se bodo tudi pri 
ocenjevanju povzročene škode zaradi 
razsežnosti poplav. Že prihodnji dan, 
6. avgusta, je Slovenija zaprosila za 
mednarodno pomoč v obliki mehaniza-
cije za odstranjevanje naplavin in za-
gotavljanje prevoznosti cest, vključno 
z montažnimi mostovi in bagri, ter in-
ženirskih ekip in helikopterjev. Pomoč s 
težko gradbeno mehanizacijo s pripada-
jočo opremo je ponudilo osem držav s 
skupno 30 bagri, in sicer sta v Slovenijo 
prispela dva avstrijska, šest bosanskih, 
dva francoska, štirje hrvaški, dva nem-
ška, štirje slovaški in pet ukrajinskih 
bagrov, ki so delovali na območju Zgor-
nje Savinjske doline in Prevalj, Italija pa 
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in sicer več kot 200. Tam se je vzpostavila tudi baza, ki je prevzela veliko 
vlogo pri koordinaciji mednarodne pomoči in pri sprejemu tujih enot. »Dr-
žava, ki pride pomagat, deluje v skladu z našimi navodili. Vključijo se v naš 
nacionalni odziv in mi koordiniramo njihovo delo,« je poudarila Lucija Jereb 
in dodala, da se stanje na terenu spreminja vsak dan. Ob pogovoru sredi 
avgusta so že odleteli tuji helikopterji, prav tako so zaprli zaprosilo za pomoč 
za bagre, odprli pa novo, in sicer za modularno hiško, ki bi začasno rešila 
prostorsko stisko poplavljenega vrtca v Mengšu. Slovenija čaka še na po-
moč v obliki razvlažilnikov in mostov, pri čemer so ugotovili, da je treba prej 
opraviti preverjanje na terenu glede možnosti postavitev. O izzivih koordini-
ranja mednarodne pomoči je Lucija Jereb povedala, da je treba predvsem 
hitro obdelovati veliko število podatkov, ključna pa je tudi začetna faza, ki 
omogoča uspešno pripravo na sprejem mednarodne pomoči. Naloge so si 
s sodelavci razdelili tako, da je vsak prevzel določene države. Pri sprejemu 
mednarodne pomoči je treba zagotoviti tudi podporo države gostiteljice, 
kar pomeni, da je treba poskrbeti za prenočišča in obroke ter različne pot-
rebe tujih ekip. Poudarila je še, da imajo v izobraževalnem centru Uprave 
Republike Slovenije za zaščito in reševanje na Igu tečaj, namenjen spreje-
mu mednarodne pomoči, najpomembnejše pa je, da se z reševalci oziroma 
pripadniki tujih enot razumejo jezikovno in postopkovno. Slovenija ni prvič 
v vlogi države gostiteljice, saj je že ob žledu pred devetimi leti gostila 650 
tujih reševalcev iz 11 držav, lani ob požaru na Krasu pa je predvsem pri 
gašenju iz zraka pomagalo več kot sedem držav. »Imamo izkušnje, pa tudi 
jasno razdelan postopkovnik za sprejem mednarodne pomoči, po katerem 
delamo,« je pojasnila Lucija Jereb. Ob koncu je sogovornica izpostavila, da 
število intervencij strmo narašča: »Zaprosil je čedalje več, nesreče so po-
gosto dolgotrajnejše in nekatere se pojavljajo na območjih, za katera niso 
običajne – denimo požari na Švedskem, zato nekatere države nimajo ustrez-
nih zmogljivosti. Mehanizem pa je izredno hiter in učinkovit sistem, katerega 
glavno sporočilo je solidarnost med državami.« 

EVROPA STOJI OB STRANI SLOVENIJI
Poplavljena območja si je s predsednikom vlade dr. Robertom Golobom in 
evropskim komisarjem za krizno upravljanje Janezom Lenarčičem 9. avgusta 
ogledala tudi predsednica Evropske komisije Ursula von del Leyen. Slovenijo 

je obiskala v znak podpore in solidarnosti 
z vsemi prizadetimi ter predstavila mož-
nosti podpore Evropske unije za pomoč 
in obnovo. Obiskala je Črno na Koroškem 
in povedala, da so jo poplave zelo priza-
dele. Pohvalila je izjemen odziv na terenu 
in hitre ukrepe vlade ter poudarila, da bo 
Evropska komisija Sloveniji ponudila naj-
večjo mogočo podporo. Iz solidarnostne-
ga sklada Evropske unije bo Sloveniji v 
letih 2023 in 2024 namenila 400 milijonov 
evrov, izmed teh 100 milijonov že letos. 
Napovedala pa je tudi maksimalno pro-
žnost pri porabi sredstev za okrevanje in 
kohezijskih sredstev za obnovo po popla-
vah. Za to bo lahko namenila del od 3,3 
milijarde evrov, ki so do leta 2027 na voljo 
v okviru kohezijske politike. Prožnost pa 
je zagotovila tudi pri sredstvih iz sklada 
za okrevanje, v okviru katerega je sicer 
Slovenija po trenutnih načrtih upravičena 
do 705 milijonov evrov posojil in 1,49 mi-
lijarde evrov nepovratnih sredstev.
Dr. Robert Golob je ob obisku pouda-
ril, da je Evropska unija najboljše, kar 
se je Sloveniji in Evropi lahko zgodilo v 
zadnjih sto letih. »Ko smo potrebovali 
pomoč, smo jo dobili takoj. Na dan, ko 
smo sprožili mehanizem hitre pomoči, 
je Slovenija že začela dobivati pomoč, 
točno tisto, po kateri smo spraševali,« 
je izpostavil in dodal, da je to prava 
solidarnost, zaradi katere je Evropska 
unija velika, in razlog, zakaj zanjo ni al-
ternative. Za večjo učinkovitost pri pri-
dobivanju ustreznih finančnih sredstev 
sta se predsednik vlade in predsednica 
Evropske komisije strinjala o vzpostavi-
tvi skupne projektne skupine, ki jo ses-
tavljajo predstavniki Evropske komisije 
in Slovenije. Da na Slovenijo Evropa ne 
bo pozabila, je obljubil tudi predsednik 
Evropskega sveta Charles Michel, ki si 
je ogledal poplavljena območja v okolici 
Kamnika. Vlada je ustanovila tudi med-
resorsko delovno skupino za koordinaci-
jo priprave vlog za pridobitev sredstev 
solidarnostnega sklada Evropske unije, 
ki jih bo uradno posredovala Evropski 
komisiji najpozneje v 12 tednih od na-
stanka prve škode.

Državo, ki pride pomagat, 
vključimo v nacionalni odziv. 

SLOVENIJA 
NIMA SRCA 

LE V IMENU, 
SLOVENIJA 
SRCE ŽIVI

b posledicah ujme in pogledu na srčnost pripadni-
kov reševalnih služb ter prostovoljcev je medvoški 
župan Nejc Smole dejal: »Če lahko kaj dobrega po-
tegnem iz teh katastrofalnih razmer, je to občutek, 
da v človeštvu ni vse zavoženo. Človek je človeku 

pripravljen nesebično pomagati, zato ostaja upanje, da bomo 
skupaj nekako zmogli znova začeti.« Še zdaleč ni edini, ki tako 
čuti. Tudi predsednica Republike Slovenije Nataša Pirc Musar je 
ob dnevu solidarnosti z besedami, da »Slovenija nima srca le v 
imenu, Slovenija srce živi« izpostavila slovensko solidarnost. 

V tokratni številki revije opisujemo razmere ob največji naravni katastrofi 
v samostojni Sloveniji, ki so jih povzročile poplave v začetku avgusta, 
ter delovanje različnih reševalnih in drugih služb. Vendar pa je bil tudi 
odziv civilne družbe, človekoljubnih organizacij ter na tisoče posameznic 
in posameznikov, ki so se nemudoma odzvali, da bi pomagali ljudem v 
stiski, izjemen. 

PODOBE, KI SPOMINJAJO NA SODNI DAN
Poplavljeni hiše in naselja, uničeni ceste, mostovi in železniški tiri, potr-
gani električni drogovi in številni zdrsi zemljine so prizori, ki človeka pus-
tijo brez besed ter se globoko usidrajo v podzavest. Podobe s Koroškega 
in iz Zgornje Savinjske doline ter številnih drugih krajev po Sloveniji, kjer 
je deroča voda odnesla vse pred seboj, so grozljive. Prvih avgustovskih 
dni se z grozo spominja Miroslav Mavc iz Črne na Koroškem: »Z ženo sva 
zaskrbljeno opazovala, kako ob hiši narašča Javorski potok s pritoki. Nad 
nami je daljša gozdna vlaka in od tam se je v dolino vsulo več plazov. Že 
maja je prav mimo nas hudourniški potok prinesel kamenje, zemljo in 
drevesa. Ni mogoče opisati, kako je lomilo in pokalo, plaz je odnašal vse 
pred seboj in za las zgrešil hiše. Narasli potok je zdaj vso plazovino sku-
paj z avtomobili in drevjem odnašal do mostov, voda pa si je utirala pot 
po cesti in zalivala hiše. Drugi dan ni bilo elektrike, vode. Signala, da bi 

O

BESEDILO Meta Grmek
FOTO PGD Podgorci, Nejc Šporin in 

Petra Lesjak Tušek, Večer

Na prizadetih območjih so 
še vedno dejavni prostovoljci 
in donatorji. Civilna zaščita 
potrebe usklajuje v okviru 

aplikacije Poplave 2023.
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družini sporočila, da sva dobro, ni bilo 
res dolgo. Drugo noč nas je na naraš-
čajoče vode opomnila sirena. Bila sva 
evakuirana, vendar sva imela srečo. 
Nekaterim je odneslo vse. Vesel sem, 
da ni bilo žrtev. Šlo je za centimetre. 
Nekega moškega je poškodovalo stek-
lo, ki ga je razbil zemeljski plaz, ko je 
šel za hišo.« Obupne razmere je opisala 
tudi Aleksandra Zupanc, prebivalka Le-
tuša, ki sta ga poplavili Savinja in Paka: 
»Zgodilo se je v petnajstih minutah. Ko 
smo šli iz hiše, smo se že morali držati 
za drevje. Tiste, ki so šli pet minut za 
nami, so že reševali s čolni. Kaj takega 
se še ni nikoli zgodilo. Odneslo je 500 
metrov ceste, hišo, sprehajalne poti in 
še bi lahko naštevala.« 
Številni gasilci, pripadniki Civilne zaš-
čite, vojaki, gorski in drugi reševalci, 
potapljači, policisti, radioamaterji ter 
pripadniki drugih struktur so bili v pri- 
pravljenosti in aktivirani v prvih urah 
katastrofe. Mnogi izmed njih so z 
nečloveškimi napori in vztrajnostjo ali 
pa z drznimi akcijami ter veliko iznajdlji-
vostjo rešili številna življenja, medtem 
ko so se nekaterim izmed njih doma 
dogajale tragedije. Gorski reševalec 
Boštjan Pahovnik je z reševalcem z div-
jih voda Frančkom Strmčnikom ljudi re-
ševal po tirolski žičnici med otokom, ki 
ga je naredila deroča Savinja, in varnim 

kopnim na drugi strani. »Razmere so bile kritične in nevarne. Z vrvno 
tehniko, znanjem gorskega reševanja in reševanja z divjih rek jima je 
uspelo ob pomoči ujetih prebivalcev napeti vrvi ter sestaviti tirolsko žič-
nico, po kateri sta na varno rešila 15 oseb,« so zapisali v Gorski reševalni 
zvezi Slovenije. »Težko bi rekel, kje je najhuje. Savinjska dolina, Luče, 
povsod je sama voda, povsod je vse odneslo,« je povedal eden izmed 
reševalcev. Mnogim enotam, ki rešujejo življenja, je voda povsem uniči-
la opremo in prostore. Gasilci, pripadniki Civilne zaščite in prostovoljci, 

policisti ter slovenski in hrvaški vojaki s 
helikopterjema so več dni vzdrževali ter 
krpali visokovodni nasip ob Muri. 
Zaradi izjemne zbranosti tako zaradi 
vode ujetih ljudi kot posameznikov, ki 
so reševali, je bilo ob ujmi v Sloveniji 
smrtnih žrtev razmeroma malo. Kmalu 
so pomagali tudi drugi, Rdeči križ in Slo-
venska karitas, Zveza prijateljev mladi-
ne, taborniki in skavti ter številni pro-
stovoljci. Na terenu delujejo ekipe za 
psihosocialno pomoč, ki jih koordinira 
Nacionalni inštitut za javno zdravje.

ORGANIZIRANA POMOČ  
ČEZ SPLETNO APLIKACIJO
Štab Civilne zaščite za Notranjsko s po-
veljnikom Sandijem Curkom na čelu in 
podjetje EkoKnap sta 7. avgusta zagna-
la posebno aplikacijo Poplave 2023, čez 
katero lahko organizacije in posamezni-
ki pomagate. Aplikacijo so zaradi obse-
ga prizadetosti Slovenije postavili čez 
noč. Posebej v prvi fazi odstranjevanja 
posledic ujme je bilo zelo pomembno, 
da so skupine pomoči prihajale orga-
nizirane in niso obremenjevale inter-
vencijskih skupin. Tak način organizi-
ranja je omogočal varnost sodelujočih. 
Aplikacija je namenjena organizirani, 
pravočasni in usmerjeni pomoči, da bi 
prizadeti prejeli tisto, kar v danih raz-
merah potrebujejo, od fizične pomoči, 
strokovnjakov različnih področij, ma-
teriala in mehanizacije do nastanitev. 
Pripadnikom štaba Civilne zaščite za 
Notranjsko so pri usklajevanju ponuje-
ne pomoči in potreb intenzivno poma-
gali zaposleni iz Inšpektorata Republike 
Slovenije za zaščito in reševanje. Ob-
činski štabi Civilne zaščite na prizade-
tih območjih, ki so zagotavljali organi-
ziran prevzem prostovoljcev in njihovo 
usmerjanje na delovišča, so delo opra-
vili z odliko.
Že prvi dan je kar 5500 različnih storitev 
v aplikaciji ponudilo več kot 11.000 ljudi, 
število pa se je nato iz ure v ure pove-
čevalo in v manj kot tednu dni preseglo 
številko 31.000. Gre za prvo tako aplika-
cijo, ki je zaživela v eni sami noči in jo 
bodo po potrebi nadgrajevali.
Za sodelovanje se odloča tudi vse več 
podjetij. Tako so se v enem izmed lju-
bljanskih podjetij na podlagi iniciative 
zaposlenih odločili, da so v intervalih na 
pomoč pripravljeni poslati 50 delavcev, 

in zapisali: »Če bo treba, bomo postavili kakšen parket, zamenjali nekaj 
vrat, lahko pomagamo z mehanizacijo, predvsem pa bomo poprijeli za na-
loženo delo.« 
Regijski štabi Civilne zaščite s prizadetih območij ves čas zapisujejo potre-
be občinskih štabov ter nato pomoč prostovoljcev in donatorjev napotijo 
tja, kjer jo najbolj potrebujejo. Posebej dragocena je tako v tem trenutku 
zlasti pomoč v obliki nastanitve tistih, ki so ostali brez domov, prav tako 
bodo še nekaj časa potrebovali strokovnjake različnih področij in strojno 
opremo. Na posameznih kritičnih točkah za fizična dela še vedno potrebu-
jejo tudi od 300 do 500 prostovoljcev na dan.

NAJ NE OSTANE LE PRI DNEVU SOLIDARNOSTI
Zaradi hudih posledic neurja je vlada 14. avgust 2023 določila za dan soli-
darnosti in dela prost dan za vse, ki niso del državne ter druge kritične in-
frastrukture. Na ta dan je bilo na terenu aktivnih približno 12.000 eviden-
tiranih prostovoljcev, veliko jih je pomagalo v lastni režiji in tudi že prej. 
Miroslav Mavc iz Črne na Koroškem je odpravljanje posledic opisal: »V 
prvih dneh je bila nepogrešljiva sosedska pomoč. Kmetje z mehanizacijo 
so opravili veliko delo na neprehodnih cestah. Nisem dvomil, da se bo 
Slovenski vojski uspelo prebiti. Bil pa sem navdušen, kako hitro jim je 
uspelo vzpostaviti bazo in logistiko za pristajanje helikopterjev, tudi ma-
džarskih, nemških ter hrvaških, ki so nas oskrbovali z najnujnejšim. Veli-
ko domačinov nas je skupaj z gasilci pomagalo. Ko je bila vzpostavljena 
intervencijska pot, je Slovenska vojska prišla še z delovnimi stroji. Tudi 
po treh tednih so še vedno z nami. Prišli so prostovoljci iz vse Slovenije, 
gasilci, planinci, veliko mladih, tudi s Primorskega, pa poznanih ljudi. Vsi 
so pomagali. Res hvala vsem za pomoč. Srečen sem, da sem Slovenec.«
Vendar pa bo odpravljanje posledic ujme dolgotrajno, najhuje prizadeti 
bodo še potrebovali našo pomoč. Tako fizično, ki jo lahko ponudite čez 
aplikacijo Poplave 2023, kot številne druge oblike pomoči. Poleg te pomoči, 
ki je najučinkovitejša z organiziranimi oblikami posredovanja, prizadetim 
najbolje pomagamo z denarno pomočjo.
V ta namen so Rdeči križ Slovenije, Slovenska karitas, Zveza prijateljev 
mladine Slovenije, Veriga dobrih ljudi, Slovenska filantropija, Adra Slove-
nija, Humanitarček, Evangeličanska humanitarna organizacija in druge 
humanitarne organizacije takoj odprli posebne račune, ki jih brez težav 
najdete na spletu. Poseben transakcijski račun za pomoč prizadetim je 
odprla tudi vlada.
Z donacijami materialne in finančne pomoči so se izkazali podjetja, orga-
nizacije Slovencev v zamejstvu in celo športne organizacije. Prav tako so 
že in še bodo po vsej Sloveniji potekale številne humanitarne prireditve. 
Spomnimo na dobrodelno akcijo Skupaj za Slovenijo, v kateri je s Sloven-
sko karitas in Rdečim križem Slovenije med posebno dobrodelno oddajo 
donacije zbirala Radiotelevizija Slovenija, ter na izjemno uspešen dobro-
delni maraton Denis Avdić Showa. Kar nekaj je bilo regijskih prireditev in 
akcij, tako ali drugače pomagajo številni znani Slovenke in Slovenci, od 
Tine Maze, Aleksandra Čeferina, Luke Dončića, Tadeja Pogačarja do Ane 
Roš in številnih drugih. Zveza prijateljev mladine Slovenije je za otroke 
že izvedla prva brezplačna letovanja. Zagotovo bo podobnih prireditev, z 
njimi pa tudi možnosti, da prizadetim pomagamo po najboljših močeh, v 
naslednjih mesecih še veliko več.
Kot je ob obisku Kamnika dejala Anita Ogulin iz Verige dobrih ljudi: »Zelo 
sem presunjena. To je vojna narave proti ljudem. Verjamem, da je sami 
ne morejo izbojevati. Verjamem, da bo država dala vse od sebe. Seveda 
bomo to naredili tudi mi, civilnodružbene organizacije.« 
In ljudje. Za soljudi. Ne boste prezrti, ne boste pozabljeni. 
I ♥ Črna, I ♥ Slovenija. 'mamo to!

Rdeči križ Slovenije, Slovenska 
karitas, Zveza prijateljev 

mladine Slovenije in številni 
drugi zbirajo donacije.

Nataša Pirc Musar,  
predsednica Republike Slovenije: 
»Pozivam vse, da bodo pomagali 

tudi takrat, ko bodo poplave 
minile. Ne bo dovolj le to, kar 
bo lahko ponudila država. Vsi 
skupaj – kot človek človeku – 

bomo morali pomagati.«
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BESEDILO Petra Bezjak Cirman, direktorica Urada vlade za komuniciranje
FOTO Urad vlade za komuniciranje

KOMUNICIRANJE VLADE OB 
NAJVEČJIH POPLAVAH V SLOVENIJI 

a večino zaposlenih na Uradu vlade za komunicira-
nje Republike Slovenije (UKOM) je bil petek, 4. av-
gusta, dopustniški dan, saj so se začele težko priča-
kovane vladne počitnice, ko ni bilo predvidenih sej 
vlade. Jutranji spanec je prekinil klic iz štaba Civilne 

zaščite Republike Slovenije, ki ga vodi poveljnik Srečko Šestan, 
da je bil aktiviran državni načrt zaščite in reševanja ob poplavah 
ter da se bo sestal štab, pri čemer je predvidena udeležba našega 
predstavnika. Seje štaba se je zaradi moje odsotnosti udeležila 
namestnica, že naslednjega dne pa sem se udeležila seje vlade 
in se pridružila sodelavcem, da smo skrbeli za celovito, točno ter 
pravočasno obveščanje slovenske in tuje javnosti.

Po uredbi o kriznem upravljanju in vodenju ter navodilu Nacionalnega 
centra za krizno upravljanje namreč UKOM usklajuje krizno komuniciranje 
ob pojavu kompleksne krize, kot so na primer hujše naravne ali druge 

Sloveniji; spremljali poročanje domačih 
in tujih medijev ter pripravljali izbore pri-
spevkov, objavljenih v njih, preglede in 
analize medijskega poročanja; skrbeli, 
da so imeli javnost in mediji na voljo in-
formativno in drugo razlagalno gradivo. 

KOMUNICIRANJE Z MEDIJI 
Z info.ukom@gov.si smo s sporočili za 
javnost, najavami izjav, novinarskih 
konferenc ter dogodkov na terenu ter 
s sprotnimi pisnimi in ustnimi odgovo-
ri na novinarska vprašanja zagotavljali 
pretok pomembnih informacij. Komuni-
cirali smo tudi z lokalnimi mediji. Prejeli 
smo več deset klicev novinarjev na dan 
ter sproti odgovarjali na pisna novinar-
ska vprašanja. 
V imenu vlade in URSZR smo od 4. do 
22. avgusta pripravili 31 sporočil za jav-
nost ter jih kot novice objavili na poseb-
nem spletnem mestu GOV.SI in jih pre-
vedli v angleščino. Izmed teh smo jih 13 
objavili pod profilom predsednika vlade. 
Glavna sporočila smo posredovali tudi 
po družbenih omrežjih vlade. 

UKOM je v navedenem obdobju v skladu z državnim načrtom za zaščito 
in reševanje ob poplavah napisal 18 sporočil za javnost, jih poslal v pre-
vod v angleški jezik ter distribuiral po klasičnih komunikacijskih kanalih in 
družbenih omrežjih. Izmed teh jih je bilo sedem pripravljenih po izjavah 
za javnost poveljnika CZ RS ter strokovnjakov Agencije Republike Slove-
nije za okolje in Direkcije Republike Slovenije za vode. Eno sporočilo za 
javnost je bilo pripravljeno po zasedanju Sveta za nacionalno varnost v 
razširjeni sestavi 5. avgusta, deset sporočil pa smo komunicirali po sejah 
vlade na temo poplav. 
Od prvega dne po aktiviranju državnega načrta zaščite in reševanja ob 
poplavah smo pripravljali redne novinarske konference in izjave ter za-
gotavljali njihove neposredne prenose na vladnih kanalih in TV Slovenija, 
pri čemer smo zagotovili tudi tolmačenje v znakovni jezik. S podnapisi 
obdelane videoposnetke smo objavili na uradnem spletnem mestu ter na 
družbenih omrežjih vlade. Nacionalnim in regionalnim televizijskim hišam 
smo omogočili neposreden dostop do strežnika, na katerega nalagamo 
svoje videoposnetke, ki so medijem prosto na voljo za nadaljnjo uporabo 
oziroma predvajanje.
Tujo javnost smo obveščali po spletnih straneh GOV.SI in slovenia.si ter se 
s Slovensko tiskovno agencijo dogovorili, da so za slovensko javnost odprli 
svojo angleško stran. Na temo poplav smo pripravili posebno izdajo te-
denskega novičnika Slovenia Weekly. V sodelovanju z MZEZ smo sporočila 
pošiljali slovenskim diplomatsko-konzularnim predstavništvom. 
Slovenskim televizijam smo v sodelovanju s poveljnikom Šestanom, ka-
binetom predsednika vlade, resornimi ministri ter različnimi strokovnjaki 
redno zagotavljali sogovornike v osrednjih prime time oddajah. Med od-
mevnejšimi nastopi na tujih televizijah je bil intervju predsednika vlade dr. 
Roberta Goloba za CNN, saj so se njihovi novinarji po informacije obrnili 
prav na UKOM. Ob obiskih predsednika vlade na terenu smo zagotavljali 
tudi medijsko logistiko. Med dogodki je izstopal obisk predsednice Evrop-
ske komisije Ursule von der Leyen na Koroškem.

KOMUNICIRANJE NA SPLETU
Za komuniciranje smo uporabili vladne račune na Twitterju (X), Facebo-
oku,  Instagramu ter profilu Instagram Slovenia, YouTubov kanal, na kate-
rem smo neposredno prenašali izjave in novinarske konference, ter vladni 
račun Flickr, na katerega smo naložili več kot 430 fotografij. 
Za splošno obveščanje smo pripravili jasne in razumljive infografike 
(skupno 35, izmed teh 22 informativnih grafik oziroma objav z najpo-
membnejšimi informacijami, opozorili in konkretnimi nasveti, ter tri vi-
deoklipe z novinarskih konferenc in iz oddaje na CNN). Največji doseg 
na Facebooku sta imeli objava z opozorilom o polnih skladiščih na Koro-
škem (doseg 142.603 uporabnikov) in grafika Policije, ki prikazuje polo-
žaj rok, ki helikopterju sporoča, da potrebujemo pomoč (doseg 135.418 
uporabnikov). 
Za resorje smo pripravili enotno grafično podobo za komuniciranje na 
družbenih omrežjih in jo tudi odstopili URSZR za zelo odmevno aplikacijo 
Poplave 2023.
Na GOV.SI smo v soboto, 5. avgusta, vzpostavili posebno spletno stran 
Slovenijo prizadele najhujše poplave, na kateri smo začeli objavljati prve 
informacije, predvsem o zaščitnem ravnanju ljudi na poplavljenih in ogro-
ženih območjih. Od 5. do 21. avgusta je bilo na strani 81.193 ogledov. V 
nedeljo, 6. avgusta, smo postavili angleško stran Worst floods hit Slove-
nia z osnovnimi informacijami za tuje javnosti. Odgovorili smo na števil-
na vprašanja državljanov. Vse naloge smo uspešno in učinkovito opravili 
predvsem zaradi zanesljivih sodelavcev na UKOM in v službah za odnose z 
javnostmi najbolj izpostavljenih ministrstev ter vladnih služb. 

Z

nesreče. UKOM je kot osrednja stro-
kovna vladna služba za komuniciranje z 
javnostmi usklajeval krizno komunicira-
nje med vključenimi ministrstvi in vlad-
nimi službami ter zagotavljal strokovno 
podporo in informativno-servisne sto-
ritve službam za odnose z javnostmi 
ministrstev, vladnih služb ter drugih v 
krizni odziv vključenih organov.
V sodelovanju s štabom Civilne zaščite 
Republike Slovenije (CZ RS), predstavni-
kom za odnose z javnostmi Uprave Re-
publike Slovenije za zaščito in reševanje 
(URSZR) ter drugimi ministrstvi in držav-
nimi organi smo usklajevali ter priprav-
ljali informacije in sporočila za javnost 
ter jih posredovali javnosti po tradicio-
nalnih medijih, na spletnem mestu GOV.
SI in družbenih omrežjih; organizirali in 
vodili smo izjave ter novinarske konfe-
rence; v sodelovanju s predstavniki za 
odnose z javnostmi Ministrstva za zu-
nanje in evropske zadeve (MZEZ) ter 
Slovenske turistične organizacije smo 
obveščali tujo splošno javnost; skrbeli 
za ekipe tujih medijev in novinarjev v 
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Prispevki, objavljeni v reviji, niso uradno  

stališče Ministrstva za obrambo. 

Nenaročenega gradiva in fotografij 

ne vračamo.

Naslednja številka izide 30. oktobra 2023.

REVIJA
SLOVENSKA
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Revija Slovenska vojska je 

članica Evropskega združenja 

vojaških novinarjev (EMPA).

PODNEBNE SPREMEMBE  
KOT POMEMBEN NEVOJAŠKI 
VIR OGROŽANJA
BESEDILO Borut Podgoršek
FOTO Bruno Toič

H
uda suša, nalivi z močnimi vetrovi in toča so pojavi, 
ki so v zadnjih dveh letih močno zaznamovali Slove-
nijo. Bi morali take dogodke pričakovati tudi v pri-
hodnosti, kakšen je njihov vpliv in kako ga omiliti, 
je pojasnila ena izmed pionirk raziskovanja vpliva 

podnebnih sprememb prof. dr. Lučka Bogataj Kajfež.

 KATERE UKREPE BI MORALI SPREJETI, DA BI PREPREČILI POSLEDICE SEGREVA-
NJA OZRAČJA?
Prvi pomemben korak je, da vsi razumemo, da so podnebne spremembe že tu 
in nas spremenjeni vzorci vremena že ogrožajo. Bojim se, da se na to še ved-
no gleda kot na okoljsko težavo, ne pa kot na pomemben nevojaški vir ogro-
žanja. Ogrožajo namreč posameznikovo, družbeno, državno in mednarodno 
varnost. Podnebne spremembe pa bodo povzročile tudi politične, ekonomske, 
energetske, migracijske, socialne in zdravstveno-epidemiološke krize.
Drugi ukrep je analiza ranljivosti gospodarskih in drugih sistemov v Slo-
veniji. Nedavne poplave so razgalile, kako ranljivi smo ob hudih nalivih. 
Lanske suše in vročinski valovi so pokazali, kako izpostavljeno je naše 
kmetijstvo in kako hitro se lahko zgodijo obsežni gozdni požari. Ob toči 
spoznavamo, da nismo uspešni pri zavarovalniški politiki, ob tornadih, da 
še nimamo klimatsko varne gradnje, in še bi lahko naštevali. 
Tretji dolgotrajnejši korak so ukrepi prilagajanja na podnebne spremem-
be, ki zahtevajo sistemsko premišljen pristop, na primer celovite načrte 
za upravljanje vodnih virov in kmetijstva, obalnih območij ter za zaščito in 
sanacijo območij. Nujno je načrtovati čim večji vzdržljivost in robustnost 
infrastrukture ter dolgoročna vlaganja, odpraviti slabo načrtovanje v pre-
teklosti, zmanjšati druge neklimatske strese ter izboljšati družbeno oza-
veščenost in pripravljenost. Krepiti moramo tudi meteorološko stroko in 
službe za reševanje ter seveda mednarodno sodelovanje.

 KAJ SE BO ZGODILO Z LETNIMI ČASI? ZIME SO MILE, PREHODI MED LETNIMI ČASI 
PA EKSTREMNO KRATKI. 
Vsi letni časi postajajo toplejši, še zlasti poletja. Še najmanj se je spreme-
nila jesen. Morda se tudi zato zdijo prehodi bolj skokoviti, še zlasti ker se 
zadnja leta prehodi hladnih front v topli polovici leta končujejo z neurji. A 
bolj nas lahko skrbijo hidrološke spremembe. Povečano izhlapevanje, dol-
ga obdobja brez padavin, posledično suše, in to ne le poleti. Kakšno škodo 
pa naredijo v razgibanem reliefu obilnejši nalivi, smo videli pred kratkim. 
Kar zadeva nadaljevanje ogrevanja ozračja in ekstremnejše vreme, poti 
nazaj vsaj za nekaj generacij ni več. Imamo pa še čas, da se na vse to 
pripravimo in zmanjšamo svojo ranljivost.

 OZRAČJE V SLOVENIJI SE SEGREVA HITREJE OD SVETOVNEGA POVPREČJA, PO DRUGI 
STRANI GOZDOVI ZNIŽUJEJO TEMPERATURO PRI TLEH. 
Segrevamo se bolj kot preostala Evropa, predvsem zaradi svoje lege. 
Gozdovi v manjšem obsegu lahko vplivajo na mikroklimo, ne morejo pa  

spremeniti dogajanja v ozračju. Ne po-
zabimo, da so tudi gozdovi žrtve pod-
nebnih sprememb. Vetrolomi, žled, po-
žari in razrast podlubnikov so povezani z 
naraščajočo temperaturo in spremenje-
nimi vremenskimi vzorci.

 BI LAHKO REKLI, DA JE NARAVA V STISKI IN 
SE Z UJMAMI ODZIVA NA RAVNANJE LJUDJE? 
DA IŠČE NEKAKŠNO RAVNOTEŽJE? CIVILIZACI-
JA MAJEV JE PO NAVEDBAH ANTROPOLOGA Z 
UNIVERZE PENN STATE DOUGLASSA KENNETTA 
PROPADLA ZARADI PODNEBNIH SPREMEMB. SE 
LAHKO PODOBNO ZGODI ZDAJ?
Narava je v stiski, to že drži. Vendar na-
rava ima čas in je stisk iz geološke zgo-
dovine vajena. Je doživela že kaj veliko 
usodnejšega, kot smo ji zdaj pripravili 
ljudje. Na dolgi rok planet in življenje 
najdeta pot. Drugače pa utegne biti z 
našo vrsto. Maji so res svojo napredno 
družbo izgubili zaradi suš, pa tudi, ker 
se niso znali pravi čas pravilno prilagodi-
ti. Podnebne spremembe bodo vplivale 
na prehransko varnost in oskrbo z vodo, 
kar lahko neposredno vodi v politične, 
ekonomske ter socialne krize. Pomanj-
kanje virov pa v tako organiziranem sve-
tu, kot je zdaj, privede do situacij, da 
bodo podnebne spremembe, ki so ne-
vojaški vir ogrožanja, zahtevale celo vo-
jaške posege in tako posredno prerasle 
v vojaški vir ogrožanja.

 JE ELEKTRIČNA MOBILNOST ENA IZMED USTREZNIH REŠITEV?
Elektromobilnost je dobra rešitev samo za gosto naseljena območja, saj 
je tiha in ne onesnažuje zraka. Za globalni transport po celini, oceanih in 
zraku pa žal ne. V ozadju njene propagande je avtomobilska industrija, še 
zlasti evropska, ki zelo vpliva na politične odločitve. Še vedno so najboljša 
rešitev sodoben javni promet, racionalna logistika podjetij in zamenjava 
letalskih prevozov na krajše razdalje z vlaki. Upamo lahko tudi na nove 
tehnološke rešitve, morda pa se bodo zgodili preboji.

 BI SE MORALA SLOVENIJA ŠE BOLJ OPRETI NA JEDRSKO ENERGIJO ALI OBSTAJAJO 
BOLJŠE ALTERNATIVE? 
Obnovljivi viri ta hip ne morejo pokriti naših potreb. To velja tudi za priho-
dnost, saj porabimo preveč energije. Naša industrija in gospodarstvo še 
nista dovolj energijsko učinkovita. Pa tudi kot gospodinjstva smo kar veliki 
potrošniki, še zlasti pri rabi avtomobilov in ogrevanju stanovanj. Na izbiro 
imamo torej dvoje, ali vlagati v zmanjševanje rabe energije ali pa v želji 
ohranjati vse tako, kot je, poseči po drugih virih, ki povzročajo čim manj iz-
pustov toplogrednih plinov. Energetikom se očitno zdi jedrska opcija, kljub 
ogromni investiciji, bolj smiselna. Veliko bolj trajnostno naravnane pa bi 
bile milijardne investicije v varčnejšo rabo energije.

 KAJ LAHKO V BOJU PROTI PODNEBNIM SPREMEMBAM NAREDI POSAMEZNIK?
Glede na pasiven odnos mednarodne politike do blaženja podnebnih spre-
memb smo očitno posamezniki še edina pot do sprememb. Prvi korak je, 
da se poučimo, kaj so podnebne spremembe in kaj prinašajo. Spletne strani 
Agencije Republike Slovenije za okolje so odličen vir informacij, tudi za sce-
narije našega bodočega podnebja (https://meteo.arso.gov.si/met/sl/climate/
change/). Drugi korak je odločno zmanjšanje rabe energije. Lahko izoliramo 
stavbe, jemo manj mesa, zmanjšamo porabo vode, uporabljamo javni pre-
voz in tudi razmislimo o svojih nakupih. Tretji korak je prilaganje. Zavarujmo 
premoženje, razmislimo, kako se obvarovati pred vročino, naraslo vodo ali 
vetrolomom. Najpomembneje pa je, da sodelujemo pri lokalnih političnih 
odločitvah in se tudi v smeri večje varnosti aktiviramo kot civilna družba. 

Poučimo se 
o podnebnih 
spremembah 
in spremenimo 
svoje vedenje.
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